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روزنامه

 جمعی از فعالان رسانه ای مطبوعات، خبرگزاری ها و سایت های خبری به مناسبت روز خبرنگار با 
محمدرضا عارف عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی دیدار کردند.

در این دیدار صمیمانه که بیش از دو ساعت به طول انجامید اصحاب رسانه ضمن بیان دیدگاه و نکته نظرات 
خود سوالاتی در خصوص مهمترین مسائل سیاسی، اجتماعی و فرهنگی روز کشور مطرح کردند. عدم استفاده ابزاری 
مسئولان از رسانه ها، ضرورت پاسخگویی و تعامل مثبت مدیران با خبرنگاران، ضرورت تقویت تیم رسانه ای دولت، لزوم 
توجه دولت به ارتقاء پایگاه اجتماعی خود، در جریان قرار گرفتن رسانه ها از راهبردهای انتخاباتی اصلاح طلبان، نسبت 
اصلاح طلبان و دولت، مسئولیت خطیر عارف در جبهه اصلاحات، ضرورت توجه رئیس جمهور به وعده های انتخاباتی 

از جمله پیگیری مساله حصر و گشایش فضای سیاسی و انتقاد از بلاتکلیفی وضعیت انجمن صنفی روزنامه نگاران 
از جمله محوری ترین مباحث صورت گرفته از سوی خبرنگاران و روزنامه نگاران بود. محمدرضا عارف پس از شنیدن 
دغدغه های فعالان رسانه ای با تبریک روز خبرنگار و گرامیداشت یاد و خاطره شهدای اصحاب رسانه به ویِژه شهید 
صارمی گفت: من به یاد ندارم که نشست و دیداری با جوانان یا خبرنگاران داشته باشم و مدت ها نشاط و انرژی برای 
من حاصل نشده باشد. معاون اول دولت اصلاحات با یادآوری اینکه وی بحث سخت بودن شغل خبرنگاری در عرصه 
مشاغل سخت را  در دولت اصلاحات مطرح کرده بود، اظهار داشت: اعتقاد دارم شغل خبرنگاری را از هر بعدی مورد 

بررسی قرار دهیم ، عرصه ای بسیار دشوار و پر مخاطره است و اگر عشق نباشد...

 عارف در دیدار اصحاب رسانه:

حاضر نیستیم حتی یک نفر به ناحق رد صلاحیت شود 

آیت الله حسینی بوشهری در دیدار استاندار قم :

حوزه و مرجعیت در کنار مسئولان هستند

تاجرنیا در قم:

حضور لاریجانی در 
لیست اصلاح طلبان 

امکانپذیر نیست
یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: تلاش می کنیم 
طرفداران دولت و اصلاح طلبان با یک لیست مشترک به 
انتخابات ورود کنند که این کار با محوریت رئیس دولت 

اصلاحات در حال انجام است.
جامعه  اسلامی  انجمن  ماهانه  نشست  در  تاجرنیا  علی   
پزشکی استان قم که با حضور جمعی از اصلاح طلبان برگزار 
شد با اشاره به پیروزی روحانی در انتخابات سال 92 گفت: اگر 
حضور منسجم اصلاح طلبان و حمایت رئیس دولت اصلاحات از 
آقای دکتر روحانی نبود، قطعا این پیروزی محقق نمی شد. وی 
افزود: با آمدن آقای روحانی در جایگاه ریاست جمهوری فضای 
کشور برای رفتن به سمت عقلانیت آماده تر شد و امیدواریم این 
روند ادامه داشته باشد. این فعال سیاسی در بخش دیگری از 
سخنان خود با بیان اینکه شورای هماهنگی جبهه اصلاحات 
با حضور گروه های بیست گانه فعالیت خود را دارد، گفت: با 
توجه به حساسیت انتخابات پیش رو تلاش می کنیم مجموعه 
طرفداران دولت و اصلاحات با یک لیست مشترک به انتخابات 
ورود کنند که البته این کار با محوریت رئیس دولت اصلاحات 

در حال انجام است....

ترکان مشاور ارشد رئیس جمهور:

ترسی از شکایت 
احمدی نژادی ها 

نداریم

از مشکلات معیشتی خبرنگاران تا ارتقاء جایگاه عکاسان

مسئولان پای درد دل 
خبرنگاران قمی

نماینده روزنامه ایمان در مراسم روز خبرنگار:

به رغم حضور پررنگ در سطح ملی 
مرکز فعالیت خود را قم قرار داده ایم

جواد قاسمی ورجانی ضمن خیرمقدم و تبریک انتصاب 
به رغم  استاندار قم، گفت:  به عنوان  سید مهدی صادقی 
حضور پررنگ در سطح ملی، مرکز فعالیت خود را شهر قم 

قرار داده ایم.
وی که در مراسم گرامیداشت روز خبرنگاران در استانداری قم 
به نمایندگی از روزنامه آرمان، هفته نامه سراسری آهنگ جوانی و 

روزنامه ایمان سخن می گفت، اظهار داشت: بنا بر فرمایش مقام 
معظم رهبری مبنی بر اینکه »خدمت به قم خدمت به یک شهر 
نیست، بلکه خدمت به آبروی نظام است«، به رغم اینکه فعالیت 
گسترده و حضور پررنگی در سطح ملی داریم، مرکز فعالیت خود را 
شهر مقدس قم قرار داده ایم تا بتوانیم به ارتقاء سطح حرفه ای حوزه 

رسانه استان قم خدمت کنیم...

روز گذشته در سالن اجتماعات فرمانداری قم مراسم روز بزرگداشت خبرنگار همانند سال های گذشته برگزار شد و در این 
مراسم مسئولان پای درد دل های خبرنگاران قمی نشستند.

مدیرکل صدا سیمای مرکز قم در این مراسم طی سخنانی گفت: اگر کسی با فریاد رسانه ای خودش بیدار نشود، با لگد رسانه ای دشمن 
بیدار می شود و باید بدانیم که بسیاری از مشکلات اگر توسط رسانه های داخلی مطرح شود، عرصه در اختیار دشمن قرار نمی گیرد. حجت 
الاسلام لطفی نیاسر افزود: کار خبرنگاری کار سخت و طاقت فرساست و به تبع آن کار عشق است و اگر خبرنگاری در این عرصه وارد می 

شود همه این مسائل را می دانند...
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شروط تمدید جریمه ریالی خدمت سربازی

تا سه ماه آینده صورت می گیرد:

بهره برداری از سورتمه ریلی در بوستان علوی
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سرمقاله: محمد تقی فاضل میبدی

که  ازآنجایی  معتقدم  من 
تندروها در عرصه سیاست حرفی 
در  احتمالا  ندارند  گفتن  برای 
انتخابات مجلس به رجزخوانی خود 
ادامه می دهند البته ملت از توافق 
همین  به  است  راضی  هسته  ای 
دلیل به افرادی که در مجلس با 

توافق مخالفت می کنند ...

تندروها 
غایبان مجلس آینده
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 جهانگیری: مبارزه با فساد از وظایف رسانه هاست

عاملان فساد به جای سربه زیر بودن 
طلبکار شده اند
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اخبار
آیت الله فاطمی:

کمرنگ شدن سنت های اصیل حوزه 
مصیبت بزرگی است

استاد درس خارج فقه و اصول حوزه علمیه قم گفت: کمرنگ شدن انگیزه و 
سنت های اصیل حوزوی را باید مصیبت بزرگی بدانیم.

آیت الله سید احمد فاطمی پیرامون چالش های نظام آموزشی حوزه، به مسئله گسترش 
تکنولوژی و پدیدآمدن دگرگونی در نیازمندی های مردم اشاره کرد و افزود: امروزه تحولات 
عظیمی از نظر تکنولوژی و فضای مجازی به وجود آمده که با وجود نقاط مثبت، خطراتی 

برای جامعه دینی در بر دارد.
وی گفت: سئوالات و شبهات مختلفی در اثر رشد تکنولوژی مطرح می شود که با حوزه 
۱۰۰ سال پیش نمی توان به این سئوالات پاسخ داد. حوزه علمیه و مسئولان نظام آموزشی 
حوزه باید سینه خودشان را در برابر سیل شبهات و دفاع از اسلام سپر کنند و ما باید بخشی 

از زمان خودمان را برای پاسخ به این شبهات مصروف کنیم.
این استاد درس خارج حوزه علمیه قم تحولات سال های اخیر را دلیل مهمی برای 
تحول آفرینی در نظام آموزشی حوزه علمیه دانست و تاکید کرد: نظام آموزشی ۱۰۰ سال 
پیش نمی تواند پاسخگوی نیازهای روز جامعه باشد بنابراین حوزه علمیه باید متناسب با 
زمان، فعالیت کند. آیت الله فاطمی گفت: شرایط کنونی به گونه ای نیست که طلبه ها به 
عنوان مثال یک کتاب ادبیات را سه تا چهار سال در حوزه بگذرانند. باید به گونه ای برنامه 
ریزی شود که طلبه ها در طول ۱۱ تا ۱2 سال بتوانند مراحل مقدمات، متوسطه و عالی 
را گذرانده و از نظر فقهی و کلامی متبحر شوند. وی ادامه داد: در زمان گذشته، کسی که 
»معالم« را می خواند از نظر اصولی، مجتهد می شد ولی الان دروس حوزوی مترقی تر و 

عمیق تر شده و طلبه ها باید کفایه و رسائل و... را بخوانند تا به مرحله اجتهاد برسند.
این استاد درس خارج فقه و اصول با اشاره به افزایش مسائل رفاهی و آموزشی طلبه های 
حوزه نسبت به ۵۰ سال پیش، تاکید کرد: مسئولان و متولیان حوزه های علمیه باید از ابتدا، 

طلبه ها را توجیه کنند که برای چه کاری و با چه هدفی وارد مدارس علمیه شدند.
وی بخشی از این مسئله را در مشکلات طلبه ها دانست و به ذکر مثالی گفت: زمانی که 
بنده به قم آمدم و می خواستم خانه ای اجاره کنم، دو سه روزه حدود ۱2 خانه پیدا شد که 
رهن نمی خواستند و با شرایط خاصی که داشتیم همخوانی داشت ولی الان اگر یک طلبه 

بخواهد یک اتاق کوچک اجاره کند، با مشکلاتی همراه است.
این استاد حوزه با بیان اینکه با وجود رشد مسائل رفاهی، مشکلات طلبه ها نسبت به 
دهه های گذشته بیشتر شده، اظهار کرد: چنین مسائلی از نظر علمی و آموزشی به طلبه ها 

آسیب می رساند و متولیان حوزه علمیه باید چاره اندیشی کنند.
آیت الله فاطمی با بیان اینکه کمرنگ شدن انگیزه و سنت های اصیل حوزوی را باید 
مصیبت بزرگ بدانیم، تصریح کرد: سنت های اصیل حوزه همچون مباحثه، پیش مطالعه 
و... هنوز به صورت کامل از بین نرفته، بنابراین اساتید و متولیان حوزه باید تدبیری بیندیشند 

که این روحیه و انگیزه ارتقا یابد.
به گفته این استاد حوزه نقاط مثبت دوران گذشته باید حفظ و تقویت شود، در عین 

حال باید به نیازمندی های روز جامعه توجه شود.

با حضور امام جمعه قم؛

اختتامیه طرح »نشاط معنوی« در قم 
برگزار می شود

مراسم اختتامیه طرح نشاط معنوی 94 اوقاف و امور خیریه استان قم با حضور 
امام جمعه قم برگزار خواهد شد.

 به گزارش روابط عمومی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم، پس از گذشت حدود 
یک ماه و نیم از تابستان 94 و اجرای موفقیت آمیز طرح های نشاط معنوی و ضیافت الهی 
به همت اداره کل اوقاف استان قم، مراسم اختتامیه این طرح روز یکشنبه ۱8 مرداد برگزار 
خواهد شد. مهمان و سخنران ویژه این مراسم که ساعت 9 روز یکشنبه در مجتمع فرهنگی 
امامزاده سید علی علیه السلام برگزار می شود، آیت الله سید محمد سعیدی تولیت آستان 
مقدس فاطمه معصومه سلام الله علیها و امام جمعه قم خواهد بود؛ در این مراسم همچنین 
حجت الاسلام والمسلمین سید اسماعیل حسینی مقدم مدیرکل اوقاف قم و دیگر مدیران و 

معاونان اوقاف و دانش آموزان شرکت کننده در طرح نشاط معنوی حضور دارند.
در مراسم اختتامیه، برنامه های مختلفی همچون قرائت قرآن توسط نفرات برتر طرح، 
اجرای تواشیح و اهدای جایزه به برگزیدگان رده های مختلف سنی شامل هدایایی همچون 

کمک هزینه سفر به عتبات عالیات و مشهد مقدس، در نظر گرفته شده است.
گفتنی است پایان بخش برنامه های طرح نشاط معنوی اداره کل اوقاف قم در تابستان 
امسال، حرکت دسته عزاداری دانش آموزان شرکت کننده در این طرح از بقاع متبرکه 

شاخص قم در سالروز شهادت امام جعفر صادق علیه السلام خواهد بود.
این دسته عزاداری روز 2۰ مردادماه از آستان مقدس امامزاده شاه احمد قاسم علیه 
السلام به سمت حرم مطهر فاطمه معصومه سلام الله علیها حرکت کرده و در آنجا به 
عزاداری و نوحه خوانی می پردازند و بدین ترتیب، طرح نشاط معنوی تابستان 94 در قم 

پایان می پذیرد.

مسئول طرح نشاط معنوی اوقاف قم عنوان کرد:

شرکت 1300 دانش آموزان قمی در آزمون کتبی 
طرح نشاط معنوی 

مسئول طرح نشاط معنوی اوقاف و امور خیریه استان قم از شرکت 1300 
دانش آموز قمی در آزمون کتبی این طرح خبر داد.

به گزارش روابط عمومی اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم، حجت الاسلام سید 
محمد حسن مدرسی با اشاره به برگزاری آزمون کتبی مرحله نهایی طرح نشاط معنوی 
تابستان 94 در قم اظهار کرد: بر این اساس از ۱4۰۰ دانش آموز شهرستان قم که در این 
طرح شرکت کرده بودند، ۱3۰۰ نفر شامل دختران و پسران چهار رده سنی مختلف در 
آزمون کتبی شرکت داشتند. وی افزود: آزمون کتبی طرح نشاط معنوی اوقاف و امور 
خیریه استان قم صبح روز جمعه ۱6 مرداد در مجتمع آموزشی پژوهشی امام خمینی)ره( 
برگزار شد. مسئول طرح نشاط معنوی اوقاف استان قم با بیان اینکه رده های سنی اول و 
دوم در مسابقات نقاشی و حفظ حدیث شرکت کردند گفت: همچنین شرکت کنندگان 
کلاس های سوم و چهارم و مقاطع بالاتر نیز در رشته هایی همچون قرآن و حدیث در این 

مسابقه حضور یافتند. 
وی ادامه داد: بر اساس جدول امتیازات طرح نشاط معنوی، آزمون کتبی یکی از 
بخش های امتیازبندی بوده و در نهایت، در مراسم اختتامیه نفرات برتر معرفی خواهند شد.

حوادث

اخبار

سرپرست مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم  خبرداد:

چهار کشته در تصادفات هفته گذشته قم
سرپرست مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان  قم گفت: در 

تصادفات هفته گذشته این استان، چهار نفر کشته و 667 نفر مصدوم شدند.
مرتضی حسنی به برخی حوادث ترافیکی هفته گذشته قم اشاره کرد و افزود: بر اثر واژگونی 
یک دستگاه خودرو پژو در آزادراه قم - تهران که حدود ساعت ۱9 روز  جمعه رخ داد، دو نفر 
جان خود را از دست دادند و دو نفر دیگر مصدوم شدند.وی اضافه کرد: در حادثه ای که ساعت 
23 و 3۰ دقیقه دوشنبه ۱2 مردادماه جاری رخ داد، بر اثر برخورد دو خودرو سبک در محور 
سلفچگان – دلیجان، یک نفر)خانم( فوت کرد و پنج نفر دیگر مجروح شدند.وی با بیان اینکه 
بر اثر برخورد یک دستگاه تریلی با اتوبوس در این استان، ۱۰ نفر مجروح شدند، گفت: این 
حادثه ساعت 3 و 24 دقیقه صبح روز چهارشنبه ۱4 مردادماه جاری در محور قم - سلفچگان 
رخ داد و مجروحان این حادثه با چهار آمبولانس به مراکز درمانی شهید بهشتی و امام رضا)ع( 
قم منتقل شدند.حسنی ادامه داد: ساعت 6 و ۱۵ دقیقه صبح روز سه شنبه ۱3 مردادماه جاری 
نیز بر اثر برخورد دو خودروی پراید و کامیون در آزادراه سلفچگان – ساوه، سه نفر مجروح )یک 
نفر بسیار بدحال و محبوس در خودرو( شدند که مصدوم بدحال توسط بالگرد به بیمارستان 
منتقل شد.وی با بیان اینکه در طول یک هفته گذشته هشت هزار و 263 تماس با مرکز 
اورژانس ۱۱۵ قم برقرار شده است، گفت: در این مدت پرسنل اورژانس نسبت به انجام یکهزار 
و 397 ماموریت اقدام کرده اند که ۵2۰ ماموریت مربوط به حوادث ترافیکی بوده است .وی با 
اشاره به مجروح شدن 667 نفر در این حوادث، افزود: 4۵۱ مصدوم برای درمان به بیمارستان 
منتقل شدند و 2۱2 مصدوم نیز به صورت سرپایی مداوا شدند.به گفته رییس مرکز اورژانس 
۱۱۵ قم، 343 مورد از ماموریتهای حوادث ترافیکی و 426 نفر از مصدومان این حوادث مربوط 

به موتورسیلکت سواران بوده است.

 به علت عدم رعایت قوانین و ضوابط اماکن عمومی و صنفی :

45 واحد صنفی متخلف در قم پلمپ شد
رییس پلیس امنیت عمومی استان قم گفت: طی هفته گذشته 45 واحد 

صنفی متخلف در شهر قم پلمپ شد.
به گزارش پایگاه خبری پلیس، سرهنگ جواد قنبری اظهار داشت: به منظور ارتقاء 
امنیت اجتماعی در سطح اماکن عمومی، جلوگیری از بروز تخلفات و جرایم صنفی و 
پاکسازی اماکن آلوده، طرح تشدید کنترل و نظارت بر واحدهای صنفی و اماکن عمومی در 

سطح شهر قم طی هفته گذشته توسط پلیس امنیت عمومی اجرا شد. 
وی افزود: در همین راستا ماموران اداره نظارت بر اماکن عمومی قم در هفته گذشته 
از واحدهای صنفی متعددی بصورت محسوس و نامحسوس در سطح حوزه استحفاظی 

بازدید و به تعدادی از آنان که فاقد استاندارهای لازم بودند، تذکر دادند.
وی تصریح کرد: در اجرای این طرح 4۵ واحد صنفی به علت نداشتن پروانه کسب، عدم 
رعایت قوانین و مقررات و ضوابط اماکن عمومی و صنفی با دستور مقام قضایی پلمپ شد. 
قنبری با بیان این مطلب که پلیس با اجرای مستمر طرح های مبارزه با مظاهر علنی 
فساد و همچنین تشدید اقدامات کنترلی و نظارتی خود بر واحدهای صنفی، درصدد کاهش 
ناهنجاری های اجتماعی و اخلاقی است از شهروندان خواست در صورت مشاهده هرگونه 

تخلف در واحدهای صنفی، مراتب را از طریق سامانه ۱۱۰ به پلیس اطلاع دهند. 

رییس پلیس آگاهی استان قم  خبرداد :

کشف دستگاه پرس تولید کفش قاچاق 
رییس پلیس آگاهی استان قم از کشف دستگاه پرس تولید کفش قاچاق به 

ارزش 500 میلیون ریال در این استان خبر داد. 
سرهنگ مهدی قدمی اظهار داشت: ماموران اداره مبارزه با قاچاق کالا و ارز پلیس 
آگاهی استان قم حین گشت زنی و کنترل تردد خودروهای عبوری در جاده قدیم قم – 

تهران به یک دستگاه خودروی نیسان مشکوک شده و آن را متوقف کردند. 
وی با بیان اینکه خودروی موصوف فاقد هرگونه مجوز حمل و گمرکی بود، به ظن 
قاچاق مورد بازرسی قرار گرفت، افزود:در بازرسی از نیسان مشخص شد خودروی موصوف 
حامل یک دستگاه پرس تولید کفش ساخت کشور چین به ارزش ۵۰۰ میلیون ریال است. 
وی تصریح کرد: در این خصوص پرونده تشکیل شده به همراه متهم موصوف جهت سیر 

مراحل قانونی به اداره کل تعزیرات حکومتی استان ارسال شد. 

رییس اداره حقوقی حفاظت محیط زیست استان قم  اعلام کرد :

پلمپ چهار واحد ذوب سرب در استان قم
رییس اداره حقوقی حفاظت محیط زیست استان قم گفت: چهار واحد ذوب 

سرب متخلف در استان با دستور مقام قضایی پلمپ شد.
به گزارش روابط عمومی اداره کل حفاظت محیط زیست استان قم، علی احمدی افزود: 
این چهار واحد در شهرک صنعتی شکوهیه و جاده شهرک صنعتی محمودآباد فعالیت می 
کردند که پس از صدور اخطاریه های لازم و عدم توجه و اقدام برای رفع آلایندگی ها، از 
ادامه فعالیت این واحدها جلوگیری بعمل آمد.وی با اشاره به اقدامات این اداره کل برای 
مقابله با آلایندگی واحدهای صنعتی و خدماتی در استان اظهار داشت: در جهت دستیابی 
به سطح مطلوبی از مولفه ها و شاخص های زیست محیطی در استان، برنامه ریزی و 
پیگیری های مستمر و جدی صورت گرفته است.رییس اداره حقوقی حفاظت محیط 
زیست استان قم در پایان ضمن قدردانی از همکاری و مشارکت اقشار مختلف مردم برای 
حفظ و حراست از محیط زیست، تصریح کرد: شهروندان و دوستداران طبیعت در استان 
می توانند گزارش های خود از تخلفات زیست محیطی را در تمام ساعات شبانه روز با 

شماره تلفن ۱۵4۰ )خط سبز( در میان بگذارند.

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان:

توسعه خوشه کسب و کار سنگ در قم 
در دست مطالعه قرار دارد

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی قم گفت: کار توسعه خوشه کسب و 
کار سنگ در قم در دست مطالعه قرار دارد.

 امیرهوشنگ طیبی نژاد روز شنبه در آیین رونمایی از 2۱ عنوان کتاب صنایع کوچک و 
بهره برداری از ۱۵ پروژه عمرانی و خدماتی در سطح شهرک ها و نواحی صنعتی قم در سالن 
اجتماعات شهرک صنعتی شکوهیه قم، با اشاره به اضافه شدن خوشه سوهان به سایر خوشه 
های کسب و کار دیگر در قم از جمله کفش و مبلمان، اظهار داشت: کارهای مطالعاتی مربوط 
به خوشه سنگ نیز در استان از سال جاری آغاز شده است. وی در بخش دیگری از سخنان 
خود با اشاره به عملکرد شرکت شهرک های قم در دو سال گذشته، ایجاد برند مشترک خوشه 
پیکما در خوشه کفش و همچنین ایجاد برند مشترک صمیم در خوشه مبلمان را از جمله آن 
عنوان کرد. وی همچنین با اشاره به تشکیل کنسرسیوم صادراتی در خوشه کفش و افتتاح ۵ 
شعبه فروشگاه پیکما در سطح استان های قم و خراسان رضوی، تصریح کرد: تشکیل شبکه 
تیمچه فرش دست باف در زمینه تامین مواد اولیه و توسعه بازار خوشه فرش دست باف استان 
از دیگر اقدامات بوده است. طیبی نژاد همچنین با اشاره به برگزاری 38۰ دوره آموزشی برای 
۱3 هزار و 6۰۵ نفر از کارکنان واحدهای صنعتی در قالب دوره های مدیریتی، مهارتی و 
کارآفرینی تا پایان سال گذشته، خاطرنشان کرد: برگزاری ۵9 تور صنعتی برای یکهزار و 397 
نفر از پرسنل، مدیران و کارشناسان و همچنین ارایه تسهیلات و کمک های نوسازی جهت 
تقویت زیرساخت ها از دیگر اقدامات شرکت های صنعتی قم در حوزه صنایع کوچک به شمار 
می آید. وی همچنین با اشاره به چاپ و انتشار 2۱ عنوان کتاب در زمینه صنایع کوچک و 
خوشه های کسب و کار به عنوان دیگر کارهای صورت گرفته، ضمن گرامیداشت 2۱ مرداد 
ماه روز ملی صنایع کوچک ابراز امیدواری کرد: این روز نقطه عطفی در توجه هر چه بیشتر 

مسوولان و سیاستگذاران بخش صنعت به امر توسعه صنایع کوچک باشد.

شرکت شهرک های کشاورزی در قم 
راه اندازی شد

مدیر شرکت شهرک های کشاورزی استان قم از راه اندازی این شرکت در 
استان قم خبر داد.

حسین حاجی رحیمی اظهار کرد: به استناد بند)ل( ماده )۱94( قانون برنامه پنج ساله 
پنجم توسعه کشور این شرکت در سال 9۱ در تهران تشکیل و به تبع آن در سال جاری 
شرکت شهرک های کشاورزی استان قم راه اندازی شد. وی موضوع، فعالیت و وظایف شرکت 
را هدایت، راهبری و توسعه زیرساخت های شهرک های کشاورزی و همچنین اداره امور 
شهرک های کشاورزی و نظارت بر آنها و برنامه ریزی، مطالعه و طراحی احداث شهرک های 
کشاورزی، هدایت و جذب سرمایه گذاری و کار آفرینی در شهرک های کشاورزی در چارچوب 
سیاست های وزارت جهاد کشاورزی دانست. مدیر شرکت شهرک های کشاورزی استان قم با 
اشاره به اینکه یکی از وظایف این شرکت احداث مجتمع های تولیدی کشاورزی است افزود: در 
حال حاضر نیز این مجتمع ها در استان قم وجود دارد. از جمله مجتمع های تولیدی می توان 
به گلخانه کوثر، مجتمع دامپروری دامشهر، لبن و... اشاره کرد. وی اضافه کرد: تاکنون احداث 
مجتمع ها دولتی بوده یعنی دولت زیرساخت های آب، برق و... را فراهم کرده و این مجتمع ها 
را به افراد واگذار می کرد و آنان نیز اقدام به ساخت می کردند. حاجی رحیمی تصریح کرد: 
برای اینکه بتوانیم موضوع بهینه سازی مصرف آب را در استان دنبال کنیم، چاره ای جز تغییر 
الگوی کشت به سمت گلخانه نداریم. وی بیان کرد: یکی از راه های مقابله با بحران آب، احداث 
مجتمع های گلخانه ای است و استفاده بهینه از آب در قالب احداث گلخانه است. مدیر شرکت 
شهرک های کشاورزی استان قم اضافه کرد: کشاورزان استان اگر زمین و آب مورد نیاز را دارند 
و می خواهند مجتمع گلخانه ای احداث کنند می توانند از طریق شرکت شهرک های کشاورزی 
استان موضوع را پیگیری کنند و هم اکنون متقاضیان درخواست های خود را به شرکت داده اند 

و این شرکت آمادگی همکاری با عزیزان کشاورز را دارد.

 21 از  رونمایی  آیین  گذشته  روز 
بهره  و  کوچک  صنایع  کتاب  عنوان 
و خدماتی  عمرانی  پروژه  برداری 15 
در شهرک ها و نواحی صنعتی قم  با 
کشوری  و  استانی  مسولان  حضور 

برگزار شد.
ریس سازمان صنعت، معدن و تجارت 
گفت:  گفت  مراسم  این  در  قم   استان 
2 هزار و 74 واحد صنایع کوچک در قم 
فعالیت می کنند. احمد ذاکری با بیان اینکه 
صنایع کوچک به صنایعی گفته می شود 

که میزن اشتغال آنها کمتر از ۵۰ نفر است، 
اظهار داشت: در کشور از جمع 72 هزار و 
8۱3 واحد تولیدی تقریبا 66 هزار و 4۱3 
واحد معادل 9۱.2 درصد واحد جزء صنایع 
کوچک هستند. وی ادامه داد: حجم سرمایه 
گذاری انجام شده در بخش صنعت کشور 
یک میلیون و 62۱ هزار و 92 میلیارد ریال 
است، که از این میزان 46۰ هزار و 38۵ 
میلیارد ریال متعلق به صنایع کوچک می 
باشد. وی افزود: 28 درصد از حجم سرمایه 
گذاری های صورت گرفته در بخش صنعت 

متعلق به صنایع کوچک است، که این میزان 
4۱ درصد اشتغال پایدار را نیز در کشور 

ایجاد کرده است.
این مسوول همچنین با بیان اینکه از 
مجموع 2 هزار و 249 واحد صنعتی فعال 
در قم تقریبا 2 هزار و 74 واحد آن مربوط 
افزود: در استان  به صنایع کوچک است، 
قم 92.2 درصد واحدهای صنعتی موجود 

اختصاص به صنایع کوچک دارند.
ذاکری با بیان اینکه از 3۱ هزار و ۱24 
میلیارد سرمایه گذاری انجام شده در بخش 

صنعت در استان تقریبا ۱6 هزار و ۱۵3 
میلیارد آن در صنایع کوچک انجام شده 
است، افزود: ۵2 درصد از مجموع سرمایه 
گذاری های انجام شده در بخش صنعت در 
قم به بخش صنایع کوچک اختصاص یافته 
است، و سهم اشتغال ایجاد شده در این 
استان از محل صنایع کوچک نیز ۵8 درصد 
است. وی با اشاره به جایگاه ویژه صنایع 
کوچک در صنعت کشور و استان، توجه هر 
چه بیشتر و جدی تر مسوولان به این صنایع 

را بیش از پیش ضروری عنوان کرد.

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم از تکمیل ظرفیت 
واحدهای گردشگری استان خبر داد.

عیسی رضایی اظهار کرد: روزانه بیش از هشت هزار نفر وارد استان قم می شوند که این امر 
موجب تکمیل شدن ظرفیت های واحدهای اقامتی از جمله هتل، مهمانسرا و خانه مسافر ها 

شده است.
وی افزود: بخش عظیمی از این مسافران که در واحدهای اقامتی قم اسکان یافته اند زائران غیر 

ایرانی به ویژه عراقی ها هستند.
مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم با اشاره به اینکه زیر ساخت های 
اقامتی در استان قم توسعه می یابد گفت: در این استان 9 هزار تخت داریم که امیدواریم در برنامه 

ششم به 2۰ هزار تخت افزایش یابد.

وی افزود: در این استان مشکل سرمایه گذاری نیست بنا بر این تعامل نهادهای مربوطه از 
جمله شهرداری در دریافت عوارض، بانک ها در ارائه تسهیلات و سایر ارگان ها نقش موثری در 

توسعه زیرساخت ها دارند.
رضایی ادامه داد: در راستای توسعه تاسیسات گردشگری 6۰ طرح در حال احداث است.

وی با اشاره به اینکه رسانه ها می توانند در توسعه فرهنگ گردشگری نقش بی بدیلی ایفا کنند 
گفت: رسانه ها می توانند با استفاده از ظرفیت های خویش در سمت و سو دادن به افکار عمومی 

این اداره کل را در رسیدن به اهداف خویش یاری کنند.
توسعه  رسانه ها در جذب سرمایه گذاران،  نقش  افزود:  قم  فرهنگی  میراث  مدیرکل 
زیرساخت های گردشگری مذهبی و زیارتی و معرفی جاذبه های گردشگری از جمله 3۵۰ اثر 

تاریخی ثبتی و صنایع دستی بومی استان موثر است.

حضور  علمیه،  های  حوزه  مدیر 
روحانیت در سراسر کشور را موجب 
کاهش بسیاری از دغدغه های دولت 
دانست و گفت: حوزه در کنار مسئولان 

است.
آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری 
جمعه شب در دیدار با استاندار قم، افزود: 
در زمینه های کاهش ارتکاب جرایم نیز 
ارتقای سطح فرهنگی اجتماع و استفاده از 
ظرفیت فرهنگی روحانیون کمک شایانی به 

دولتمردان است. 
وی همچنین با اشاره به اهمیت رشد 
علمی و فرهنگی جامعه در کنار یکدیگر 
برای  محلی  باید  دانشگاهها  کرد:  اضافه 
تقویت علمی و فرهنگی دانشجویان بصورت 
2 امر مکمل یکدیگر باشند که حوزه علمیه 
قم در کنار دغدغه های فرهنگی در جامعه 

به رشد علمی دانشگاهها نیز معتقد است. 
عضو مجلس خبرگان رهبری در ادامه، 
به محرومیت های قم از گذشته تاکنون 
اشاره و بیان داشت: با وجود همه تلاش 
مسوولان قبلی برای توسعه و ترقی استان 
هنوز شاهد مشکلاتی در استان هستیم که 

نیازمند عزم مسوولان است. 
حسینی بوشهری یکی از علل ناقص 
ماندن کارها را تغییرات مدیریتی و عدم 
تکمیل برنامه ها از سوی مدیران در زمان 
زمامداری امور دانست و افزود: باید با ثبات 

مدیریتی، همت والا و توان مضاعف برای 
حل کارهای روی زمین مانده شتافت. 

وی استفاده از شوراهای راهبردی و اتاق 
های فکر را برای طراحی نقشه راه پیشرفت 
استان ضروری دانست و اضافه کرد: باید 
مدیران استان به صورت حساب شده و با 
تدبیر به سمت رشد و تعالی جامعه پیش 
روند. حسینی بوشهری با امیدواری در مورد 
از بین رفتن تحریم ها و گشایشی که برای 
دولت بدست می آید تصریح کرد: باید برای 
قم هم سهمی در رشد و توسعه فضاهای 
شهری و مشکلاتی از جمله بحران آب در 

نظر گرفته شود. 
وی با تاکید بر پشتیبانی و حمایت حوزه 
و مرجعیت شیعه از افراد مصمم و با اراده 

در رشد استان افزود: ما در کنار مسوولان 
هستیم و با همراهی و همدلی با یکدیگر 
در پیشبرد اهداف و تعالی استان همکاری 

می کنیم. 
امام جمعه موقت قم با اشاره به ظرفیت 
تاثیر  و  قم  در  علمیه  های  حوزه  بالای 
فرهنگی بر طلاب خارجی از حدود یکصد 
کشور دنیا افزود: بازگشت این طلاب عزیز 
در قالب حرکت فرهنگی بزرگی در کشور 
های دیگر منشا تحولات بسیاری می گردد. 
حسینی بوشهری توجه به حوزه های 
علمیه و مسائل فرهنگی در نقشه های جامع 
استان و طرح های تفصیلی توسعه قم را 
امری ضروری دانست و بیان داشت: در طرح 
های جامع باید همه ابعاد مختلف فرهنگی، 

مذهبی، اقتصادی و اجتماعی در نظر گرفته 
شود و در کنار توجه به ظاهر مذهبی شهر 
به مسائل معیشتی زندگی مردم در بطن 

جامعه نیز رسیدگی شود. 
تقویت رابطه حوزه و دانشگاه از 
اولویت های دولت تدبیر و امید 

استاندار قم نیز در این دیدار خط مشی 
استانداری مبنی بر استفاده از ظرفیت های 
حوزه در پیشبرد اهداف را مورد توجه قرار 

داد. 
سید مهدی صادقی با اشاره به فرصت 
مغتنم حضور در محضر علما و روحانیت در 
شهر مقدس قم افزود: باید شکرگزار نعمت 
خدمت در قم باشیم و در مسیر به سرانجام 
رساندن برنامه ها و طرح ها، بهره گیری از 
راهنمایی ها و ارشادات حوزویان و علما بسیار 
ضروری است. صادقی با تاکید بر جایگاه ویژه 
حوزه های علمیه در قم و نقش موثر آنها در 
تربیت جوانان و رشد معارف اسلامی تصریح 
کرد: با استفاده از معارف و نظرات کاشناسی 
این نهاد دینی، مذهبی و علمی می توان در 
به ثمر رسیدن کارها نقش مهمی ایفا نمود. 
وی تقویت رابطه حوزه و دانشگاه را از اولویت 
های دولت تدبیر و امید عنوان و خاطر نشان 
کرد: در دانشگاهها باید شرایطی فراهم شود 
که در کنار رشد علمی دانشجویان برای 
تعالی مذهبی و فرهنگی این عزیزان نیز 

تدارک های لازم دیده شود.

روز گذشته صورت گرفت:

بهره برداری از 15 پروژه عمرانی و خدماتی در شهرک ها و نواحی صنعتی قم 

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم:

ظرفیت واحدهای اقامتی قم تکمیل است

آیت الله حسینی بوشهری در دیدار استاندار قم :

حوزه و مرجعیت در کنار مسئولان هستند

رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم 
استان در زمینه صنایع  به ظرفیت خوب  اشاره  با 
برای  کوچک، گفت: صنایع کوچک محرک خوبی 

رشد و توسعه اقتصادی کشور محسوب می شوند.
به گزارش ایرنا، سید حسن رضوی روز شنبه در آیین 
رونمایی از 2۱ عنوان کتاب صنایع کوچک و بهره برداری از 
۱۵ پروژه عمرانی و خدماتی شرکت ها و نواحی صنعتی قم 
در سالن اجتماعات شهرک صنعتی شکوهیه قم، با بیان اینکه 
صنایع خرد، کوچک و متوسط سهم بالایی در اشتغال زایی 
دارند، افزود: این سهم در کشورهای اروپایی و پیشرفته بیش 
از 9۰ درصد است، و بیش از 6۰ درصد از منابع در آمدی این 

کشورها را نیز این صنایع تشکیل می دهند.
وی با بیان اینکه بدون شک کشور ما نیز از این قادعده 
مستثنی نیست، افزود: همواره عمده ترین مشکل این صنایع 
در ایران باور نداشتن آن به عنوان یک محرک و جهش 

اقتصادی بوده است.
رضوی با بیان اینکه برغم پیش بینی رشد 8 درصدی 
اقتصاد در برنامه پنجم توسعه این رقم تنها بین 3 تا 3.۵ 
درصد محقق شده است، افزود: با توجه به پیش بینی همین 
نرخ رشد برای برنامه ششم توسعه باید یک شرایط جهش 
واری را در تدوین برنامه ششم توسعه در نظر گرفت و کسانی 
که دست اندرکار تدوین این برنامه هستند، باید با توجه به 
عملکرد برنامه پنجم و پیش بینی شرایط آینده این کار را 
انجام دهند تا به یک تعادل در راستای نظام برنامه ریزی 

برسیم. 
رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزی قم با بیان اینکه 
بستر و زمینه توسعه اقتصادی کشور با توجه به شرایط تحریم 
ها آماده است، افزود: بدون شک برای رشد و توسعه اقتصادی 
کشور در برنامه ششم باید یک شرایط بسیار سخت و جهش 

واری را پشت سر گذاشت.

وی با بیان اینکه پس از جمع بندی مذاکرات هسته ای 
سیاست اقتصادی دولت بر مبنای صادرات و مبادله پایاپای 
بنا نهاده شده است، افزود: با توجه به شرایط خاصی که پس 
از این مرحله کشور با آن مواجه است، باید برای دوره پسا 

تحریم برنامه ریزی دقیق و حساب شده ای را انجام داد.
رضوی با بیان اینکه این حرکت در قالب برنامه ششم 
و طبق سیاست های ابلاغی رهبر معظم انقلاب، دولت و 
همچنین مجلس شورای اسلامی آغاز شده است، افزود: در 
سازمان مدیریت و برنامه کشور کار تدوین سیاست های 
برنامه ششم آغاز شده، و جلسه های منظمی حداقل در 
بخش منطقه ای و مجموعه استانی در حال برگزاری است، 
چرا که این سازمان بر آن است، تا در مقام مقایسه با سه 
برنامه قبل استان ها را بیشتر در این موضوع دخیل کند، 
تا در راستای برنامه های کلان خروجی بهتری را داشته 

باشد .

سرپرست سازمان میادین شهرداري 
قم گفت: طبق زمان بندي هاي انجام شده 
سورتمه ریلي قم تا سه ماه آینده مورد 
بهره برداري قرارگرفته و در اختیار مردم 

قرار خواهد گرفت.
محمدصادقي با اشاره به احداث شهرک 
صنوف در استان اظهار داشت: طرح احداث این 
شهرک بیش از ۱۵ سال پیش مطرح شده که 
در این سال ها باوجود مشکلات فراوان بعضي 
وقت ها به جدیت دنبال شده و بعد از مدتي 
رهاشده است ولي در زمان آقایان عابدیني پور 
و دلبري شهرداران سابق ساخت آن اوج گرفت 

و اکنون هم در حال پیگیري است.
را  شهرک  این  احداث  از  هدف  وي 

جمع آوري و ساماندهي شغل هاي مزاحم مانند آهن فروشي، 
درب و پنجره سازي، تراشکاري و غیره دانست و افزود: یکي 
از توقعات به حق مردم از شهرداري، انتقال این گونه مشاغل 
مزاحم به خارج از شهر است و چون این کار مرتفع کننده 
خیلي از مشکلات درون شهري است مي طلبد که مسئولین 
استاني، نمایندگان قم اهتمام بیشتري در به پایان رسیدن 

آن داشته باشند. 
سرپرست سازمان میادین میوه و تره بار شهرداري قم 
تصریح کرد: با توجه به خیابان بندي، جدول کشي و سوله 
سازي، بزرگ ترین مشکل در مسیر احداث این شهرک نبود 
تاسیسات است و تا زماني که مسائل زیر بنایي مرتفع نشود 

نمي توان انتظار به سرانجام رسیدن آن را داشت.
وي بابیان اینکه شهرداري به تنهایي نمي تواند کار احداث 
این شهرک را ادامه دهد، ابراز داشت: در این رابطه شهرداري 
با بررسي موارد مشابه در استان هاي دیگر قصد ساماندهي 
این مشاغل را دارد ولي به علت درگیر بودن دستگاه هاي 

مختلف با قاطعیت نمي توان براي آن برنامه ریزي کرد.
به ساماندهي  از سخنانش  صادقي در بخش دیگري 
میدان میوه و تره بار شهید مطهري اشاره کرد و بیان داشت: 
در سالیان قبل تنها میدان عرضه میوه در استان همین 
میدان مطهري بود که در سال 7۰ بحث احداث میدان 
شهید رجایي مطرح و بعدازآن با توجه به مالکیت آستانه 
مقدسه حضرت معصومه )س( و با هماهنگي آن ها برخي 
از حجره داران در عوض سرقفلي غرفه جایگزین در میدان 

شهید رجایي دریافت کردند.

وي بابیان اینکه در ابتدا مردم آن چنان که باید تمایل به 
استفاده از این میدان نداشتند، تأکید داشت: تقریباً سه و سال 
نیم پیش با عزم جدي شهرداري و پیگیري هاي انجام شده 
دوباره بخشي از این غرفه ها جمع آوري و منتقل شد و این 
آمادگي براي تکمیل آن وجود دارد و بارها هم مذاکراتي در 
این زمینه داشته ایم که طبق روال گذشته این غرفه داران یا 
پول سرقفلي خود را دریافت کنند یا غرفه  جایگزین در این 
میدان بگیرند. مدیر اداره بازرسي شهرداري قم، ساماندهي 
میدان تره بار شهید مطهري را جزء نیازهاي شهر قم دانست 
و اظهار داشت: طبق توافق صورت گرفته قرار است این مکان 
به پارکینگ طبقاتي تبدیل شود لذا لازم است هم آستانه 
مقدسه، هم مسئولان استاني و هم غرفه داران نسبت به حل 

این مشکل حساسیت ویژه اي داشته باشند. 
وي هزینه هاي بالاي نگهداري میدان شهید رجایي را 
موردتوجه قرارداد و بیان داشت: در اکثر شهرها هزینه هایي 
و  زباله  جمع آوري  خط کشي،  آسفالت،  نگهداري،  چون 
نگهباني از خود میدان هاي میوه و تره بار اخذ مي شود ولي 
ما تاکنون نتوانسته ایم بیش از یک سوم این گونه هزینه ها را 
توسط عوارض و حتي ورودي ها کسب کنیم و این آمادگي 
راداریم که این میدان را به اتحادیه میوه و تره بار واگذار کنیم.

صادقي در ادامه به احداث شهرک خودرویي در قم اشاره 
کرد و گفت: یکي از مطالبات جدي مردم که جزء دغدغه ها 
براي  خودرویي  شهرک  احداث  است،  میدان ها  سازمان 
ساماندهي شغل هاي مربوط به خودرو است و با توجه به 
شکایات متعدد مردم درباره ایجاد ترافیک و مزاحمت هاي 
این شغل در مکان هاي خیابان امام )ره(، نیروگاه، آذر، خیابان 

غیره  و  خرداد  خیابان ۱۵  خاکفرج،  اراک، 
نیاز احداث این شهرک بیش ازپیش احساس 

مي شود.
وي نمایشگاه اتومبیل، تعمیرگاه ها، لوازم 
فروشي ها و دفتر اسناد رسمي را جزء مشاغل 
منتقل شده به این شهرک دانست و افزود: در 
این رابطه خوشبختانه برخي از اتحادیه ها اعلام 
آمادگي براي همکاري و انتقال داشته اند و با 
مصوبه اي که در جلسه این هفته شوراي شهر 
اخذ شد، این شهرک در مساحتي به متراژ 
33 هکتار در قسمتي از میدان شهید رجایي 

احداث خواهد شد.
سرپرست سازمان میادین شهرداري قم در 
ادامه از احداث سورتمه ریلي در قم خبر داد 
و گفت: در اوایل سال گذشته بنا به دستور دلبري شهردار 
وقت قم، براي مرتفع کردن نیاز استان به وسیله اي جذاب 
و تفریحي چه براي مردم و چه براي مسافرین بحث احداث 

سورتمه ریلي در بوستان علوي مطرح شد.
وي به بازدیدي به همراه هیئت مدیره سازمان میوه و 
تره بار از تالش در مورد سورتمه ریلي اشاره کرد و تأکید 
داشت: بعدازاین بازدید چون انحصار ساخت این دستگاه 
دست شرکت ویگان آلمان بود با این شرکت وارد مذاکره 
شدیم که بعد از گرفتن مجوزهاي لازم توسط هیئت مدیره، 
سازمان میادین و شوراي اسلامي شهر و با توجه به مشکلاتي 
که در رابطه با تحریم ها داشتیم بالاخره با انعقاد قرارداد و 
واریز 8۰ درصد از پول توانستیم این دستگاه را بارگیري و 

به استان بندرعباس و بعدازآن سلفچگان قم منتقل کنیم. 
صادقي هزینه خرید دستگاه را تقریباً حدود 4 میلیارد 
تومان ذکر کرد و تصریح داشت: براي این دستگاه چیزي 
در حدود 4۰۰ میلیون تومان هم بابت ترخیص و حمل ونقل 

هزینه شده که انشا الله مورد استقبال مردم واقع شود.
طراحي  طبق  پروژه  عمراني  کار  گفت:  ادامه  در  وي 
شرکت آلماني در خردادماه انجام شد که بعد از تأیید ناظر 
شرکت چند نفر از نصاب هاي این شرکت براي پیاده سازي 

نهایي هفته آینده به قم سفر خواهند کرد.
مدیر اداره بازرسي شهرداري قم در انتها خاطرنشان کرد: 
طبق زمان بندي هاي انجام شده این پروژه در سه ماه آینده 
مورد بهره برداري قرارگرفته و در اختیار مردم قرار خواهد 

گرفت.

رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان:

استان قم  ظرفیت خوبی در زمینه صنایع کوچک دارد

تا سه ماه آینده صورت می گیرد:

بهره برداری از سورتمه ریلی در بوستان علوی

ارتباط مردمی با روزنامه ایمان
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سرمقاله
تندروها 

غایبان مجلس آینده
من معتقدم ازآنجایی که تندروها در عرصه سیاست 
حرفی برای گفتن ندارند احتمالا در انتخابات مجلس به 
رجزخوانی خود ادامه می دهند البته ملت از توافق هسته  ای 

راضی است به همین دلیل به افرادی که در مجلس با توافق مخالفت می کنند در انتخابات 
پیش رو رای نمی دهند و بدین ترتیب این مخالفت تمام می شود چون بالاخره کاری بوده 
که دولت و رهبری در کنار هم آن را پیش برده  اند حالا یک گروه اقلیتی مخالفت هم بکند 
آزاد است البته مخالفتهایشان تاثیر چندانی نخواهد داشت و اینها فقط می خواهند خودی 

نشان بدهند و بگویند ما هم هستیم.
به نظر من چون دولت در مسئله توافق هسته  ای موفق عمل کرده و ملت هم از این 
توافق راضی هستند بنابراین تلاش می شود نمایندگانی به مجلس بروند که در راستای 
اهداف دولت حرکت کنند تا گروهی که در برابر دولت قرار گرفته  اند تقویت نشود. از این 
رو بنده نتیجه انتخابات مجلس آینده را خیلی خوب ارزیابی می کنم و معتقدم این تندرو 
هایی که الان در آن پارلمان هستند در مجلس بعد نباشند و دولت اعتدال و اصلاح طلبان 

در کنار هم قرار گیرند.
معتقدم توافق هسته ای در رای مردم تاثیر زیادی دارد. امیدی که الان ملت دارد این 
است که دولت با جلب سرمایه های خارجی و بازگشت پول های بلوکه شده یک تحولی 
در اقتصاد کشور ایجاد کند و اگر تحول در اقتصاد کشور ایجاد شود مردم پشتیبان دولت 
خواهند بود و سعی می کنند کسانی که در مجلس با برنامه های دولت مخالفت می کنند، 

در مجلس آینده نباشند.
دلواپسان هم اوضاع چندان مساعدی ندارند و رو به ضعف هستند، آنان چندان جایگاهی 
در میان مردم ندارند چون شعارهایشان هم رنگ باخته اینها فقط امیدوار بودند توافق 

هسته  ای به جایی نرسد که این هم محقق نشد لذا دیگر کسی پشتوانه آنها نیست.
اگرچه ممکن است عده  ای سنگ اندازی کنند ولی مردم راه خودشان را در انتخابات 
باز می کنند. البته اگر یک سری اتفاقات در ایام انتخابات بیفتد دولت موفق تر خواهد بود 
از جمله دفاع از آزادی مطبوعات، دفاع از فعالیت احزاب و گروههای مستقل که حرفی 
برای گفتن دارند. از سوی دیگر ازآنجایی که ممکن است موانعی برایشان ایجاد شود دولت 
باید در برابر آن موانع محکم بایستد. الان هم دولت فرصت خوبی دارد که در برابر موانعی 
که بخواهند جلوی آزادی های سیاسی را بگیرند، بایستد. البته تا به حال هم دولت خوب 
ایستادگی کرده، به هرحال ما در مملکت هم یک فضای اقتصادی خوبی می خواهیم داشته 
باشیم که به نظرم این فضا فراهم خواهد شد و هم اینکه خواهان یک فضای سیاسی خیلی 

خوبی هستیم.
در پایان باید به این نکته اشاره کنم که مهمترین مدیریت دولت مدیریت اقتصادی است، 
اگر مشکل نفت حل شود و سرمایه های ملت به مملکت بر گردد باید به گونه  ای هدایت شود 
که دست عده خاصی رانت خور سودجو نیفتد و کارشناسانه برای مملکت سرمایه گذاری 

شود تا در روند تولید قرار گیرد.
* عضو هیئت علمی دانشگاه مفید قم

محمد تقی فاضل میبدی *



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

3,898,000یک مثقال طلا

899,860یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

8,770,000سکه بهار آزاد ی

8,775,000سکه امامی

4,740,000نیم سکه

2,640,000ربع  سکه

1,700,000سکه یک گرمی

قیمت بازارنام خود رو

 20634,400,000 تیپ 5

 206SD37,200,000وی 8

GLX 405 32,400,000پژو 

SLX 405 32,600,000پژو 

ELX 43,600,000پژو پارس 

 39,000,000پژو پارس سال

E2 90 46,000,000تند ر 

LX 33,000,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

LX 30,200,000سمند 

LX EF7 31,000,000سمند 

ELX 37,000,000سورن 

قیمت بازارنام خود رو

300 S 75,000,000زوتی 

 17,000,000سایپا کارا 151

 21,000,000سایپا 111

 20,500,000سایپا 131

 20,500,000سایپا 132

SX 24,500,000سایپا تیبا 



قیمت بازارنام خود رو

315 MVM41,500,000 

530 MVM42,000,000 

MVM X3368,000,000 

 MVM X3375,000,000 جد ید اتومات

 MVM11020,500,000 چهار سیلند ر

عضو هیات مدیره سندیکای قطعه سازان موتورسیکلت؛

صادرات غیر رسمی 
قطعات موتورسیکلت به 2 کشور

عضو هیات مدیره سندیکای قطعه سازان موتورسیکلت از صادرات غیررسمی 
به کشور های پاکستان و ترکیه خبر داد.

 حبیب الله محمودان با بیان این که خوشبختانه موتورسیکلت های طرح هوندا ۱2۵ در 
افغانستان، پاکستان، عراق و ترکیه وجود دارد، اظهار کرد: اغلب این کشور ها به طور مستقیم 

از قطعات ایرانی استفاده می کنند. 
وی با اشاره به سابقه ۱۰ ساله ورود ترکیه به صنعت موتورسیکلت  گفت: این در حالی 
است که کشور ما در این زمینه بیش از ۵۰ سال سابقه دارد و از این حیث بسیار جلوتر 

از ترکیه است. 
محمودان با بیان این که نمی توان آمار دقیقی از صادرات قطعات موتورسیکلت ایران ارائه 
داد، اظهار کرد: در صادرات قطعات ایران به برخی کشور ها ملاحظاتی وجود دارد که مجبور 
می شویم آنها را به صورت غیررسمی صادر کنیم؛ بنابراین آمار موثقی هم از این صادرات 

قطعی وجود ندارد. 
عضو هیات مدیره سندیکای قطعه سازان موتورسیکلت با اشاره به اجباری بودن استاندارد 
یورو 2 و یورو 3 برای قطعات موتورسیکلت در کشور  ترکیه گفت: به همین دلیل مجبوریم 

قطعات را به صورت غیررسمی وارد این کشور کنیم. 
وی اظه��ار کرد: در حال حاضر ما هفته ای یک کامیون به طور غیررس��می از قطعات 
موتورس��یکلت به کشور پاکس��تان صادر می کنیم این در حالی است که به طور رسمی 

صادراتی در این زمینه به این کشور وجود ندارد. 

دبیر سندیکای صنایع کنسرو خبر داد؛

کاهش مصرف محصولات کنسروی 

دبیر سندیکای صنایع کنسرو از کاهش مصرف محصولات کنسروی خبر داد 
و گفت: در حال حاضر فقط60 درصد از واحد ها با کمتر از 50 درصد ظرفیت در 

حال فعالیت هستند. 
محمد سیدرضوی با اشاره به بهبود شرایط صنعت در پساتحریم در صورت ایجاد شرایط 
مطلوب تر از نظر نقدینگی تصریح کرد: در حال حاضر رکودی ناشی از کاهش قدرت خرید 
گریبانگیر بخش صنعت شده است.  وی افزود: افزایش هزینه ها از جمله قیمت مواد اولیه، 
دستمزد، حامل های انرژی، مالیات بر ارزش افزوده و ... منجر به افزایش قیمت کالاهای 
کنسروی شده لذا با کاهش قدرت خرید مواجه شده ایم.  دبیر سندیکای صنایع کنسرو 
در مورد صادرات محصولات کنسروی تاکید کرد: صادرات محصولات کنسروی به صورت 
فصلی صورت می گیرد و از بازار صادراتی نارضایتی وجود ندارد.  سیدرضوی با اشاره به 
این که ۵۰ درصد از صادرات صنایع کنسروی مربوط به رب گوجه فرنگی می شود، تاکید 
کرد: صنایع کنسروی وضعیت مناسبی دارد و از طریق سازمان های مختلف کنترل می شود؛ 
به عنوان مثال وزارت بهداشت نظارت دقیق روی محصولات دارد و تاکید می شود محصولی 
که تاریخ تولید و مصرف ندارد، مصرف نشود.  وی خاطر نشان کرد: امروز کیفیت کالاهای 
کنسروی بسیار مطلوب است و انواع کنسروهای ایرانی در خارج از کشور مشتریان خاص 
خود را دارد. همچنین کنسرو تن ماهی یکی از کنسروهای ایرانی است که در بازار خارج از 
کشور با نمونه های مشابه رقابت می کند.  دبیر سندیکای صنایع کنسرو با اشاره به استقبال 
کشورهای خارجی از انواع خورشت ها، لوبیا، سبزیجات، مربای ایرانی به صورت کنسرو اظهار 
کرد: محصولات ایرانی به آسیای میانه، کشور های خلیج فارس، اروپا و حتی کانادا صادر 
می شود. آلمان و فرانسه دو کشور اروپایی هستند که از کنسرو های ایرانی استقبال می کنند 
و در سوپرمارکت های آنها می توان محصولات ایرانی را یافت.  سیدرضوی از نقدینگی به 
عنوان بزرگ ترین چالش صنعت یاد کرد و گفت: در صورتی که مشکل نقدینگی حل 
شود وضعیت بسیار مطلوب تر خواهد شد و اشتغالزایی افزایش پیدا می کند؛ این مساله در 
صورتی امکا ن پذیر است که بانک ها با بهره مناسب تسهیلات دهند.  وی با تاکید بر این که 
حاشیه سود ها بسیار آزاردهنده هستند، اظهار کرد: قیمت محصولات تولیدی تا به دست 
مصرف کننده برسد 3۵ تا 4۰ درصد بیش از قیمت تمام شده بوده که این مساله آزار دهنده 
است.  دبیر سندیکای صنایع کنسرو با بیان این که حاشیه سود ها منجر به افزایش هزینه ها 
می شود، گفت: هزینه پخش، فروشگاه ها، حمل ونقل، مالیات بر ارزش افزوده و غیره همگی 

به مصرف کننده تحمیل می شود، لذا شاهد کاهش قدرت خرید مردم هستیم.

 گزارش/مجید سلیمی بروجنی

ایران،  در  آب  بحران  مدیریت  در  کلیدی  نکته 
تجدیدنظر در نحوه مصرف آب در بخش کشاورزی 
است. بخش کشاورزی در حال حاضر 90 درصد منابع 
آبی کشور را مصرف می کند؛ در حالی که شاخص 

جهانی در این زمینه 70 درصد است.
جهان در جنگ بر سر »آب« است. برخی کارشناسان 
معتقدند که »آبّ« نفت قرن آینده است. امروز بحران آب 
به یکی از چالش های اصلی فراروی ایران در مسیر تبدیل 
شدن به یک کشور توسعه یافته تبدیل شده و این موضوعی 
است که تنها از طریق رویکردهای کارشناسانه و عاری از 
نگاه های سیاسی قابل حل است. مشکل کمبود آب کشور به 
قدی جدی است که برخی کارشناسان می گویند اگر راه حل 
مناسبی در طی چند سال آینده پیدا نشود، ممکن است 
تعداد زیادی از جمعیت کشور مجبور به مهاجرت حتی به 

خارج از کشور شوند.
تحلیل های اخیر نشان می دهد که 7 استان از 32 استان 
کشور با کمبود آب مواجه هستند؛ در حالی که ۱3 استان 
با وضعیت خطیر آبی روبه رو هستند. براساس این تحلیل ها، 
دارای  شمالی  استان های  حتی  استان ها،  از  هیچ کدام 
حوزه های آبی کافی نیستند. در نتیجه مدیریت آب به اولویت 

اصلی دولت تبدیل شده است.

دولت یازدهم علاوه بر تعیین کارگروهی ویژه برای دریاچه 
ارومیه، تلاش هایی را برای عرضه آب نمک زدایی شده دریا در 
شهرهای ساحلی دریای خزر و مراکز جمعیتی جنوب کشور 
آغاز کرده است. هدف از این اقدامات، استاده حداکثری از آب 
هدررفت در بخش کشاورزی است تا آب سالم بتواند برای 

استفاده های شهری و صنعتی مصرف شود.
نکته کلیدی در مدیریت بحران آب در ایران، تجدیدنظر در 
نحوه مصرف آب در بخش کشاورزی است. بخش کشاورزی 
در حال حاضر 9۰ درصد منابع آبی کشور را مصرف می کند؛ 

در حالی که شاخص جهانی در این زمینه 7۰ درصد است.
بخش کشاورزی از دو جهت برای ایران دارای اهمیت 
است؛ فرصت های شغلی )که حدود 2۰ درصد نیروی کار 
کشور را به خود اختصاص می دهد؛ در حالی که تنها 9 درصد 
تولید ناخالص داخلی کشور را برعهده دارد( و امنیت غذایی 

)که هدف اصلی آن خودکفایی است(.
کارشناسان معتقدند تغییر در استراتژی کشاورزی ممکن 
است لزوما منجر به کاهش میزان اشتغال در این بخش نشود. 
کشت محصولاتی که نیاز کمتری به آبیاری دارند، در عین 
کاهش مصرف آب، موجب حفظ فرصت های شغلی می شود. 
با این حال کاهش مصرف آب تقریبا موجب کاهش تولید 

محصولات اساسی نظیر گندم و جو خواهد شد.
بحران آب در ایران هنوز برای بسیاری از اقشار جامعه به 
یک باور تبدیل نشده است؛ چراکه به باور انبوهی از مردم، این 

سرزمین همیشه با مشکل کم آبی دست و پنجه نرم کرده و 
حالا هم وضع بحرانی نیست.

بسیاری از تولیدات کشاورزی در ایران با شرایط کنونی 
و میزان بهره ورزی موجود اقتصادی نیست. به عنوان مثال، 
در شرایطی که برای تولید هر تن کیوی ۵ دلار درآمد به 
ازای مصرف هر مترمکعب آب به دست می آید، برای بسیاری 
از محصولات کشاورزی این درآمد کمتر از یک دلار است 
که اصلا اقتصادی به نظر نمی رسد. در این شرایط توسعه 
کشت برنج در مناطق جنوبی که مصرف آب بالایی دارد، به 
هیچ وجه اقتصادی نیست. بنابراین با توجه به مزیت بهره وری 
آب، تولید برنج با مصرف کمتر از ۱۰ هزار مترمکعب در هر 
هکتار مانند استان های شمالی صرفه اقتصادی دارد و در بقیه 
مناطق با باید کشت برنج متوقف شود یا این که به مساله 

بهره وری آب توجه شود.
یک  در  آب  کردن مشکل  برطرف  راهکارهای  از  یکی 
منطقه، انتقال آب از یک حوضه آبی به حوضه آبی دیگر 
است. البته به دلیل تاثیرات اقلیمی غیرقابل اجتنابی که این 
انتقال در هر دو حوضه مبدا و مقصد می گذارد، انتخاب این 
راه حل امروزه با اما و اگرهای زیادی روبه رو است. اگر کمبود 
آب را بتوان با مدیریت تقاضا و با هزینه های معقول حل کرد، 

به انتقال آب بین حوضه ای نیازی نخواهد بود.
برای انتقال آب از حوضه ای به حوضه دیگر باید مقررات 
و اصول سخت گیرانه ای گذاشته شود که باید رعایت شود و 
ترجیح این است که غیر از نیاز آب به شرب، این انتقال انجام 
نشود. باید توجه داشت که طرح های انتقال آب بین حوضه ای 
مستقیما شرایط اقلیمی حوضه مبدا و مقصد را تحت تاثیر قرار 
می دهد، می تواند بهبود و یا تنزل شرایط اجتماعی - اقتصادی 
و زیست محیطی در هر یک از دو حوضه را به دنبال داشته 

باشد.
یکی از مسایلی که باید در حوضه مقصد به آن توجه شود، 
این است که آب منتقل شده فقط برای برای برآورده کردن 
تقاضای فعلی مصرف باشد و هرگز برای تامین نیازهای توسعه 
زمین و توسعه کشاورزی استفاده نخواهد شد. در مسیر 
اصلاح الگوی مصرف در بخش آب، یک سند بالادستی وجود 
دارد به نام سیاست های کلی اصلاح الگوی مصرف ابلاغی 

مقام معظم رهبری که باید مورد توجه قرار گیرد.
با  از آب  بهره برداری مناسب  نظام  استقرار  راه،  این  در 
استفاده از روش های نوین کشاورزی، تجهیز منابع مالی مورد 
نیاز، حفظ تعادل در برداشت از سفره های زیرزمینی و توجه 
به ارزش اقتصادی آب و استفاده حداکثری از آب های مرزی، 
ترویج فرهنگ مصرف درست از جمله مواردی است که در 
بلندمدت می توان به کمک آنها این معضل بزرگ را حل کرد.

معاون وزیر جهادکشاورزی با بیان اینکه امسال بیش از دو 
میلیون و 100 هزار تن مرغ در کشور تولید خواهد شد، گفت: با 
دستور وزیر جهادکشاورزی، طرح خرید حمایتی شیر خام در 

برخی استان ها استمرار پیدا می کند.
 حسن رکنی امروز در نشستی خبری با بیان اینکه سال گذشته 
است،  از کشور صادر شده  مرغ  تخم  و  مرغ  تن  هزار  حدود ۱۵۰ 
اظهارداشت: در سه ماهه نخست امسال ۱۵ هزار و 6۰۰ تن مرغ و 

حدود 2۱ هزار تن تخم مرغ از کشور صادر شده است. 
وی، صادرات شیر را طی سال 92، ۵۵۰ هزار تن و سال 93 را 6۵۰ 
هزار تن عنوان کرد و گفت: در سال جاری قابلیت صادرات شیر با 

حجمی بیش از عدد مذکور را داریم.
 معاون وزیر جهادکشاورزی با بیان اینکه در سال 93 حدود ۵ هزار و 
37 تن عسل از کشور صادر شده است، اضافه کرد: امیدواریم در سال 
94 این رکورد را بشکنیم، ضمن اینکه سال گذشته حدود 4۰ تن 
گوشت قرمز به کشور عربستان صادر شد و ما به دنبال این هستیم که 

نیاز حجاج ایرانی به گوشت قرمز در این کشور را تامین کنیم. 
رکنی، صادرات دام پروار شده سنگین در سال 93 را حدود 2۰ هزار 
راس عنوان کرد و افزود: در سال 94 تاکنون 92۰۰ راس دام پروار شده 
سنگین از کشور صادر شده است، ضمن اینکه سال گذشته 78۵ هزار 
تن گوشت قرمز در کشور تولید شد و پیش بینی می شود امسال این 

میزان به 8۰۱ هزار تن برسد.
 وی با بیان اینکه پیش بینی می شود امسال حدود 9۱۰۰ هزار تن 
شیر در کشور تولید شود، اظهارداشت: تولید مرغ در سالجاری به 2۱۰۰ 
هزار تن خواهد رسید. همچنین پیش بینی می شود امسال حدود 94۰ 

تا 9۵۰ هزار تن تخم مرغ در کشور تولید شود. 
معاون امور دام وزارت جهاد کشاورزی تولید عسل را در سال 93، 
78 هزار تن عنوان کرد و گفت: این میزان نسبت به سال 92، 4 هزار 
تن افزایش داشته و پیش بینی ما این است که حداقل میزان تولید این 

محصول در سال 94 به اندازه سال گذشته باشد. 
رکنی با اشاره به اینکه ایران از لحاظ تعداد کندو رتبه چهارم و از 
لحاظ تولید عسل رتبه هشتم دنیا را دارد، اظهارداشت: بهره وری در 

تولید عسل قابل قبول نیست و ما باید در این زمینه بیشتر کار کنیم.
 این مقام مسئول در وزارت جهادکشاورزی با بیان اینکه متوسط 
تولید و مصرف گوشت قرمز در کشور حدود ۱۱ کیلوگرم است، گفت: 
متوسط تولید شیر در کشور ۱۱2 کیلوگرم و متوسط مصرف داخلی 
این محصول ۱۰۰ کیلوگرم است، همچنین مجموع تولید مرغ دنیا 84 

میلیون تن است. 
رکنی، متوسط تولید مرغ در کشور را به ازای هر نفر 2۵ کیلوگرم 
عنوان کرد و افزود: متوسط مصرف تخم مرغ در کشور ۱۱ کیلو و 

متوسط مصرف عسل حدود 8۵۰ گرم است. 

وی درباره رتبه ایران در تولید مرغ و تخم مرغ در جهان اضافه کرد: 
در سال 2۰۱2 ایران هفتمین رتبه تولید مرغ و دهمین رتبه تولید تخم 

مرغ دنیا را داشته است.
 وی ادامه داد: البته ممکن است در سال های اخیر نوسانات جزئی در 

این زمینه بوجود آمده باشد.
 معاون وزیر جهادکشاورزی درباره استمرار طرح خرید حمایتی شیر 
خام از دامداران، اظهارداشت: اخیرا سازمان حمایت از سوی ستاد تنظیم 
بازار موظف به اجرایی شدن مصوبه خرید شیر خام به نرخ ۱44۰ تومان 
شده است و در همین راستا، رئیس این سازمان اعلام کرده با تمام قوا 

برای اجرایی کردن این مصوبه ورود خواهند کرد.
 رکنی با تاکید بر اینکه توقع دامداران غیر منطقی نیست، افزود: 
انتظار داریم با تصمیم جدید ستاد تنظیم بازار این کار هرچه زودتر 

عملیاتی شود. 
وی همچنین از استمرار خرید حمایتی شیر خام خبر داد و گفت: با 
دستور مستقیم وزیر جهادکشاورزی، سازمان تعاون روستایی در برخی 

استان ها خرید حمایتی شیر خام را ادامه خواهد داد.
 رکنی با بیان اینکه شیر خریداری شده از دامداران به شیر خشک 
و سایر فرآورده های لبنی تبدیل می شود، گفت: محصولات تولید شده 
صادر خواهند شد، ضمن اینکه هرگونه افزایش در قیمت لبنیات منوط 

به اجرایی شدن مصوبه خرید شیر خام به نرخ ۱44۰ تومان است.
 این مقام مسئول در وزارت جهادکشاورزی همچنین از کاهش قیمت 
نهاده های دامی در سال 93 خبر داد و گفت: در سال 93 قیمت اقلام 
پر مصرف نهاده های دامی نسبت به سال 92 حدود ۱۰ درصد کاهش 
یافته است، ضمن اینکه در حال حاضر نیز با وفور عرضه این محصولات 
مواجه هستیم به گونه ای که وارد کنندگان و تولیدکنندگان فرصتی دو 

ماهه برای پرداخت مطالبات به خریداران خود می دهند.
 وی افزود: بخشی از این مسئله مربوط به شرایط جهانی و بخشی 
دیگر به خاطر رقابت فشرده ای است که در عرضه این محصولات در 

داخل کشور ایجاد شده است. 
رکنی با بیان اینکه 6۰ تا 7۰ درصد هزینه تولیدات دامپروری به 
خوراک دام مربوط می شود، اظهار داشت: مدیریت این مسئله باعث 

کاهش هزینه های تولید خواهد شد.
 وی اضافه کرد: در گذشته افراد خاصی عرضه نهاده ها را بر عهده 
داشتند که همین مسئله سبب ایجاد انحصار در این بخش شده بود. 
در همین راستا، ما نشست هایی را با تشکل های مربوطه برگزار کردیم 
و از آنها خواستیم در این زمینه حضور پیدا کنند و اقدامات موثری در 

واردات نهاده ها انجام دهند.
 این مقام مسئول در وزارت جهادکشاورزی با بیان اینکه اقدامات انجام 
شده به نتیجه رسید و در حال حاضر تعداد شرکت هایی که واردات 
نهاده ها را انجام می دهند، افزایش یافته است، ادامه داد: همین مسئله 

سبب شده قیمت نهاده ها در دو سال اخیر بدون نوسان باشد، ضمن 
اینکه در حال حاضر دامداران نهاده ها را دریافت می کنند و دو ماه 
بعد پول آن را می پردازند، این در حالی است که قبلا عکس این کار 

انجام می شد. 
معاون امور دام وزارت جهاد کشاورزی از دیگر اقدامات این معاونت را 
کاهش وزن مرغ تولیدی عنوان کرد و درباره طرح عرضه مرغ به شکل 
قطعه بندی شده، افزود: در حال حاضر در بسیاری از فروشگاه های 
سطح شهر تهران عرضه مرغ به شکل قطعات تفکیک شده لاشه انجام 
می شود.  رکنی ادامه داد: قرار این بود که شرکت پشتیبانی امور دام نیز 
مرغ را به صورت قطعات تفکیک شده خریداری کند تا فرهنگ این کار 
در جامعه جا بیفتد اما با توجه به اینکه مدت نگهداری مرغ کامل حدود 
یک سال و مرغ تفکیک شده حدود 9 ماه است به دلیل این محدودیت 
زمانی که وجود داشت این شرکت خرید مرغ به شکل قطعه بندی را به 

صورت مقطعی انجام می دهد.
 معاون وزیر جهاد کشاورزی با بیان اینکه تاکنون حدود ۵ هزار 
تن مرغ به شکل قطعه بندی شده توسط شرکت پشتیبانی امور دام 
خریداری و ذخیره شده است، گفت: متاسفانه بسته بندی  مرغ هایی که 
شرکت ذخیره می کند، بزرگ است و مناسب استفاده خانوار نیست. به 
همین خاطر، ما به دنبال این هستیم که این خرید در بسته بندی های 

کوچک انجام شود تا خانوار نیز بتوانند از آنها استفاده کنند. 
معاون امور دام وزارت جهادکشاورزی با بیان اینکه حدود 9۰ درصد 
گوشت قرمز مورد نیاز کشور در داخل تولید و ۱۰ درصد آن وارد می 

شود، گفت: برنامه ما این است که در افق ۵ ساله توازن را در بخش 
دامپروری مثبت کنیم. 

وی با بیان اینکه ما تا سال 92 حدود ۱۰۰ هزار تن واردات گوشت 
قرمز انجام می دادیم، افزود: سال 93 مقدار واردات گوشت قرمز از 
حدود ۱۰۰ هزار تن به حدود 6۰ هزار تن کاهش یافت و برای سالجاری 
این عدد باز هم کاهش می یابد، ضمن اینکه سال گذشته ما صادرات 

گوشت قرمز را از کشور به شکل دام زنده انجام دادیم. 
رکنی با بیان اینکه سال قبل حدود 6۰ هزار راس دام سبک از کشور 
صادر شده است، گفت: امسال نیز تاکنون بیش از 4۵۰ هزار راس 

صادرات دام سبک از کشور انجام شده است.
 وی با بیان اینکه یکی از مباحث دنبال شده در زمینه گوشت قرمز، 
اصلاح ساختار ژنتیکی دام های کوچک بوده است، اضافه کرد: بحث 
دیگری که ما به دنبال آن بودیم اجرایی کردن زنجیره تولید در کشور 
بود.  وی با بیان اینکه این طرح در استان های گلستان، تهران، زنجان، 
کردستان، آذربایجان غربی و آذربایجان شرقی اجرا شده است، افزود: 
حدود 48 شرکت در این زمینه به ما اعلام موجودیت کرده اند که 
تاکنون ۱۰ شرکت موفق به دریافت مجوز از سازمان نظام مهندسی  
شده اند، چراکه برخی از این شرکت ها حلقه های ناقص دارند و در این 

زمینه ما به آنان کمک می کنیم تا زنجیره خود را تکمیل کنند.
 معاون وزیر جهادکشاورزی تصریح کرد: تشکیل زنجیره تولید 
سبب کاهش هزینه، کاهش سن کشتار و بهبود ضریب تبدیل غذایی 

می شود.

 چرا جامعه هنوز بحران آب را باور ندارد؟

 طلای آبی را دریابیم 

معاون وزیر جهاد کشاورزی خبر داد:

کاهش صادرات گوشت قرمز

وزیر کار با بیان اینکه طرح های شکست خورده در بازار کار 
احیا نخواهند شد، گفت: در صورتی که امسال رشد اقتصادی 
5 درصدی داشته باشیم، 500 هزار شغل جدید خواهیم داشت. 
علی ربیعی در جمع خبرنگاران در پاسخ به پرسشی درباره جزئیات 
گزارش جدید وزارت کار از وضعیت ۱۰ ساله بازار کار به شورای عالی 
اشتغال گفت: در گزارش ارائه شده، اوضاع بازار کار ایران و پیش بینی 
این بازار تا افق های درازمدت دیده شده و نیاز کشور به اشتغال نیز مورد 

تاکید قرار گرفته است.
 وزیر کار با تاکید بر اینکه در این گزارش پیش بینی کاهش نرخ 
بیکاری در آینده بستگی به نرخ رشد اقتصادی دارد، اظهارداشت: 
همچنین این موضوع بستگی به میزان سرمایه گذاری که باید صورت 
بگیرد و بر مبنای نرخ رشد 8 درصدی اقتصاد اندازه گیری شده است.

 ربیعی خاطرنشان کرد: از سویی در این گزارش نوع مشاغل در 
بخش های سرمایه بر، خُرد و متوسط اقتصاد مورد بحث و بررسی قرار 
گرفت. تصمیم بر این شد که از اوضاع بازار کار یک برش بخشی تهیه 
شود که در نشست چهارشنبه هفته گذشته شورای عالی اشتغال، دو 
طرح مهم اشتغال زایی از سوی بخش کشاورزی ارائه شد که در بخش 

های پرورش ماهی و کشت های گلخانه است.
 جزئیات نشست جدید شورای عالی اشتغال 

وی با تاکید بر اینکه در نشست شورای عالی اشتغال ایجاد 2۰ گروه 
شغلی در بخش کشاورزی بررسی شد که قرار است برای حمایت مالی 
از ایجاد این مشاغل به شکل یارانه ای از سوی شبکه بانکی کشور 

تسهیلات اعطا شود. 
وزیر کار در پاسخ به سئوالی دیگر درباره پیش بینی ایجاد اشتغال 
جدید تا پایان سال جاری اظهارداشت: من معتقدم اگر اقتصاد در سال 
جاری هم بتواند ۵ درصد رشد اقتصادی را تجربه کند، چون هر یک 
درصد رشد اقتصادی ۱۰۰ هزار شغل ایجاد می کند، در نهایت بتوان 
بیشتر از سال گذشته که به صورت خالص 4۰۰ هزار شغل ایجاد شده 

بود، در سال جاری شغل ایجاد شود.

 به گفته ربیعی، در حال حاضر بازار کار علائم و نشانه های خوبی از 
پیشرفت و اشتغال زایی دارد. با وجود انتقادات غیرمنصفانه و شرایط 
اقتصادی کشور که هم اکنون قیمت نفت و میزان فروش نفت به نصف 

کاهش یافته، بازار کار به سمت شرایط خوبی در حرکت است.
 وی با تاکید بر اینکه قصد مقایسه شرایط فعلی کشور با گذشته را 
ندارد، گفت: در دورانی که 7۵۰ میلیارد دلار درآمد حاصل شد، نتیجه 
ای در اشتغال نگرفتیم و ما امروز با قیمت فعلی نفت و با این میزان 

فروش و پولی که نمی توانستیم انتقال دهیم، مواجه ایم.
 ایجاد 500 هزار شغل جدید با رشد 5 درصدی اقتصاد

 وزیر کار از تلاش دولت برای تثبیت شرایط روانی سرمایه گذاری 
سخن گفت و افزود: همچنین  سعی کردیم به سرمایه گذاران امید 
دهیم و پیگیری هایی  در کمیته های استانی برای جلوگیری از تعطیلی 
واحدها و ممانعت از ریزش نیروی کار داریم.  ربیعی از سرمایه گذاری 
در مشاغل خُرد و متوسط سخن گفت و بیان کرد: این کار به معنای 

احیا طرح های شکست خورده نیست و مطالعات دقیق روی آنها 
صورت گرفته است و شرکت هایی که نیازمند تسهیلات سرمایه در 
گردش بودند، سال گذشته تلاش شد در اینبخش نیز پیشرفت هایی 
صورت گیرد.  وی افزود: فکر می کنم با گشایش هایی که صورت می 
گیرد و با جهت گیری هایی که تعیین می شود و همچنین کنترل نرخ 
تورم منجر به این نخواهد شد که رکود در اقتصاد اتفاق بیافتد، شکل 
جدیدی از به کارگیری پول را نیز در برنامه خودمان خواهیم داشت. در 
هر صورت دورنمایی برای دستیابی به نرخ رشد ۵ درصدی اقتصاد در 
سال جاری داریم.  وزیر کار در پاسخ به سوالی درباره دستور جهانگیری 
به نوبخت درباره دستیابی به تحلیل های واحد درباره آمارهای بازار کار 
و اینکه هم اکنون نرخ ها و آمارهای متفاوتی از بیکاری ارائه می شود 
بیان کرد: ما تحلیل ها را بر اساس نتایج سرشماری انجام می دهیم که 

از نوعی شاخص های آماری مشخص استفاده می شود.
 پاسخ وزیر کار به آمارهای متفاوت از بیکاری

به گفته ربیعی، ما نقدی بر آمارهای ارائه شده توسط مرکز آمار 
نداریم. در دولت های گذشته وقتی وام داده می شد سامانه رصدی 
درست شده بود و خود این وام شغل محسوب می شد و آمار ارائه 
می کردند، در صورتی که ما هم اکنون دفترچه بیمه شده اجباری را 
ملاک اشتغال در نظر می گیریم.   وی تاکید کرد: یعنی می گوییم این 
فرد دفترچه بیمه دارد و وارد لیست های بیمه ای کشور شده، اما در 
گذشته پولی داده می شد و همان تسهیلات شغل محسوب می شد. 
هم اکنون ما دفترچه بیمه را می بینیم و آنهم بیمه خویش فرمایی 
ملاک نیست و بر این اساس ریزش مشاغل را محاسبه می کنیم و با 
فرمول نسبت بین مشاغل رسمی و غیررسمی بازار کار، آمار می دهیم.  
وزیر کار با اشاره به اینکه در این خصوص با اقتصاددانان و کارشناسان 
بازار کار بحث و بررسی کرده ایم، تصریح کرد: هم اکنون دستگاه هایی 
که درباره مشاغل جانبی و حمایتی اقدام می کنند، رصد می شوند. به 
عنوان نمونه، ما ۱۰۰ هزار شغل را رصد کردیم و مشخص شد که 8۵ 

درصد این مشاغل صحت داشته است.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی؛

ایجاد ۵۰۰ هزار شغل جدید با رشد ۵ درصدی اقتصاد
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جزئیات درگیری های کرار و استقلال؛

گزینه جدایی روی میز!
هافبک عراقی تیم فوتبال استقلال که از 33 بار بدقولی مسئولان این باشگاه 
به ستوه آمده است به خاطر نداشتن قرارداد مالی با این باشگاه گزینه جدایی از 

جمع آبی پوشان را روی میز قرار داده است. 
 درگیری روز جمعه کرار جاس��م با مسئولان تیم فوتبال استقلال در اردوی این تیم 
اگرچه از سوی پرویز مظلومی سرمربی آبی پوشان پایتخت تکذیب شد اما این ماجرا از 
روز پنجشنبه شروع شد و تا ظهر روز جمعه نیز ادامه داشت که سرانجام با وساطت خود 

مظلومی آتش زیر خاکستر باقی ماند. 
این آتش اما اکنون ش��عله ور ش��ده و کرار برای همیشه قصد دارد تکلیف خود را با 
استقلال روشن کند. تا جایی که در قبال تهدیدهای مسئولان باشگاه استقلال، گزینه 
جدایی از این تیم و فسخ یکطرفه و قانونی قرارداد از سوی کرار نیز روی میز قرار گرفته 

است.
 برخلاف آنچه که مسئولان باشگاه در خصوص پرداخت قسط اول قرارداد کرار جاسم 
می گویند این بازیکن هنوز پولی از این باشگاه دریافت نکرده و برگشت خوردن چکی 
که اسپانسر باشگاه استقلال به وی داده بود نیز مزید بر علت شد تا این بازیکن ناآرام بر 

عصیانگری خود در جمع استقلالی ها ادامه دهد. 
طاهر سعیدی، مدیر برنامه های کرار در این باره توضیح داد و گفت: باشگاه استقلال 
در این مدت هیچ پولی پرداخت نکرد و تنها یک چک بی محل را به ما دادند. این چک 
که 4۰ درصد از قرارداد کرار برای این فصل بوده و ارزش ۵۰۰ میلیون تومانی داش��ت 
مربوط به تاریخ ۱4 تیرماه بوده که 33 روز از آن ماجرا می گذرد و هر روز در این مدت 
به ما قول دادند اما به قول خود عمل نکردند. در واقع کرار از 33 بار بدقولی استقلالی 

به ستوه آمده است. 
وی ادامه داد: وقتی به بانک رفتیم گفتند پولی در حساب نیست و چک نیاز به مُهر 
داش��ت که البته این مهم نبود چونکه در حساب اصلا پولی نبوده که دریافت کند. 
بعد از آن هم هر روز به ما فقط قول دادند. مردم از ماجرا خبر ندارند و تنها چیزی 
که از کرار شنیده می شود این است که او بی انضباط است اما کسی نمی گوید یک 
بار هم که ش��ده باش��گاه به قول خود عمل کند آنوقت ببیند که آیا او بی انضباطی 

می کند یا خبر. 
این ادعای سعیدی در حالی مطرح می شود که مسئولان باشگاه استقلال از پرداخت 
بخشی از قرارداد کرار جاسم خبر داده اند. جستجوها در این باره نشان می دهد که مبالغ 
پرداخت شده به این بازیکن مربوط به فصل آتی نیست و تنها بدهی های فصل قبل را 

پاس کرده اند. 
کرار از فصل گذشته مبلغ ۱۰8 میلیون تومان طلب داشت و در مقطعی هم به خاطر 
عدم پرداخت مالیات ۱۱2 میلیون تومانی از سوی باشگاه استقلال ممنوع الخروج شده 
که خودش این مبلغ را پرداخت کرد و باشگاه استقلال هم بهنگام مذاکره با این بازیکن 
برای فصل جاری مبلغ 2۵۰ میلیون تومان به وی پرداخت کردند تا بدهی های قبلی 

وی را پاس کنند. 
اما ماجراهای درگیریهای این فصل کرار به عدم پرداخت پیش پرداخت اولیه و ۵۰۰ 
میلیونی به کرار و بدقولی های مداوم استقلالی ها به این بازیکن باز می گردد که مشخص 
نیست چه سرانجامی خواهد داشت. روز پنجشنبه این درگیریها به اوج خود رسیده بود و 
در حالی که کرار تهدید کرده بود تا پول خود را دریافت نکند به اردو نخواهد رفت با وعده 

تازه مسئولان این باشگاه حاضر شد در کنار استقلالی ها به هتل برود. 
در مذاکرات روز پنجشنبه آبی ها با کرار قرار بر این شد تا عصر همان روز که به وی 
یک دستگاه اتومبیل و یک ملک در تهران به جای 4۰ درصد اولیه قرارداد فصل آتی 
پرداخت کنند که بازیکن عراقی هم این موضوع را پذیرفت. کرار تا هنگام اذان مغرب 
صبر کرد ولی خبری از سند ماشین و زمین نشد تا به یکباره همه چیز را بر هم بریزد. 
تماس های متوالی با نظری جویباری و امیری نیز منجر به این شد تا پیش از ظهر روز 
جمعه سوئیچ و کارت ماشین و سند ملک را تحویل وی بدهند و روز شنبه هم اتومبیل 

را از یک نمایشگاه تحویل بگیرد. 
روز جمعه هم این اتفاق رخ نداد تا بازیکن عراقی به س��یم آخر بزند و در این هنگام 
مظلوم��ی وی را آرام ک��رد و گفت برای اینکه کرار را مقابل هواداران قرار ندهند اردو را 
ترک نکند تا به ظاهر همه چیز ماست مالی شود اما آتش زیر خاکستر بعد از بازی بار 

دیگر شعله ور شده است. 
مدیر برنامه های این بازیکن در قبال به تهدیدهای مسئولان باشگاه استقلال عنوان 
کرد این بازیکن دیگر به تمرینات نخواهد رفت تا برای همیشه تکلیف خود را با استقلال 
مش��خص کند. کرار در مقابل تهدیدهای سران  آبی ها گزینه فسخ قانونی و یکطرفه 

قرارداد با این تیم را روی میز قرار داده است. 
وی در ای��ن باره گفت: آنه��ا در این مدت 33 بار بدقولی کردن��د و مدام امروز و 
فردا می کنند. آنها می گویند شکایت می کنیم اما به کجا؟ چه شکایتی؟ کرار با 
استقلال اصلا قرارداد مالی ندارد و بر اساس قوانین فیفا می تواند یکطرفه قرارداد 

خود را فسخ کند.
 سعیدی اضافه کرد: استقلالی ها فقط تهدید می کنند اما می دانند در عمل نمی توانند 
کاری کنند. کرار با اس��تقلال قرارداد دو ساله بس��ت که بر اساس آن قرارداد سال دوم 
توافقی مالی بوده است ولی هنوز توافقی صورت نگرفته و قرارداد مالی امضا نشده است 

بنابراین اگر همین روند را ادامه بدهند کرار قراردادش را فسخ می کند.
 آنچه مسلم است آتشی که شعله ور شد به این زودیها فروکش نخواهد کرد و باید دید 

تهدیدهای طرفین در روزهای آتی به چه سرانجامی خواهد رسید.

لایق مربی تیم ملی کشتی آزاد:

مسافران آمریکا دو هفته به اعزام
 معرفی می شوند

مربی تیم ملی کشتی آزاد ایران در حاشیه اردوی آماده سازی از اعلام ترکیب 
نهایی مسافران رقابتهای جهانی آمریکا تا دو هفته مانده به اعزام خبر داد.

رضا لایق ضمن اظهار رضایت از وضعیت اردونشینان تیم ملی کشتی آزاد اظهار داشت: 
اردوهای برنامه ریزی ش��ده کشتی آزاد از مدتها پیش در خانه کشتی تهران در جریان 
است که تمامی این برنامه های تمرینی در نهایت به رقابتهای جهانی 2۰۱۵ آمریکا ختم 

خواهد شد.
 وی تصریح کرد: اولویت کادر فنی تیم ملی کشتی آزاد در اواسط سال جاری، حضوری 
قدرتمند در رقابتهای جهانی و کسب حداکثر سهمیه المپیک برزیل است که امیدواریم 

این هدف مهم بزودی محقق شود.
 مربی تیم ملی کشتی آزاد با اشاره به اینکه نفرات اصلی و ترکیب نهایی اعزامی تا دو 
هفته مانده به اعزام مشخص و معرفی خواهند شد گفت: استخوان بندی اصلی تیم ملی 
مشخص شده اما هنوز در برخی اوزان نیاز به بررسی و بازنگری است. کادر فنی با دقت، 
عملکرد تمامی گزینه های خود را در اردوهای آماده سازی و تورنمنت های تدارکاتی زیر 

نظر داشته تا در نهایت به ترکیب نهایی مد نظر خود برسد.
 لایق در خاتمه اظهار داشت: یکی از مهمترین عوامل سازنده در روحیه و توان جسمی 
اردونشینان تیم ملی، تمرین در فضای آرام و به دور از مسایل حاشیه ای است که امیدوارم 
این روند همچنان تا زمان اعزام به رقابتهای جهانی ادامه یابد و ملی پوشان ایران با روحیه ای 

آماده و جنگنده وارد میدان شوند.

 رئیس هیئت تنیس روی میز قم:

پینگ پنگ بازان قمی نایب قهرمان کشور شدند 
رئیس هیئت تنیس روی میز قم گفت: پینگ پنگ بازان قمی برای نخستین 
بار در هر دو رده س�نی نونهالان و جوانان در رقابت های آموزشگاه های کشور 

نایب قهرمان شدند.
محمد عموییان اظهار داشت: تیم های تنیس روی میز مقاطع ابتدایی و متوسطه قم 
در قالب رده های سنی نونهالان و جوانان که در مسابقات قهرمانی آموزشگاه های کشور 

شرکت کرده بود برای نخستین بار در بین 3 تیم برتر این مسابقات قرار گرفت.
وی افزود: در مسابقات مقطع ابتدایی تیم تنیس روی میز قم پس از تیم استان البرز به 
مقام نایب قهرمانی کشور رسید و تیم های همدان و مرکزی مشترکا سوم شدند و در مقطع 
متوسطه نیز تیم قم پس از تهران نایب قهرمان شد و گیلان و اصفهان به طور مشترک 

در رده سوم قرار گرفتند.
رئیس هیئت تنیس روی میز قم گفت: این موفقیت برای تنیس روی میز قم به صورت 
اتفاقی به دست نیامده و حاصل تلاش هایی است که در سال های اخیر برای توسعه تنیس 

روی میز قم در رده های سنی پایه انجام شده است.
عموییان بیان کرد: در تیم تنیس روی میز نونهالان قم در مقطع ابتدایی، سید محمد 
معین منتظری، پویا وفایی، میلاد عباس��ی، محمد کاملی، سید علی سجادیان حضور 

داشتند و هدایت این تیم بر عهده  محمد حبیبی بود.
وی عنوان کرد: در تیم تنیس روی میز جوانان قم در مقطع جوانان، محمد مهدی اسدی، 
سید محمدامین منتظری، امیرعلی هاشم زاده، سید حسین سید عربی و صالح رحیمی 

عضویت داشتند و محمد مصباحی هدایت این تیم را بر عهده داشت.
رئیس هیئت تنیس روی میز قم تصریح کرد: نمایندگان قم در این مسابقات نمایش 
بسیار خوبی داشتند و پیروزی معین منتظری از قم برابر بابا دیوند، نفر دوم نونهالان ایران 

از شگفتی های این مسابقات بود.

رئیس هیئت کبدی قم در گفت وگو با تسنیم:

نماینده کبدی ساحلی قم از سد نمایندگان 
سیستان و تهران گذشت 

 رئیس هیئت کبدی قم با بیان اینکه رشته های ورزشی ساحلی نیازمند حمایت 
هس�تند گفت: نماینده کبدی ساحلی قم در مسابقات قهرمانی کشور از سد 

نمایندگان سیستان و تهران گذشت.
مسلم رشیدی در اظهار داشت: تیم کبدی قم که در مسابقات کبدی ساحلی قهرمانی 

کشور شرکت کرده است موفق به کسب 2 پیروزی باارزش در آغاز این مسابقات شد.
وی افزود: تیم کبدی ساحلی قم در این مسابقات در گروهی دشوار با تیم های سیستان و 
بلوچستان، تهران و خراسان شمالی همگروه شد اما توانست شگفتی ساز شود و در 2 بازی 

آغازین خود در این مسابقات پیروز شود.
رئیس هیئت کبدی قم گفت: تیم کبدی قم در این مسابقات در نخستین بازی خود به 
مصاف تیم زهک سیستان و بلوچستان رفت و در مسابقه ای نزدیک و دشوار در نهایت 
موفق شد با اختلاف 2 پوئن و با نتیجه 4۰ بر 38 برابر این تیم پیروز از میدان خارج شود.

رشیدی بیان کرد: دومین بازی تیم کبدی ساحلی قم برابر تیم کبدی تهران برگزار شد 
و کبدی کاران قمی که از پیروزی در بازی نخست، از روحیه خوبی برخوردار بودند موفق 

شدند در یک بازی برتر با حساب 48 بر 33 فاتح این بازی شوند.
وی عنوان کرد: تیم کبدی قم با پیروزی در این 2 مسابقه گام بلندی به سوی صعود 
برداشت و در شرایطی باید در آخرین مسابقه مرحله گروهی با تیم خراسان شمالی روبرو 

شود مه این تیم از مدعیان کسب قهرمانی این مسابقات است.
رئیس هیئت کبدی قم تصریح کرد: رشته های ورزشی ساحلی در قم نیازمند حمایت 
مسئولان هستند و این حمایت از طریق ایجاد زیرساخت ها ممکن است چنان که در حال 

حاضر قم فاقد یک زمین ساحلی استاندارد است.
رشیدی خاطرنشان کرد: ایجاد یک زمین ورزشی ساحلی می تواند به رشته های ورزشی 

زیادی که بخش ساحلی آن ها در قم غیرفعال است کمک کند.

رئیس هیئت کشتی قم:

کشتی قم صاحب دومین مدال آسیایی
 در سال ۹4 شد

رئیس هیئت کشتی قم گفت: با کسب مدال برنز کشتی آلیش آسیا توسط 
کشتی گیر قمی، کشتی قم صاحب دومین مدال آسیایی خود در سال 94 شد.

محسن حلوایی، اظهار داشت: با گذشت ۵ ماه از آغاز سال 94، کشتی قم موفق به ۱4 
مدال از مسابقات مختلف کشوری، بین المللی، آسیایی و جهانی شده است و آخرین این 

مدال ها در مسابقات کشتی آلیش آسیا به دست آمد.
وی افزود: حمیدرضا زارعی کشتی گیر قمی در مسابقات قهرمانی آسیا برای نخستین بار 
در کشتی آلیش یک مدال آسیایی برای ورزش قم به دست آورد و توانست مدال برنز این 

مسابقات را از آن خود کند.
رئیس هیئت کشتی قم گفت: زارعی در وزن 7۰ کیلوگرم برای تیم ملی کشورمان روی 
تشک رفت و موفق شد در نخستین مسابقه خود کشتی گیری از تایلند را شکست دهد 

و راهی دور دوم شود.
حلوایی بیان کرد: این کشتی گیر در نیمه نهایی مغلوب حریف قرقیزستانی شد و نتوانست 
به فینال برسد و با توجه به دیسکالیفه شدن حریف وی در دیدار رده بندی، زارعی موفق 

شد عنوان سوم آسیا و برنز را به دست آورد.
وی عنوان کرد: این مدال، دومین مدال آسیایی کشتی قم در سال 94 بود در حالی که 
کشتی قم از ابتدای سال تاکنون 2 مدال طلا، 7 مدال نقره و ۵ مدال برنز از رویدادهای 

مختلف به دست آورده است.
رئیس هیئت کش��تی قم در بخش دیگری از صحبت ه��ای خود تصریح کرد: مهدی 
ابراهیمی کشتی گیر جوان قمی به عنوان نماینده قم در مسابقات کشتی فرنگی قهرمانی 

جوانان جهان در قالب تیم ملی کشورمان شرکت می کند.
حلوایی خاطرنشان کرد: ابراهیمی در وزن 74 کیلوگرم برای تیم ملی کشورمان روی 

تشک می رود در حالی که این مسابقات 2۰ تا 2۵ مرداد در برزیل برگزار می شود.

لیگ برتر فوتسال، یاسین پیشروی قم و فرش آرای مشهد؛

 یاسین به دنبال کسب دومین پیروزی 
 تیم فوتسال یاسین پیشروی قم در هفته چهارم لیگ برتر فوتسال باشگاه های 
کش�ور در حالی به دیدار فرش آرای مشهد می رود که به دنبال کسب دومین 

پیروزی است.
 رقابت های فوتسال لیگ برتر باشگاه های کشور از امروز  وارد هفته چهارم خود می شود 

و نماینده قم در مشهد به دیدار فرش آرا می رود.
در این مس��ابقه شاگردان س��ید مهدی غیاثی در تیم یاسین پیشروی قم پس از یک 
پیروزی و 2 شکست در مسابقات پیشین خود به دنبال کسب نتیجه ای خوب در مشهد 
و کس��ب 3 امتیاز این مسابقه هستند. یاسین پیشرو که در بازی هفته سوم خود برابر 
قهرمان آسیا یعنی تاسیسات دریایی در یک بازی نزدیک و جذاب 3 بر 2 مغلوب شد در 
این مسابقه می خواهد نوار ناکامی های نماینده قم برابر فرش آرا در مسابقاتی که این تیم 
در سال های اخیر در مشهد برگزار کرده قطع کند. نماینده قم که در یکی دو ماه اخیر، 
روزهای پر حادثه ای را پشت سر گذاشت در نهایت با واگذاری به مجموعه یاسین پیشرو به 

آرامش رسید و به تدریج از نظر آمادگی فنی نیز به شرایط خوبی می رسد.
آن ها تمرینات خود را در مقایسه با سایر تیم های لیگ برتری دیرتر از حد معمول آغاز 
کردند گرچه کادر فنی این تیم تلاش کردند نماینده قم را برای آغاز لیگ برتر به شرایط 
نسبی آمادگی برسانند. با این حال به نظر می رسد تعطیلات لیگ برتر فوتسال به دلیل 
حضور تاسیسات دریایی در مسابقات باشگاه های آسیا بیش از هر تیمی، به سود یاسین 
پیشروی قم بوده است و این تیم توانسته در این مدت از فرصت استفاده کرده و از نظر توان 
بدنی به شرایط بهتری برسد.یاسین پیشرو همانند گذشته در این بازی چشم به ساق های 
بازیکن ملی پوش خود، علیرضا وفایی دارد و در آن سوی میدان فرش آرا که نسبت به 

فصل گذشته یکی دو مهره تاثیرگذار خود را از دست داده به فکر مهار این بازیکن است.
به نظر می رسد اگر وفایی در فرم ایده آل خود قرار داشته باشد فرش آرا حتی در خانه 
خود نیز باید انتظار یک روز دشوار داشته باشد و حتی به کسب یک امتیاز هم رضایت دهد 

اما بدون تردید مشهدی ها نمی خواهند در خانه امتیاز از دست بدهند.
آن ها همواره در مشهد تیم قدرتمند و سرسختی برابر نمایندگان قم بوده اند اما یاسین 
پیشرو می خواهد امسال شرایط جدیدی رقم بزند و با یک پیروزی خوب در مشهد، تمام 
لیگ را غافلگیر کند.برتری یاسین پیشرو در مشهد می تواند این تیم را به روزهای خوش 
آینده امیدوار کند و ش��رایط این تیم را در جدول رده بندی بهبود بخش��د اما تساوی یا 

شکست در مشهد نتیجه ای نیست که سید مهدی غیاثی و شاگردانش به آن فکر کنند.
ف��رش آرا نی��ز در این بازی برای برد به میدان می آید و می خواهد در حالی که همانند 
یاسین پیشرو در 2 بازی از 3 بازی قبلی خود بازنده شده، با پیروزی در این مسابقه راهی 

برای فرار از جمع تیم های نیمه پایین جدول بیابد.
ترکیب احتمالی فرش آرا: امیر احمدپور، حامد س��نایی، علی عبدالهی، مجید خزایی، 
مس��عود سعادتی، شهرام شریف زاده، سعید س��روری، رضا صوفی، علی اسعدی، هادی 

احمدی، معین افشار، سروش احمدنیا/ سرمربی: مجید مرتضایی
 ترکیب احتمالی یاسین پیشرو: مسعود ایازی، سعید قاسمی، هاشم فرج زاده، مسلم اولاد 
قباد، علیرضا وفایی، علی اصغر احمدی، فرهاد فلامرزی، محمد کوهستانی، محمد کرمانی، 

میثم ایلانلو، ناصر اطمینان و حسن عسگری/ سرمربی: سید مهدی غیاثی

وحید شمسایی:

نمی خواهم حتی به یک دقیقه از جام باشگاه های آسیا فکر کنم!

جعفر کاشانی:
قضاوت درباره نتایج پرسپولیس خیلی زود است

فرکی: عملکرد قهرمانی رضایت بخش بود

سرمربی - بازیکن تیم فوتسال تاسیسات دریایی با 
بیان اینکه حضور پدرش در سالن مسابقات فوتسال 
گفت:  داده،  استرس  وی  به  آسیا  باشگاه های  جام 
نمی خواهم حتی راجع به یک دقیقه از این مسابقات 

فکر کنم! 
وحید شمساییدرباره قهرمانی تیم فوتسال تاسیسات دریایی 
در جام باشگاه های آسیا با بیان مطلب فوق اظهار کرد: اول 
از همه باید به جامعه فوتسال و آنهایی که دلشان برای این 
رشته و نه برای اهداف و خودشان می سوزد، تبریک بگویم. ما 
توانستیم به سه سال ناکامی فوتسال ایران پایان بدهیم. من 
چندین سال در جام ملتهای آسیا و جام باشگاه ها بازی کرده 
بودم ولی این تورنمنت واقعا سخت بود چون هم ترس دیگر 
تیمها از ایران ریخته بود و هم مربیان و بازیکنان با کیفیت 

زیادی در این دوره حضور داشتند.
 سرمربی - بازیکن تیم تاسیسات با بیان اینکه این تورنمنت 
با تمام سختی ها و ناملایمتی هایش تمام شده است، تاکید 
جام  از  دقیقه  یک  به  راجع  حتی  نمی خواهم  الان  کرد: 
باشگاه ها فکر کنم و درباره اش حرف بزنم. الان فقط می خواهم 
به لحظه ای که جام به ایران رسید و سرود مقدس کشورمان 

طنین انداز شد، فکر کنم.
این  گلی  آقای  عنوان  به  رسیدنش  درباره  شمسایی   

مسابقات، خاطرنشان کرد: وقتی بعد از قهرمانی به رختکن 
برگشتیم، جام قهرمانی را جلو گذاشتم و از بازیکنان خواستم تا 
جام آقای گلی و جام بهترین بازیکن را جایی بگذارند که نبینم! 
این جام قهرمانی از هر عنوان شخصی دیگر مهمتر بود. گل 
زدن و بهترین بازیکن شدن بهانه است چون قهرمانی ارزشش 
از همه چیز بیشتر است. خدا را شکر هنوز در جایگاهی هستم 

که بتوانم مفید باشم. 
وی با اشاره به تصمیمش برای خداحافظی از بازیگری در 
فوتسال، گفت: بلافاصله بعد از بازی استخاره کردم ولی جواب 
استخاره این بود که صبر کنم. من واقعا پا درد شدیدی دارم و 
سختی زیادی کشیدم تا روز آخر به میدان رفتم. حتی صبح 
مسابقه علاوه بر پزشک تیم خودمان، پزشک تیم ذوب آهن 
هم بالای سرم بود و وضعیت خوبی نداشتم. زمانی که با تیم 
دبیری هم قهرمان لیگ برتر شدم، استخاره کردم و جوابش 
این بود که صبر کنم. شاید همان صبر باعث شد حالا به این 
قهرمانی برسم. حالا اینکه باز هم برای خداحافظی از فوتسال 

صبر آمده ، دلیلش را نمی دانم.
 سرمربی - بازیکن تیم تاسیسات با تشکر از تماشاگران و 
مردم اصفهان برای حمایت از تیمش در جام باشگاه ها، تاکید 
کرد: مردم خونگرم اصفهان، هواداران سپاهان و ذوب آهن، 
مردم خوب اهواز و حتی مردم شیراز برای ما سنگ تمام 

گذاشتند و دست تک تک آنها را می بوسم. 
شمسایی در خصوص اینکه قبل از شروع مسابقات گفته 
بود تیمش در اصفهان مثل یک تیم میهمان خواهد بود نه 
میزبان، گفت: حق ما بیشتر از این بود ولی صبر کنید تا در 

یک نشست خبری همه چیز را بگویم. 
خیلی ها  بود  کرده  اعلام  اینکه  درباره  همچنین  وی 
نمی خواستند تاسیسات به عنوان قهرمانی برسد، تصریح 
کرد: از خیلی ، بیشتر بودند کسانی که نمی خواستند ما نتیجه 

بگیریم ولی اجازه بدهید فعلا در این باره صحبت نکنم.
 سرمربی - بازیکن تیم تاسیسات در پاسخ به سئوالی مبنی 
بر حضور پدرش در سالن مسابقات، اظهار کرد: وقتی پدرم 
به سالن می آید استرس می گیرم چون به خاطر نتایج ما 
حرص می خورد و حرص و جوش اصلا برایش خوب نیست. 
قدم پدرم در سالن همیشه پر از نعمت بوده و به من روحیه 

می دهد ولی همانطور که گفتم استرس هم می گیرم.
 شمسایی در پایان درباره مسابقات لیگ برتر هم گفت: 
کار ما در لیگ سخت تر است. هر تیمی که مقابل ما قرار 
می گیرد، می خواهد هم قهرمان ایران را شکست بدهد هم 
قهرمان آسیا را. قطعا انگیزه تیمهای مقابل بیشتر است 
ولی ما هم به دنبال کسب حداکثر امتیاز در مسابقات 

هستیم .

عضو هیات مدیره باشگاه پرسپولیس با بیان اینکه قضاوت درباره نتایج این تیم زود 
است، گفت: من برانکو ایوانکوویچ را درک می کنم و معتقدم باید از هفته پنجم به بعد 

درباره تیم قضاوت داشته باشیم. 
 جعفر کاشانی درباره شکست تیم فوتبال پرسپولیس برابر استقلال خوزستان اظهار کرد: من 
بازی را ندیدم ولی باید شرایط آب و هوایی اهواز و گرما و گرد و غبار را در نظر داشت. بازی در 
دمای ۵۰ درجه کار ساده ای نیست. یادم است خودمان یک بار در مسجد سلیمان بازی داشتیم 

و آنجا به خاطر گرمای زیاد شکست خوردیم ولی در بازی برگشت نتیجه را جبران کردیم.
 عضو هیات مدیره پرسپولیس با بیان اینکه برانکو ایوانکوویچ را در این شرایط درک می کند و 
می داند که نتیجه گرفتن در گرمای اهواز کار سختی است، افزود: به هر حال از نظر من قضاوت 
درباره نتایج پرسپولیس خیلی زود است و باید از هفته پنجم به بعد تیم را قضاوت کنیم. هر تیم 

در لیگ برتر 3۰ بازی دارد و امیدوارم بازیکنان ما خیلی زود به فرم مطلوب برسند. 

کاشانی درباره شرایط مالی و تاثیر آن بر عملکرد سرخپوشان، گفت: تا زمانی که باشگاه به 
صورت یک تیم اداره شود، این چالش ها هم وجود دارد. آقای طاهری )سرپرست باشگاه( تمام 
تلاشش را می کند. وضعیت مالی پرسپولیس هم درست شده است و امروز یا فردا به بازیکنان 
همان مقداری که باید پول پرداخت شود، پرداخت می  شود. با این حال به نظرم اینها راهکارهای 

اصولی برای نتیجه گرفتن نیست. راه اصولی این است که تیم به باشگاه تبدیل شود. 
وی درباره احتمال تشکیل کمیته فنی برای بررسی نتایج تیم، تصریح کرد: حتما باید 
جلسه بگذاریم. برگزاری جلسه بعد از هر بازی ضروری است تا معایب و محاسن تیم در هر 
مسابقه بازنگری شود.  عضو هیات مدیره باشگاه پرسپولیس درباره احتمال برگزاری مجدد 
مزایده سرخابی ها هم با خنده یادآور شد: امیدوارم شرایط جوری باشد که به سمت و سوی 
باشگاهداری برویم. پرسپولیس متعلق به همه هواداران است ولی خواص باید به کمک باشگاه 

بیایند تا از این شرایط خارج شود.

سرمربی سپاهان با بیان این که به جز دو مورد درباره 
داوری اظهارنظر نکرده است، گفت: درباره عملکرد داور 
نظری ندارم اما در کل قضاوت بدی نداشت و از قهرمانی 

راضی هستم.
 حس��ین فرکی با بیان این که دیدار سپاهان و ذوب آهن از 
جهات مختلف اهمیت بالایی داش��ت، اظها ر کرد: این بازی 
در س��طح سوپرجام فو تبا ل ایران بود؛ چرا که دو تیم قهرمان 
لیگ و جام حذفی بودند. از طرفی داربی اصفهان محس��وب 
می شد و همچنین بازیکنان خوبی را در تیم هایشان داشتند 
که به تنهایی می توانند نتیجه  هر بازی را تغییر دهند. همچنین 
ذوب آهن کادرفنی خوب و مجربی روی نیمکت دارد و بازی 

حساب شده و با برنامه ای را ارائه داد.
 وی ا دا مه  داد: هر دو تیم شناخت کافی را از یکدیگر داشتند 
و از کوچک ترین اشتباه حریف استفاده کردند. همانطور که 
انتظار داشتیم بازی با یک گل به پایان رسید و خوشحالم که 
آن یک گل سهم تیم ما بود. ذوب آهن هم علی رغم شکست 
در این دیدار شایستگی پیروزی را داشت. بازیکنان ما تلاش 
زیادی کردند و عملکرد خوبی را از خود بر جای گذاشتند. از 

درون دروازه تا خط حمله بازیکنان نهایت تلاششان را انجام 
دادند. ذوب آهن برای جبران نتیجه  دست به هر کاری زد اما 

توانستیم نتیجه  را حفظ کنیم. 
س��رمربی سپاهان حضور تماش��اگران در ورزشگاه را در آن 
ساعت از شب قابل توجه دانست و ا ضافه  کرد : به نظر من در 
آن ساعت از شب تماشاگران خوبی به ورزشگاه آمده بودند و 
حضور آنها باعث گرم تر شدن بازی شد. انصافا هم تا پایان بازی 
تیم هایشان را تشویق کردند. به  هر  حال ساعت برگزاری بازی و 
فاصله ورزشگاه تا مرکز شهر نگرانی هایی را به وجود آورده بود 
اما خوشحالم که هیچ نوع صدمه  و خسارتی به کسی وارد نشد؛ 
چرا که تعدادی از تماشاگران مسیر ورزشگاه و مرکز شهر را با 
موتور طی می کنند که باعث خطرناک تر شدن مسیر می شود.

 فرکی با بیان این که به جز یک یا دو مورد درباره صحنه های 
مش��کوک داوری اظهارنظری نکرده اس��ت، افزود: هیچوقت 
درباره قض��اوت داور اظهارنظری نمی کنم. همه می دانند که 
در تمام این سال ها به جز چند مورد عملکرد داور را قضاوت 
نک��رده ام. در این بازی هم روی ب��ازی عملکرد داور قضاوتی 
نمی کنم و اجازه می دهم کارشناسان این کار را انجام دهند اما 

به طور کلی عملکرد محسن قهرمانی رضایت بخش بود و همه 
می دانستیم که او در چه شرایطی قضاوت این دیدار را پذیرفته 
است. البته قهرمانی داور توانایی است و شاید تصمیم کمیته  
داوران این بود که او از همان جایی که به مشکل خورده بود، 

داوری را آغاز کند. 
وی گفت: قهرمانی با تجربه ای که داشت هیچ جای نگرانی 
را باقی نگذاشته بود. هر کسی نظری دارد اما دوست داشتیم 
که به هر چه بهتر شدن قضاوت او کمک کنیم. پیش از بازی 
به بازیکنانم گفتم که به داور اعتراض نکنید و هادی عقیلی 

کاپیتان تیم به این امور رسیدگی می کند. 
فرکی در پاس��خ به این س��وال که بعد از کسب هشتمین 
پیروزی متوالی هفته  بعد با پر سپولیس در فولاد شهر تقابل 
می کنند و آیا می توانند این تعداد را به عدد 9 برسانند، تاکید 
کرد: امیدوارم در دیدار با برانکو، بازی خانگی را به نفع خودمان 
به پایان برس��انیم. برانکو دوست خوب و قدیمی من است و 
خوش��حالم که برای دومین بار به عن��وان مربی در مقابل او 
قرار می گیرم. سعی می کنم وظایفم را به درستی انجام دهم 
و مابقی را بازیکنان در زمین اجرا کنند تا به سه امتیاز بازی 

دست پیدا کنیم. 
برتری��ن مربی فو تبا ل ایران در س��ال 93 درباره گلزنی علی 
کریمی بازیکن جوان این تی��م و بازی دادن به جوانان دیگر 
اظها ر کرد: به  هر  حال سپاهان تیمی است که بازیکنان جوان 
و خوبی را پرورش داده اس��ت و من هم علاقمندم که با این 
جوانان کار کنم. در این بازی هم گل پیروزی مان با گلزنی علی 
کریمی به دست آمد اما حاضر نیستیم به هر قیمتی دست به 
جوانگرایی بزنیم. وقتی ببینیم با جوانگرایی نمی توانیم کسب 
نتیجه  کنیم ای��ن کار را انجام نمی دهیم. تا جایی که امکان 

داشته باشد از جوانان استفاده می کنیم. 
فرک��ی با بیان این که از الان نمی توان مدعیان لیگ برتر را 
پیش بینی کند، خاطر نشان کرد: سال گذشته مشاهده کردیم 
که ذوب آهن در آغاز لیگ عملکرد خوبی نداشت اما توانست 
در پایان قهرمان جام حذفی شود. امسال هم از الان نمی توانیم 
مدعیان را تشخیص دهیم و احتمال دارد در پایان این فصل 
یا چند هفته  بعد جدول زیر و رو ش��ود. در سالی که با فولاد 
قهرمان شدیم چنین شرایطی را تجربه کردیم و پس از چند 
هفته  تیم مان به حالت ایده آل رسید. امسال تیم ما انگیزه بالایی 
دارد و تیم هایی مانند س��پاهان هم کار آسانی برای قهرمانی 

ندارند. 

چرا استقلال نتیجه گرفته و پرسپولیس نه؛

 بازهم پای پول در میان است!
پانزدهمین دوره رقابت های لیگ برتر در شرایطی برای 
دو تیم پرطرفدار تهرانی آغاز شده است که یکی صاحب دو 
پیروزی شده و صدرنشین است و یکی فقط یک امتیاز کسب 

کرده و اوضاع خوبی در جدول ندارد.
 اینکه استقلال امروز نتیجه می گیرد و در بازی حساس مقابل تیم 
امیر قلعه نویی آن می کند که هم زیباست و هم نتیجه را هم در پی 
دارد اما پرسپولیس نتیجه نمی گیرد و به خوبی تیم پرویز مظلومی هم 
بازی نمی کند، مهمترین دلیل آن نه بی علم بودن برانکو است و نه 

عالم تر بودن پرویز مظلومی.
استقلال خوب بازی می کند، چون بهتر هزینه کرده و مدیریت 
هزینه بالاتری نسبت به پرسپولیس داشته است، آبی ها بهتر بازیکن 
گرفته اند و تلفیقی از جوان ها و البته نامدار ها را کنارم چیده اند و نه 
مدرسه پیرمردها تشکیل داده اند و نه البته مهد کودکی ساخته اند 
در جوانگرایی. این مهم اتفاقی نیست، استقلال نه به یکباره تمامی 
داشته های خودش و منتسبین خودش را از بین برده و نه همه آنها را 
دور ریخته است، آنها آنچه را که نیاز داشتند تا حدودی نگه داشتند 
و آنچه را که نمی خواستند، صرف نظر از قیمتش کنار گذاشتند و به 
این ترتیب تیم بهتری ساخته اند.  استقلال دیدار با ملوان را به همین 
دلایل ساده برد. اگر نگاهی هم داشته باشیم به منچستریونایتد و بایرن 
و یا بارسا و رئال متوجه می شویم که رابطه مستقیمی وجود دارد میان 
هزینه کرد یک باشگاه با داشته های فنی آن. این البته که به معنای تنها 
زیاد خرج کردن هم نیست، بلکه باید تاکید کرد که صحیح خرج کردن 
موضوع مهمتری از زیاد خرج کردن در یک باشگاه است، با این وجود 
باید گفت، وقتی  بیشتر هزینه کنی موفق تر هستی.  در فوتبال دولتی 

ایران اما بسیاری از رسانه ها وجود دارند که این ارتباط مستقیم را 
جور دیگری جلوه می دهند تا از هزینه های یک باشگاه دولتی بکاهند، 
این رویه در وضعیت دولتی و غیر خصوصی موجود صحیح است اما 

رشد دنیای فوتبال به دولتی بودن یا خصوصی بودن باشگاه ها اهمیتی 
نمی دهد و خرید بهتر و داشتن بازیکن بزرگ تر را دلیل محکمی برای 

موفق تر بودن می شمارد.

 در آماری که چند روز قبل منتشر شد، استقلال گران ترین 
باشگاه فوتبال ایران در شرایط کنونی بود، پس از این تیم سپاهان 
و تراکتورسازی و ... هم حضور داشته اند که پول بیشتری نسبت به 
دیگران خرج کرده اند و طبیعتا در شروع کار امتیاز های بیشتری می 
توانند کسب کنند.  این مهم ادامه دارد تا اینکه موعد نقد شدن چک ها 
برسد که اگر در زمان مقرر این چک ها نقد شود می توان کار را مدیریت 
کرد و تا آخرین روز لیگ هم بالا و بالاتر رفت اما اگر این چک ها نقد 
نشود مدیریت کار با مشکل مواجه می شود و نتیجه آن نخواهد بود که 
در شروع کار بود.  استقلال شروع خوبی داشت چون بازیکنان بهتری 
نسبت به پرسپولیسی که امروز همه افتخارش کم تر هزینه کردن 
است گرفته است، در ادامه البته بخشی از کار را می توان به توان فنی 

مربی هم نسبت داد اما در مجموع همین است که نوشتیم.
 استقلال و پرسپولیس که زیر فشار تماشاگر هستند باید در نظر 
داشته باشند که فشار بازی روی دوش بازیکنانشان بسیار بیشتر از 
دیگ تیم هاست و اگر در انتخاب بازیکن با تجربه تر و بزرگ تر درست 

اقدام نکنند نمی توانند به نتیجه برسند.
 البته موافق زیاد هزینه کردن از جیب دولت نیستیم اما فوتبال 
دولتی یا خصوصی بودن برایش مهم نیست، این ورزش و البته هر 
ورزش دیگری در دنیا قانون نانوشته ای دارد مبنی بر اینکه باید بازیکن 
و مربی بهتری داشته باشی تا موفق شوی و حالا استقلال در شروع و 
تا قبل از رسیدن به موعد پول دادن به بازیکنانش اینگونه شروع کرده 
و کاش فوتبال ایران هم خصوصی بود تا رسانه ها قبل از فریاد زدن برای 
کاهش هزینه ها از جیب بیت المال، فریاد بالاتر رفتن کیفیت را سر می 

دادند و هر روز فوتبال بالا و بالاتر می رفت.
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علمی و سلامت

میوه ای که می تواند با سرطان مقابله کند 
قدس آنلاین- مریم سادات کاظمي: موز رسیده به افزایش تعداد لوکوسیت ها 
کمک مي کند و موجب تقویت سیستم ایمني مي شود. به علاوه، سلامت قلب و 

عروق را بهبود مي بخشد و جذب کلسیم را تسهیل مي کند. 
 موز میوه اي خوشمزه است که طرفداران زیادي دارد. اما این طعم دلچسب تنها دلیل 
محبوبیت نیست بلکه این میوه سرشار از ریزمغذي هاي بسیاري است که سلامت بدن را 
تضمین مي کنند. مصرف موز افسردگي را کاهش مي دهد، عملکرد مغز را بهتر مي کند، 
مانع از افزایش فشار خون مي شود و به طور کلي در پیشگیري از بیماري هاي مختلف 

مؤثر است.
تقویت عالي سیستم ایمني بدن و پیشگیري از بیماري ها

به تدریج که موز رسیده مي شود، لکه هاي قهوه اي و سیاهي روي پوست آن را پر 
مي کند. اکثر افراد چندان تمایلي به خوردن موز در این حالت ندارند زیرا موز کاملا شیرین 
و بافت آن نسبتا له شده است. اما جالب اینکه موز کاملا رسیده فواید بیشتري براي بدن و 

به خصوص سیستم ایمني خواهد داشت.
 بر اساس تحقیقي که اخیرا صورت گرفته، موز رسیده حاوي ترکیبي است که بسیاري 
از سلول هاي سیستم ایمني آزاد مي کنند و تاثیرات مثبتي بر دیگر سلول هاي بدن دارد 
و به بدن براي مقابله با سرطان کمک مي کند. این تاثیر آنقدر قابل توجه است که مي تواند 
تومورهاي غیرعادي موجود در بدن را نابود کند. عملکرد این ترکیب شبیه لانتینان؛ محرک 
شیمیایي سیستم ایمني است که از تزریق داخل وریدي تجویز مي شود و مانند یک عامل 

ضد سرطان عمل مي کند.
چنین تاثیري با توجه به میزان رسیدن میوه افزایش مي یابد به این معنا که هر چه موز 
رسیده تر باشد، تاثیرات ضد سرطاني آن بیشتر خواهد بود. به نظر مي رسد موز رسیده در 

مقایسه با موز تازه 8 برابر بیشتر مي تواند شمار گلبول هاي سفید را افزایش دهد.
موز رسیده؛ سرشار از ریزمغذي هاي ضروري

به تدریج که میوه ها رسیده مي شوند دچار تغییراتي خواهند شد که ارزش غذایي آنها را 
تغییر داده و تاثیرات آنها را افزایش یا کاهش مي دهند. در مورد موز ثابت شده است که هر 

چه میوه رسیده تر باشد، مقدار آنتي اکسیدان هاي آن افزایش مي یابند.
به علاوه، زماني که لکه هاي تیره روي پوست ظاهر مي شوند، مقدار نشاسته آن به 

قندهاي ساده تغییر مي یابد که قابل هضم تر هستند.
تحقیقاتي که در مورد مصرف میوه هاي رسیده اي مانند موز، انگور، آناناس، سیب، گلابي 
و هندوانه صورت گرفت نشان مي دهد که موز رسیده بیشتر از دیگر میوه ها توانایي افزایش 
گلبول هاي سفید خون و تقویت سیستم ایمني را دارد. براي بهره مندي از چنین فوایدي 

بهتر است روزانه ۱ تا 2 موز در برنامه غذایي گنجانده شود.
اما فواید موز رسیده به همین موارد خلاصه نمي شود و تاثیرات دیگري نیز براي سلامتي 

دارد که از جمله مي توان به موارد زیر اشاره کرد:
سلامت مطلوب دستگاه گوارش

یک موز متوسط تا 3 گرم فیبر دارد که براي عملکرد مطلوب روده ها لازم است و جریان 
مواد غذایي از طریق دستگاه گوارش تسهیل مي کند. این میوه منبع طبیعي الکترولیت 
هاست که مي تواند نیاز بدن را در موارد اسهال جبران کند.  موز همچنین حاوي ترکیبات 

پروبیوتیک است که به حفظ باکتري هاي مفید در بدن کمک مي کند.
بهبود سلامت سیستم قلب و عروق

از آنجا که موز رسیده سرشار از پتاسیم است مي تواند خطر ابتلا به احتباس آب و 
بیماري هاي قلبي عروقي را کاهش دهد. با توجه به تحقیقات، احتمال ابتلا به بیماري هاي 
قلبي و سکته مغزي در افرادي که مواد غذایي با پتاسیم بالا میل مي کنند کمتر از دیگران 

است.
سلامت استخوان ها

مزیت دیگر خوراکي هاي حاوي پتاسیم کاهش خطر ابتلا به پوکي استخوان است. همان 
طور که اشاره شد موز رسیده منیع غني این عنصر است که مي تواند جذب کلسیم را بهبود 

بخشیده و استخوان ها را تقویت کند.

معیارهای مناسب برای انتخاب کفش 
برای انتخاب یک کفش مناسب باید به نکات مختلفی توجه کرد که یکی از آنها 

داشتن کف، رویه و پاشنه مناسب است.
رامین اسپندار متخصص ارتوپدی اظهار کرد: یک کفش مناسب در درجه اول باید کف، 
رویه و پاشنه مناسب داشته باشد و در درجه دوم باید از همان لحظه ای که پوشیده می 

شود در پا احساس راحتی ایجاد کند.
 وی افزود: یک نوع کفش برای همه ی افراد مناسب نیست زیرا افراد ممکن است پهنا و 
فرم پای متفاوتی داشته باشند، به طوری که یک کفش برای یک شخص مناسب بوده و 

برای فرد دیگر مناسب نباشد. 
اسپندار با بیان اینکه یک کفش خوب باید تهویه مناسبی داشته باشد، تصریح کرد: 
اگر کفشی تهویه مناسبی نداشته باشد علاوه بر اینکه میکروب ها و میکروارگانیسم های 
مختلف در پا بیشتر رشد پیدا می کنند، ممکن است باعث ایجاد بوی بد و زخم در پا شود.

 وی ادامه داد: معمولاً اندازه ی پاشنه ی مناسب برای کفش های معمولی حدود 2.۵ 
تا 4 سانتی متر است اما اگر کف پا صاف باشد ممکن است لازم باشد تغییراتی در کفش 
فرد ایجاد شود.  اسپندار عنوان کرد: برای کسی که به کمردرد دچار است ابتدا باید علت 
آن مشخص شود و اگر علت کمردرد به مشکلات پا مربوط باشد با تشخیص ارتوپد برای 
او کفش مناسبی در نظر گرفته می شود و در صورتی که این کفش در بازار وجود نداشت 

برای او کفش مخصوصی درست می شود. 
وی بیان کرد: اگر علت کمردرد به مشکلات در ستون فقرات برگردد باید مشکل برطرف 
شود و در صورتی که فرد به سرخوردگی مهره ها و بیرون زدگی دیسک دچار است با تغییر 

کفش، درد او بهبود پیدا نمی کند.

پروتز را بهتر بشناسیم 
از پروتز برای ایجاد خط خنده و ایجاد گونه و حجم دادن و همین طور نقایص 

مادرزادی استفاده می شود.
احسانی متخصص پوست و مو گفت: یکی از راه هایی که برای حجم دادن استفاده 
می شود پروتز است. ولی از راه های دیگر آن تزریق ژل و یا گرفتن چربی از قسمتی و 
تزریق آن به جای دیگر اشاره کرد. وی در مورد اینکه برای انتخاب پروتز چه مواردی مهم 
است، گفت: نکته کلیدی برای انتخاب پروتز سازگاری با ساختار بدن است و در گذشته از 
پروتزهای سیلیکونی استفاده می شد.امّا با تحقیقات انجام شده به این نتیجه رسیدیم که 
به علت واکنش دادن این نوع پروتز با بدن و ریسک ابتلا به بیماری ها از آن ها استفاده 
نمی شود و امروزه از پروتزهایی استفاده می شود که عارضه ی جانبی نداشته باشد و ایجاد 
بیماری نکند. زیرا در گذشته یکی از عوامل عمده سرطان همین پروتزها بودند اما امروزه 
این چنین نیست. وی درباره انواع پروتز گفت: پروتزها زیر پوست با کمک جراحی به کار 
گذاشته می شود و کار پزشک پلاستیک می باشد و از انواع آن می توان به پروتز دندان و 
حجم دهندگی لب و سینه و گونه نام برد. وی در پایان گفت: اگر پروتز درست انجام شود 
و انتخاب آن به کمک متخصص مناسب باشد می تواند جایگزین مناسبی برای نقص های 

اکتسابی و مادرزادی باشد.

نکاتی مهم درباره مصرف میوه در کودکان 
ک متخصص تغذیه با تاکید بر اینکه علت خوردن یا نخوردن میوه در کودکان 
به دلیل نوع آن میوه نیست، گفت: کودکان از میوه های جدید ترس دارند، 

بنابراین باید ابتدا با آن آشنا شوند تا به مصرف آن تمایل پیدا کنند. 
دکتر کوروش جعفریان با بیان اینکه تمام میوه ها برای کودکان مفید هستند و منعی در 
خوردن میوه برای کودکان وجود ندارد، اظهار کرد: کودکان آن دسته از میوه هایی را انتخاب 
می کنند که علاقه دارند.  وی یادآور شد: کودکان بیشتر سیب، موز و توت فرنگی را دوست 
دارند و می توان از میوه هایی مانند خربزه، طالبی، هندوانه، گیلاس و زردآلو نیز به عنوان 
میوه های مورد علاقه کودکان یاد کرد. اما بسیاری از کودکان انواع میوه ها را دوست دارند. 
این عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی تهران با اشاره به اینکه کودکان نارنگی را 
بین مرکبات راحت تر انتخاب می کنند، گفت: علت خوردن یا نخوردن میوه در کودکان به 
حواشی موضوع مربوط می شود؛ مانند اینکه کودکان دوست دارند میوه را به صورت پوست 

گرفته شده میل کنند که به دلیل آلودگی هوا نیز این مسئله توصیه می شود. 
جعفریان در خصوص روش های تشویق کودک به خوردن میوه تصریح کرد: درآوردن 
میوه ها به اشکال مختلف توسط والدین، مشارکت دادن کودک در انتخاب میوه هنگام خرید 
و کمک گرفتن از وی در شستشوی میوه باعث تشویق او به مصرف میوه می شود. همچنین 
از کودکان بخواهیم نقاشی هایی از میوه طراحی کنند یا والدین پازل هایی از میوه بسازند تا 

کودک متوجه انرژی که از میوه می تواند دریافت کند، شود. 
این متخصص تغذیه بیان کرد: یک قانون ثابت در مصرف میوه وجود ندارد و ممکن است 
کودک یک روز میوه بخواهد اما روز دیگر به خوردن آن علاقه نشان ندهد. بنابراین والدین 
نباید کودک خود را اجبار کنند یا در دادن میوه به کودک افراط و تفریط کنند؛ چرا که آنها 
به اندازه یک انسان بالغ میوه مصرف نمی کنند.  وی با اشاره به اینکه کودکان از میوه های 
جدید ترس دارند، گفت: والدین باید میوه های جدید را چندین بار به کودک خود بدهند 

تا با آن آشنا شوند، بازی کنند و شکلک درست کنند تا به خوردن آن تمایل پیدا کنند. 
این عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی تهران، زمان مصرف میوه در کودکان را مهم 
دانست و گفت: کودکان در زمانی که گرسنه هستند میوه را بیشتر انتخاب می کنند تا 

زمانی که سیر هستند. 
جعفریان با تاکید بر اینکه والدین نباید میوه را با آبمیوه های صنعتی اشتباه بگیرند در پایان 
خاطر نشان کرد: مصرف میوه باید همراه با خانواده باشد؛ چرا که اگر خانواده میوه مصرف 

نکند کودک هم تمایلی نشان نمی دهد. 

متخصصان تغذیه توصیه می کنند روزانه حداقل 
پنج سهم میوه و سبزیجات باید در سبد غذایی افراد 
قرار بگیرد چرا که این مواد غذایی انواع ویتامین ها و 

مواد معدنی ضروری را به بدن می رسانند.
 ویتامین های گروه B موجود در انواع و اقسام سبزیجات 
برای تولید انرژی، ساخت هورمون ها و عملکرد سیستم 
عصبی ضروری است. نقش ویتامین E در سلامت پوست و 
مو هم به اثبات رسیده است؛ ویتامینی که خواص ضدالتهابی 

دارد و باعث پیشگیری از گرفتگی عروق می شود.
  ویتامین C موجود در سبزیجات از بروز سرماخودگی و 

ضعف سیستم ایمنی جلوگیری می کند.
 یکی از ویژگی های بارز سبزیجات، غنی بودن آنها از 
مواد معدنی مثل مس، پتاسیم، منگنز و منیزیوم است. این 
ریزمغذی ها نقش مهمی در سلامت بدن دارند و کمبود آنها 
در بدن احتمال بروز مشکلات خونی و استخوانی، ضعف 

سیستم ایمنی و ... را افزایش می دهد.
   انواع سبزیجات دارای آنتی اکسیدان

تقریبا  ضدسرطان  خوراکی های  و  سبزیجات  بیشتر 
یک نقطه مشترک دارند؛ این که سرشار از آنتی اکسیدان 
هستند و در پیشگیری و حتی درمان سرطان ها موثرند. 
آنتی اکسیدان ها با رادیکال های آزاد تولید شده در بدن مقابله 
می کنند و علاوه بر سرطان مانع بروز بسیاری از مشکلات 
قلبی و عروقی می شوند و پیری را هم به تاخیر می اندازند. این 
در حالی است که بیوفلاونوئیدها،  کاروتنوئیدها، ویتامین های 
E و C و سلنیوم مهم ترین منابع طبیعی آنتی اکسیدان ها 
را تشکیل می دهند. فراموش نکنید از بین سبزیجات  کلم 
بروکلی، فلفل دلمه ای، سیب زمینی، چغندر، کلم قرمز، کنگر 

فرنگی،  مارچوبه و ... سرشار از آنتی اکسیدان هستند.
دریافت مقدار کافی فیبرهای غذایی

احتمالا شما هم اسم فیبر را زیاد شنیده اید. باید بدانید 
سبزیجات منابع بسیار غنی فیبر به حساب می آیند که 
خواص زیادی دارند و بسیاری از متخصصان از آنها به عنوان 
راز تناسب اندام یاد می کنند. به عنوان مثال، فیبر، سرعت 
عبور مواد غذایی از معده به روده را کم می کند و باعث 
ایجاد احساس سیری طولانی تر می شود. به این ترتیب با 
مصرف انواع سبزیجات دیرتر گرسنه می شوید، کمتر سراغ 
هله هوله های موجود در یخچال و کابینت ها می روید و 
براحتی می توانید وزن کم کنید. فیبر موجود در سبزیجات 

 )LDL( علاوه بر این ویژگی در کاهش کلسترول بد خون
هم تاثیر دارند و با تاثیر روی عملکرد مثبت روده ها از بروز 

یبوست پیشگیری می کنند.
  امان از آلودگی سبزی ها

هر سال در آستانه فصل تابستان موضوع آبیاری مزارع 
سبزیجات جنوب تهران با آب های آلوده و حتی فاضلاب ها 
دوباره مطرح می شود. هر چند بسیاری از مسئولان چنین 
ادعاهایی را به طور کامل رد می کنند، اما شواهدی وجود 
دارد که نشان می دهد چنین چیزی می تواند واقعیت داشته 
باشد. در هر صورت پرسش اینجاست که آیا آب های آلوده 
داخل بافت سبزیجات هم نفوذ می کنند؟ اگر این طور است 
روشی برای از بین بردن آلودگی ها هنگام شستن وجود 

دارد؟
 آلودگی میکروبی و انگلی مهم ترین نکته در این زمینه 
است. خبر خوب این که روش شست وشوی سبریجات چهار 
مرحله ای باعث از بین رفتن همه آلودگی های میکروبی در 
سبزیجات می شود، اما متاسفانه سموم شیمیایی و فلزات 
سنگین را از بین نمی برد و می تواند باعث بروز بیماری های 
عفونی و گوارشی شود و زمینه بروز سرطان را هم فراهم 

کند.
  نگرانی بیجا ممنوع

در مورد سلامت سبزیجات موضوع استفاده از کودهای 
آلوده انسانی و حیوانی هم مطرح است، اما در صورتی که 
کود زیر خاک ریخته شود به حاصلخیزی زمین زراعتی 
کمک می کند، اما اگر این کودها در تماس مستقیم با 
سبزیجات باشند، آلودگی ایجاد می کنند و مصرف آنها برای 
افراد مضر است. بنابراین توصیه می شود سراغ محصولات 
ارگانیکی بروید که در بعضی از فروشگاه ها موجودند یا 
خودتان برای کاشت سبزیجات دست به کار شوید و در 
حیاط، باغچه کوچک یا گلدان های آپارتمانی  سبزی بکارید و 
با خیال راحت و یک شست وشوی ساده آنها را مصرف کنید.

  شست وشوی 4 مرحله ایسبزیجات
فارغ از مباحث مطرح شده، برای اطمینان باید سبزیجات 
را قبل از مصرف به روش اصولی بشویید ،چون حتی اگر 
سبزیجات با آب های آلوده یا کودهای نامناسب آبیاری شده 
باشند به وسیله شست وشوی مناسب، آلودگی میکروبی آنها 
از بین می رود. اولین مرحله شست وشو با آب و زدودن خاک 
یا مواد زائد همراه سبزیجات و  مرحله دوم اضافه کردن یک تا 

دو قطره مایع ظرفشویی به ظرف حاوی آب و سبزی است. 
در این مرحله انگل زدایی صورت می گیرد.

   در مرحله سوم باید سبزیجات را با یک قاشق محلول 
ضدعفونی کننده )موجود در داروخانه ها( به مدت سه تا پنج 
دقیقه با آب خیس کنیم. آخرین مرحله هم آبکشی سبزی 
با آب است. یادتان باشد برخلاف باور عموم استفاده از نمک 
برای ضدعفونی  کردن سبزیجات هیچ تاثیری در پاکسازی 

آنها ندارد.
مایع  از   همچنین هنگام شستوشوی سبزیجات هم 
ظرفشویی و هم از محلول ضدعفونی کننده استفاده کنید. 
مایع ظرفشویی برای جدا کردن تخم انگل ها از سبزیجات 
،میکروب های  ضدعفونی کننده  ماده  و  است  مناسب 
سبزیجات را از بین می برد. از طرفی دور ریختن برگ های 
رویی سبزیجات برگی مثل کاهو و کلم هم بسیار با اهمیت 

است.
 سبزی فریزری بهتر است یا سبزی خشک شده؟

در حال تماشای تلویزیون هستید، هوس قورمه سبزی 
خوشمزه  غذای  این  کردن  درست  فکر  به  و  می کنید 
می افتید، اما آماده کردن سبزی این خورشت پرطرفدار 
دردسرهای زیادی دارد. پس چه بهتر که از قبل سبزی 
آماده داخل فریزر داشته باشید و بیشتر وقت تان را صرف 
جا افتادن غذا کنید. حالا سوال اینجاست که آیا فریز کردن 
سبزیجات از ارزش غذایی آنها کم می کند؟ اصلا سبزی 

خشک بهتر است یا سبزیجات منجمد؟
  در فرآیند خشک کردن سبزیجات، بخش قابل توجهی از 
ویتامین C سبزی  از بین می رود، اما بیشتر املاح آن  حفظ 
می شود. این در حالی است که منجمد کردن سبزیجات 
البته به شرط این که زمان زیادی از چیدن آن نگذشته 
باشد، باعث حفظ ویتامین ها، ریزمغذی ها و املاح موجود 

در آن می شود.
  البته در صورتی که از زمان برداشت محصول اطلاعی 
ندارید هیچ تفاوتی میان سبزی خشک شده و منجمد وجود 
ندارد چرا که هر دو مقداری از ارزش غذایی شان را طی 
فرآیند خشک شدن و انجماد از دست داده اند، اما یادتان 
باشد طعم و بافت سبزیجات منجمد شده بهتر از نوع خشک 
آن است و برای این که خاصیت سبزی )بویژه سبزی قورمه( 
کمتر از دست برود، باید پس از شستن، خشک و خرد کردن 

بلافاصله آن  را داخل فریزر بگذارید.
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یک مبتکر نیوزلندی کوچکترین اره گرد چاپی سه بعدی و کاربردی ارائه داده که 
تنها اندکی بزرگ تر از ناخن انگشت شست انسان است.

»لانس آبرنتی« از نرم افزار Onshape برای طراحی این اره استفاده کرده و سپس با استفاده 
از چاپگر سه بعدی Ultimaker 2 آن را چاپ کرده است.

این اره دارای اجزای معمول یک اره گرد عادی مانند نگه دارنده تیغ، محافظ و دو دریچه است 
که محفظه اصلی آن را شکل می دهند.

اجزای این اره دارای ضخامت ۰.۵ میلی متر و لایه ای به ارتفاع 2۱ تا 4۰ میکرون هستند و 
چاپ کامل این ابزار کمتر از یک ساعت زمان برده است.

در حال حاضر این اره توسط باتری سمعک نیرودهی می شود و می توان با فشاردادن یک دگمه 
دندانه دار ریز بر روی دسته اره، آن را روشن کرد.

اره ابداعی در واقع چیزی را نمی برد و سازنده به دنبال بازبینی طراحی آن برای چاپ سه بعدی 
اره ای است که برش می دهد. 

ساخت دستگاه اندازه گیری چسبندگی سلولی در کشور

ابداع فرمولاسیون جدید موضعی درمان سالک از سوی محققان ایرانی

خودروی عنکبوتی با قدرت عبور از  شیب های تند
مهندسان فرانسوی خودروی مفهومی ارائه داده اند که چهار چرخ دارد، کج شونده 

است و می تواند از روی زمین های ناهموار عبور کند.
هر چرخ اتومبیل Swincar دارای موتور الکتریکی منحصر به فردی است.

نتیجه بدست آمده، ماشینی است که مانند موتورسیکلت چرخش های سریعی دارد و 
می تواند از شیب 7۰ درصدی بالا یا پایین برود و در عرض شیب ۵۰ حرکت کند. چنین 

شیبی چرخ های چپ را 6۰.96 سانتی متر بالاتر از چرخ های سمت راست می برد.
این اتومبیل همچنین می تواند از میان حفره ها حرکت کند که چنین محیطی چرخ ها را بالا 

و پایین می کند و موجب می شود خودرو مانند یک عنکبوت حرکت کند.
سازندگان فرانسوی این فناوری از هشت سال پیش تاکنون بر روی این وسیله نقلیه عجیب 

کار کرده اند و این سامانه هم اکنون آماده تولید است.
بازوهای تعلیق مستقل کج شونده این خودرو به هر چرخ، درجه ای قابل توجه از حرکت 
مورب و عمودی می دهد. خودروی Swincar از روی زمین هایی حرکت می کند که افراد 
تصورش را هم بکنند. این خودرو به آسانی با محیط های بسیار شیب دار برخورد می کند و 

مقاومت قابل توجهی در مقابل واژگونی از خود نشان می دهد.
هدایت و ترمزکردن مبتنی بر چهار چرخ به صورت هیدرولیک چرخیدن این خودرو را 

سریع می کند و به هر چرخ درجه ای از انعطاف پذیری در موقعیت های ناهموار می دهد.
هر چرخ موتور خود را دارد که این موتور دارای نیروی یک یا ۱.۵ کیلوواتی است و توسط 
بسته باتری واقع در زیر پاهای راننده نیرودهی می شود. این باتری بسته به موقعیت، 2، چهار یا 
6 کیلووات ساعت انرژی ذخیره می کند. در واقع این اتومبیل نیروی پایینی مصرف می کند اما 

ارتقادادن آن به موتورهای قدرتمندتر و باتری های بزرگ تر کار دشواری نیست.
همچنین جاسازی چرخ های بزرگ تر نیز ممکن است و این موضوع به خودرو توانایی 
حرکت از روی تنه های کوچک درخت را می دهد. این خودروی مفهومی تفریحی بی صدا و 

عاری از هر نوع انتشار گاز گلخانه ای است.
مهدسان به دنبال یافتن سرمایه گذار، توزیع کننده و شرکای تجهیزاتی و صنعتی برای 
تجاری سازی این محصول هستند. آن ها همچنین به دنبال طراحی نسخه دوسرنشینه این 

سامانه و نسخه ای برای معلولین هستند.

راهبری بهتر در تاریکی با سبیل مصنوعی
سبیل موش ها به آن ها در یافتن فاضلاب های تاریک کمک می کند و دانشمندان 
در امریکا با الهام از این واقعیت حسگرهای لمسی ارائه داده اند که می توان از آن ها در 

راهبری تمامی محیط های تاریک استفاده کرد.
دانشمندان دانشگاه ایلینویز در باربار-شمپین و »مرکز علوم دیجیتالی پیشرفته« وابسته به 
آن در سنگاپور ابزارهایی ارائه داده اند که با نظارت بر هر دوی جریان هوا و مایعات قادر به تولید 
تصاویری از محیط های تاریک هستند و می توان از آن ها در کاربرهای پزشکی بهره برد. محققان 
با استفاده از سیم های ارتجاعی Nitinol و پوشاندن آن ها با نی های پلاستیکی این حسگرهای 
مومانند را ارائه داده اند.  هر یک از این موهای رباتیک دارای طول ۱۵ سانتی متر و ضخامت سه 
میلی متر هستند. با متصل کردن اندازه گیر فشار به قاعده آن ها و اعمال جریان هوا با استفاده از 
یک سشوار موی معمولی، این سیستم ها قادرند حرکات هر موی رباتیک منفرد را رهگیری کند.

 دانشمندان همچنین آزمایشاتشان را در کانال باز آب و با استفاده از پمپ آب تکرار کردند 
تا تصاویر دو بعدی مقطعی از جریان آب تولیدشده بدست آورند.  هیچ مدرکی دال بر این که 
حیواناتی مانند موش ها و خوک آبی چنین تصاویری را در مغزشان خلق می کنند وجود ندارد 
اما این موها به آن ها در راهبری فضاها و موانع کمک می کنند.  محققان بر این باورند سیستم 
ساخته شده با الهام از سبیل این حیوانات می تواند شیوه های جدید راهبری، رهگیری یا شناسایی 
در تاریکی را تکمیل کند. از جمله این شیوه ها می توان به فناوری های رادار یا سونار برای 
نقشه برداری از محیط اشاره کرد و با استفاده از سیستم جدید می توان سیگنال های لمسی را در 
آن ها تعبیه کرد.  دانشمندان دانشگاه ایلینویز، استفاده از این فناوری را در جراحی عروق مفید 
می دانند زیرا یک کاتتر مومانند نازک را می توان در طول جراحی برای رهگیری مکان نسبی در 
درون قلب به کار برد و این موضوع خطر جراحت یا فیبریلاسیون دهلیزی را کاهش می دهد. 

ساخت کوچک ترین اره برقی جهان

موفق  امیرکبیر  صنعتی  دانشگاه  پژوهشگران 
گیری  اندازه  برای  دستگاهی  ساخت  و  طراحی  به 
که  مکانیکی سلول ها شدند  و خواص  چسبندگی 

نسبت به نمونه های موجود ارزان قیمت تر است.
پدیده  اینکه  بیان  با  طرح  مجری  پور،  صالحی  سعید 
چسبندگی در سلول ها از جنبه های عملکردی سلول مانند 
رشد، تکثیر، تقسیم، مرگ برنامه  ریزی  شده سلول و مهاجرت 
سلول حائز اهمیت است، گفت: این پدیده به پدیده های 
ماکروسکوپی مختلف چون تشکیل جنین، بازسازی بافت ها، 
ترمیم زخم، رشد تومور و سرطانی شدن بافت، حملات قلبی 

و کم خونی و تنگی نفس منجر می شود.
 وی با تاکید بر اینکه پدیده چسبندگی سلول در حوزه 
های دیگری مانند سنسورها، مواد و چاپگرهای زیستی کاربرد 
دارد بر ضرورت فهم کمی و کیفی چسبندگی سلول تاکید 
کرد.  صالحی پور ادامه داد: نیروی چسبندگی سلول به  عنوان 
یکی از معیارهای اندازه گیری میزان چسبندگی سلولی عاملی 
است که طی دهه  گذشته به طور قابل  ملاحظه ای مورد 
 AFM توجه محققان قرارگرفته است.  مجری طرح، دستگاه
)میکروسکوپ نیروی اتمی( را یکی از دستگاه هایی دانست که 
برای اندازه گیری نیروی چسبندگی سلول به کار می رود و 

افزود: یکی از مشکلات اصلی در این دستگاه ها هزینه بسیار 
بالای دستگاه و قطعات جانبی و سنسور آنها است ضمن آنکه 
زمان آماده سازی این دستگاه طولانی است.  وی با اشاره به 
اجرای مطالعاتی در این زمینه در دانشگاه صنعتی امیرکبیر، 
گفت: این مطالعات به منظور طراحی و ساخت دستگاهی با 
قابلیت اندازه گیری نیرو و مقاومت چسبندگی سلولی اجرایی 
شد.  مجری طرح اضافه کرد: در این طرح موفق به طراحی 
و ساخت دستگاه سه محوره اندازه گیری نیروی چسبندگی 

سلول به روش میکروتیرها با تحریک نانومتری شدیم. 
وی با بیان اینکه در این دستگاه از یک مکانیسم سه محوره 
برای اندازه گیری استفاده شد، خاطر نشان کرد: در این 
دستگاه از دو محور برای تعیین موقعیت سلول و از یک محور 

برای تحریک سلول استفاده شده است.
صالحی پور به جزئیات این دستگاه اشاره کرد و گفت: این 
دستگاه نیروی برشی به سلول اعمال و عکس العمل سلول در 
برابر این تحریک از طریق سنسور فیبر نوری طراحی شده، 
ثبت می شود.  این محقق با تاکید بر اینکه تمام مراحل انجام 
تست توسط میکروسکوپ دیجیتال تعبیه شده در دستگاه 
کمک  به  آن  از  پس  کرد:  اضافه  می شود،  تصویربرداری 
نرم افزار تحلیل تصویر و تحلیل مکانیکی، مقدار نیروی 

چسبندگی سلول محاسبه خواهد شد. 
وی با اشاره به مزیت های این دستگاه خاطر نشان کرد: 
مزیت این روش در این است که به  راحتی می توان با تغییر 
سطح مقطع سنسور، جنس سنسور، دقت و حساسیت 

اندازه گیری دستگاه را افزایش داد. 
مجری طرح از انجام فاز حیوانی این دستگاه خبر داد و 
افزود: به  منظور ارزیابی صحت عملکرد دستگاه تست های بر 
روی سلول های حیوانی انجام شد و نتایج به  دست  آمده از 
دستگاه با مطالعات قبلی مقایسه شد که نتایج نشان داد که 

داده های به دست آمده تطابق خوبی با مطالعات قبلی  دارد.
 صالحی پور، ارزان قیمت بودن دستگاه نسبت به نمونه های 
مشابه، زمان آماده سازی حداقلی دستگاه برای انجام تست، 
راحتی کار با دستگاه، اندازه گیری مستقیم نیرو، لوازم جانبی 
ارزان قیمت در صورت نیاز به تعویض و دقت اندازه گیری نانو 

نیوتن را از عمده ترین مزایای دستگاه ساخته شده نام برد. 
وی با بیان اینکه فعالیت های مربوط به ثبت اختراع این 
دستگاه درحال انجام است، خاطرنشان کرد: طراحی و ساخت 
دستگاه سه محوره اندازه گیری نیروی چسبندگی سلولی در 
قالب پایان نامه کارشناسی ارشد با راهنمایی دکتر عطاالله 

هاشمی و دکتر نبی الله ابوالفتحی اجرایی شده است.

معاون پژوهشی مرکز آموزش و پژوهش بیماری های پوست و جذام دانشگاه علوم 
پزشکی تهران گفت: پیشرفته ترین تکنولوژی در طرح کارآزمایی بالینی تصادفی دو 
سوکور اثربخشی نانولیپوزوم های حاوی آمفوتریسین B موضعی همراه با مگلومین 

آنتی مونات در درمان ضایعه سالک با عامل L. tropica استفاده شده است. 
دکتر علی خامسی پور در گفت وگو با خبرنگار ایسنا منطقه علوم پزشکی تهران خاطرنشان 
کرد: قصد داریم در سال جاری این طرح را که توسط سازمان جهانی بهداشت تایید و پشتبانی 
می شود در مناطق اندمیک ایران به شرط داشتن میزان کافی بیماران سالک، مورد ارزیابی قرار 
دهیم تا درمانی جایگزین برای سالک در جهان شود.  وی با بیان اینکه یکی از طرح های تحقیقاتی 
این مرکز طرحی مشترک با مرکز تحقیقاتی نانوتکنولوژی دانشگاه علوم پزشکی مشهد، مرکز 
مدیریت بیماری های وزارت متبوع و دانشگاه های علوم پزشکی مناطق اندمیک است، افزود: در 
این طرح یک فرمولاسیون جدید برای درمان بیماری سالک توسط دکتر محمود رضا جعفری، 

رییس مرکز نانوتکنولوژی مشهد ابداع شده است.  خامسی پور اظهار کرد: این فرمولاسیون 
نانولیپوزوم های آمفوتیریسین B است که در حال حاضر این طرح به فاز 3 انسانی رسیده و 
تمام مصوبات آن نیز از وزارت متبوع دریافت و بخشی از این طرح توسط DNDi سوئیس 

پشتیبانی مالی شده است. 
 وی با تاکید بر اینکه این فرمولاسیون موضعی، نیازی به تزریق های مکرر ندارد، گفت: 
مطالعات پایلوت این طرح نتایج درخشان و امیدبخشی داشته که ارجحیت این فرمولاسیون در 
استفاده از پیشرفته ترین تکنولوژی است.  معاون پژوهشی مرکز آموزش و پژوهش بیماری های 
پو ست و جذام در پایان خاطرنشان کرد: درصدد هستیم که در سال جاری طرح موجود را در 
مناطق اندمیک ایران و به ویژه مناطقی که بیماران بیشتر و مشکلات بهداشتی سالک وجود 
دارد، مورد ارزیابی قرار دهیم. امیدواریم که نتایج این طرح بتواند باعث جایگزینی درمان سالک 

در جهان شود. 

نوشیدني هاي فصل گرما خوب ها و بدها! 
در روزهاي گرم با بهره مندي بیشتر از سایه، تغذیه سالم و رفع عطش منظم، 
خودتان را از ضعف و خستگي زیاد حفظ کنید. اما توجه داشته باشید که هر 

نوشیدني در هواي گرم مناسب نیست.
زماني که جیوه دماسنج بدون توجه به حال و روز ما بالا مي رود و گرماي کلافه کننده 
عرق از سر و رو جاري مي کند لازم است که به فکر تامین آب بدن و رفع عطش به بهترین 
نحو باشیم. در روزهاي گرم با بهره مندي بیشتر از سایه، تغذیه سالم و رفع عطش منظم، 
خودتان را از ضعف و خستگي زیاد حفظ کنید. اما توجه داشته باشید که هر نوشیدني 
در هواي گرم مناسب نیست. در ادامه به نوشیدنی های خوب و بد که برای بدن مفید و 

مضر هستند اشاره می شود. 
آب

بدن در هر شرایطي به آب نیاز دارد. فراموش نکنید که در روزهاي گرم باید بین ۱. ۵ 
تا 2 لیتر آب بنوشید و بدانید که هیچ نوشیدني دیگري جایگزین آب نمي شود. این مایه 
حیات براي عملکرد ارگان هاي بدن لازم و ضروري است. چون علاوه بر اینکه باعث جریان 

خون مي شود سلول هاي بدن را نیز احیا مي کند.  
  آب نارگیل

آب نارگیل حاوي خواص فوق العاده اي است. لازم است که برنامه ریزي غذایي درستي 
داشته باشید و این قبیل نوشیدني ها را نیز مصرف کنید. این نوشیدني خنک و کم شیرین 
یکي از جایگزین هاي مناسب براي آب است که علاوه بر لذت بردن از طعم آن مي توانید 

آب بدن تان را نیز به خوبي تامین کنید. 
لیموناد 

دست به کار شوید و براي خودتان نوشیدني لیموناد آماده کنید. هر نوشیدني که از 
لیموترش تهیه شده باشد عالي است. 

این نوشیدني سرشار از ویتامین C است و ترشي آن براي رفع عطش فوق العاده است. 
البته به شرطي که آن را زیاد شیرین نکنید. 

شیرکاکائو
شیر کاکائو در فصل گرما و به خصوص بعد از فعالیت هاي بدني زیاد توصیه مي شود. 
با مصرف این نوشیدني مفید بدن علاوه بر دریافت میزان قابل توجهي آب از پروتئین و 
کلسیم نیز بهره مند مي شود. با این حال حواستان باشد که شیر کاکائو را زیاد شیرین 

نکنید و در مصرف آن دچار افراط نشوید. 
سوپ: درست است که سوپ جزو نوشیدني ها و خنک نیست اما این غذا از سبزیجات 
زیادي تهیه مي شود که هر کدام سرشار از آب هستند. سبزیجات حاوي فیبر هستند که 
براي مقابله با یبوست مفید هستند و مانع از نفخ مي شوند. شاید کمي عجیب به نظر برسد 

اما سوپ نیز به رفع عطش کمک مي کند.   
اسموتي ها: آب موجود در میوه ها باعث تامین آب بدن مي شوند. میوه ها سرشار از 

ویتامین هاي مورد نیاز بدن مانند ویتامین هاي C و A مي شوند. 
خاکشیر: بدانید و آگاه باشید که نوشابه ها به طور موقت عطش شما را برطرف و در عین 
حال کالري و قند زیادي به بدنتان تحمیل مي کنند. اما در عوض نوشیدني سالمي مانند 
خاکشیر آب بدن تان را به طور طبیعي تامین و عطش تان را رفع مي کند. باید بدانید که 

خاکشیر دوستدار دستگاه گوارش و سرشار از ویتامین C مي باشد. 
تخم شربتي: یکي از نوشیدني هاي مورد علاقه ایراني ها که براي رفع تشنگي فوق العاده 
است، تخم شربتي مي باشد. شاید باورتان نشود که این دانه هاي ریز ۵ تا 6 برابر کلسیم 
بیشتري از شیر دارند. براي همین توصیه مي کنیم به جاي مصرف نوشیدني هاي گازدار از 

این نوشیدني سالم استفاده کنید.   
از  اگر  هستند.  ویتامین  از  سرشار  خانگي  آب میوه هاي  طبیعي:  آب میوه هاي 
آب میوه هاي آماده استفاده مي کنید مي توانید کمي آب به آن اضافه کنید تا رقیق تر شوند 
و میزان قند آنها کاهش پیدا کند. با مصرف نوشیدني هاي ۱۰۰ درصد طبیعي مي توانید 

تشنگي را رفع کرده و سلامتي تان را ارتقا دهید. 
چاي و قهوه  : در گرماي شدید هوا نوشیدن قهوه یا چاي زیاد توصیه نمي شود. به 
خاطر اینکه این نوشیدني ها خواص دیوروتیک دارند؛ البته مصرف این نوشیدني ها به 
میزان متعادل مشکلي به وجود نمي آورد. اگر چاي یا قهوه جزو نوشیدني هاي مورد علاقه 
شماست بهتر است در گرماي زیاد آنها را به صورت ولرم میل کنید تا حرارت بدنتان را 

بیشتر نکنند. 
نوشیدني هاي تگري: حواس تان باشد که نوشیدني هاي تان را پر از یخ نکنید. این کار 
باعث ایجاد کرامپ هاي شدید در معده مي شود. سعي کنید نوشیدني تان حتماً خنک و 
گوارا باشد اما از مصرف نوشیدني هاي خیلي خنک و به اصطلاح تگري بپرهیزید چون 

باعث ایجاد شوک در بدن مي شوند. 

 سبزیجات، خواص و نحوه نگهداری آنها
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اجتماعی 6

آداب معاشرت اصلی که باید آنها 
را رعایت کنید

داشتن رفتار اجتماعی درست، خیلی سخت نیست؛ اما بیشتر ما تصور می کنیم 
که این آداب و رفتارها دیگر قدیمی شده و در دنیای امروز جایی ندارند. اما این 

اصلاً درست نیست. 
خیلی وقت ها صدای تلفن همراه بعضی ها را در سینما یا تئاتر می شنوید. یا خیلی ها را 

می بینید که با دهان پر حرف می زنند.
در دنیای امروز که با سرعت فوق العاده جلو می رود، به آسانی ممکن است که خیلی از 
آداب معاشرت اولیه را هم فراموش کنیم. متاسفانه خیلی ها آداب و رفتاری که والدینشان 

به آنها یاد داده اند را فراموش  کرده اند و خیلی ها هم تربیت چندان خوبی نداشته اند.
 داشتن رفتار اجتماعی درست، خیلی سخت نیست؛ اما بیشتر ما تصور می کنیم که این 
آداب و رفتارها دیگر قدیمی شده و در دنیای امروز جایی ندارند. اما این اصلاً درست 
نیست. اگر هر کدام از ما لحظاتی را به بازبینی اصول و قواعد آداب اجتماعی خوب صرف 
کنیم، متوجه می شویم که نه تنها در زندگی شخصی مان، بلکه در روابط کاری هم به 

دردمان خواهند خورد.
 در زیر راه هایی برای ارتقای این آداب و رفتارها در خودتان اشاره می کنیم که مطمئناً 

کمک می کند تاثیر بهتری روی دیگران بگذارید.
 آداب اولیه را رعایت کنید

نشان دادن ادب و احترام کار سختی نیست. به زبان آوردن »لطفاً«، »خواهش می کنم«، 
»ممنونم« و »عذر می خواهم« کار آسانی است. این عبارات نشان می دهد که برای دیگران 
احترام قائل هستید. حتی اگر فردی بی ادب باشد و اصلاً از او خوشتان نیاید، خیلی بهتر 

است که شما مودبانه رفتار کنید تا اینکه بخواهید به سطح تربیت او نزول کنید. 
آقایان، در محیط های بسته کلاهتان را بردارید

این روزها خیلی از مردان جوان از این واقعیت آگاه نیستند که گذاشتن کلاه در 
محیط های بسته بی ادبانه است. آقایان عزیز، وقتی وارد ساختمانی می شوید کلاهتان 

را از سرتان بردارید!
 در را نگه دارید

این قانون فقط مخصوص مردها نیست. بله، درست است که آقایان باید در را برای خانم ها 
نگه دارند و بگذارند که خانم ها زودتر از آنها وارد شده یا خارج شوند اما خانم ها هم باید 

همین کار را برای افراد سالخورده یا کسانیکه دستشان پر است انجام دهند. 
وقت شناس باشید

هیچ چیز بدتر از منتظر نگه داشتن دیگران نیست. این کار واقعاً بی ادبانه است و نشان 
می دهد برای وقت دیگران ارزش قائل نیستید. اگر عادت دارید که همیشه دیر بر سر 

قرارهایتان می رسید، ساعتتان را ۱۰ تا ۱۵ دقیقه عقب بکشید تا سر ساعت برسید.
 در انظار عمومی خودتان را آرایش نکنید

اگر نیاز است که روی صورتتان کاری انجام دهید، موهایتان را شانه بزنید و یا آرایش 
کنید، سعی کنید این کار را جلو چشم بقیه و در محیط عمومی انجام ندهید. به سرویس 
بهداشتی آن محل بروید و یا صبر کنید تا به خانه بروید. خانم ها، زدن سریع رژلب بدون 
آینه اشکالی ندارد اما درست نیست که کیف لوازم آرایشتان را در یک محیط عمومی 
بیرون بیاورید و با آینه جیبی شروع به آرایش کردن خودتان کنید. همچنین گرفتن 

ناخن ها یا لاک زدن هم در محیط های عمومی کار نادرستی است. 
تا حد امکان در محیط های عمومی کمتر آدامس بجوید

اگر به دلیلی منطقی مثل خوشبو کردن دهان یا از بین بردن خشکی دهان، باید آدامس 
بجوید،  سعی کنید این کار را در ماشینتان و بین راه انجام دهید. اگر واقعاً لازم است که 
در یک محیط عمومی آدامس بجوید، سعی کنید این کار را آرام تر انجام دهید و از باد 

کردن آن یا ایجاد صدای بلند با آدامس خودداری کنید.
 زنگ موبایلتان را در صورت لزوم خاموش کنید

اولین کاری که بعد از وارد شدن به یک محیط عمومی می کنید این است که زنگ 
موبایلتان را خاموش کنید. به خاطر داشته باشید که نیازی نیست به همه تماس هایی که 
با شما گرفته می شود همان لحظه پاسخ دهید. اگر می دانید که تماسی ضروری است، 
عذرخواهی کنید و به محیط یا اتاق دیگری رفته و آنجا با تلفن صحبت کنید. سعی 
کنید مکالمه تان پشت تلفن کوتاه باشد و از طرف مقابل بخواهید که در اولین فرصت با 

او تماس بگیرید.
 مودبانه حرف بزنید

وقتی با کسی صحبت می کنید، چه سر کار باشد و چه در محیط اجتماعی تر، هیچوقت 
درمورد پول، مذهب و سیاست حرف نزنید. این موضوعات بسیار حساس هستند و 
می تواند موجب انفجار احساسی شما یا طرف مقابلتان شود و همین مسئله باعث شود 

صدایتان را بالا ببرید، حتی فریاد کشیده یا از الفاظ نادرست استفاده کنید.
 رفتار خوب نشاندهنده این است که برای دیگران ارزش و احترام قائلید و از تربیت خوبی 

برخوردارید.

کارهایی که افراد موفق دنیا 
قبل از ساعت 8 صبح انجام می دهند 

برخیزید و بدرخشید ! ساعات اولیه روز تبدیل به یکی از دوستان شما 
شده است. چه بخواهید، چه نخواهید، استفاده کردن از ساعات اولیه صبح، 
درست قبل از کار، شاید کلید زندگی و کار موفق باشد. درست است؛ 
سحرخیزی ویژگی مشترک مدیران، کارمندان و افراد موفق و با نفوذ دیگر 

شده است. 
مارگارت تاچر هر روز صبح ساعت ۵ بیدار میشد، آرتور کاستلر ساعت 4، رابرت ایگر 

)مدیرعامل دیزنی( ساعت 4:3۰ و ... 
می دونم به چی فکر می کنید_ شب ها بهتر کار می کنید...

به عقیده مجله اینک؛ افراد سحرخیز حرفه ای تر و پر حاصل ترند. به اضافه، زندگی 
هدف داری نیز دارند و همین امر باعث داشتن انگیزه و شور و اشتیاق برای شروع 

کارشان نیز می شود. 
ورزش

قبلا هم گفتم، باز هم میگم. اغلب افرادی که هر روز تمرین می کنند، صبح ها 
تمرین می کنند. حالا می خواهد یوگای صبح باشد یا باشگاه بدنسازی. ورزش کردن 
قبل از کار، انرژی بیشتری به شما می دهد برای کار کردن در طول روز؛ هر کسی 
می تواند بعد از دمبل زدن 6۰ کیلویی، پشت میز بنشیند و کارهای اداری را انجام 
دهد اما حتی گرم کردن بدنتان برای شروع تمرین بعد از ساعات کاری خیلی بر روی 

تمرین تان تاثیر می گذارد.
 حتی اگر دوست ندارید صبح ها برای ورزش، ساعت ۵ ، 6 صبح بیدار شوید، حداقل 
۱۵ دقیقه زودتر بیدار شوید و کمی حرکات کششی انجام دهید؛ کمک می کند 

بدن تان نرم تر و چابک تر باشد در طول روز. 
نقشه روزتان را رسم کنید!از حداکثر ظرفیت روزتان استفاده کنید؛ با رسم نقشه 
روزتان. نقشه روز یعنی امروز چه کارهایی باید انجام دهید و چه چیزهایی باید بدست 
آورید. اهداف و باید انجام دهید-هایتان است. سحرخیزی باعث می شود بتوانید 
فعالیت هایتان را بهتر اولیت بندی کنید. با ذهن بازتر. اینکار حتی باعث می شود تا 
بتوانید مشکلات مسلسل شده تان را بهتر در همان ساعات اولیه روز، بر روی برنامه 

روزانه تان حل کنید.
 وقتی دارید برنامه ریزی روزانه تان را انجام دهید، سلامتی فکری تان فراموش نشود. 
بعد از سپری شدن وقت تان در ملاقات های چالش زا، برخورد با مشتری های منفی 
و یا تسفیه حساب های استرس زا حتما ۱۰ دقیقه برای آرامش فکری تان برنامه 
بگذارید. یک قدم زدن دور میدان یا حتی یک مراقبه ی فعال می تواند شما را از 

فرسودگی فکری رها کند. 
صبحانه ی سالم بخورید!

همه ما می دانیم خروج از خانه با یک لیوان چایی و یک معده خالی ، چقدر باعث 
می شود ساعت ناهار دیر فرا برسد! خوب نیست، اصلا. این کار را باید حتما صبح زود 
انجام دهید، باک تان را با سوخت پر کنید و بعد به یک روز کاری با نهایت انرژی وارد 
شوید. اینکار باعث می شود فکرتان به چیزی که دارید کار می کنید متمرکز شود نه 

به معده خالی تان.
 صبحانه ی صبح نه تنها برای سلامتی تان خوب است، بلکه می تواند باعث بهبود 
زندگی اجتماعی یتان نیز شود. ۵ دقیقه بیشتر وقت با فرزندان، همسرتان بگذرانید 

برای روحیه هر دویتان برای طول روز خوب است.
 تجسم

این روزها ما درباره ی سلامت جسمانی مان بیش از حد صحبت می کنیم، اما بعضی 
وقت ها سلامت فکری مان نادیده گرفته می شود. صبح ها بهترین ساعات برای وقت 
گذاشتن برای فکر کردن، تجسم و مراقبه است. ۱۰ دقیقه وقت بگذارید در صبح و 
روزتان را در ذهنتان مجسم کنید، موفقیت هایتان را تصویر سازی کنید. حتی یک 
دقیقه تصویر سازی ذهنی و تفکر مثبت می تواند روحیه تان را و چشم انداز روزانه تان 

را برای یک روز پربار شارژ کند.
 قورباغه را قورت دهید !

همه مان یک کار سخت در کار های روزانه مان داریم که دوست نداریم اصلا انجام 
دهیم اما باید انجام شود. این کار مانند قورت دادن قورباغه است ! این کار مانند خوره 
ذهنتان را مشغول میکند و تمام حواستان را بهش جلب میکند.یک راهکار ساده برای 
رهایی از آن برای شما داریم: بدترین کار روزانه تان را که دوست ندارید انجام دهید 
همان اول انجام دهید. در صبح زود بیشترین انرژی و فکر آزاد را داریم، پس اولین 
کاری که باید انجام دهید این است که اول قورباغه را قورت دهید. اینکار را که کردید 
شاهد آن خواهید بود به صورت نزولی به ترتیب از سخت تر به سبک تر خواهد آمد 
و در انتهای روز که انرژیتان در حال نزول است، حجم و سختی کارهای تان نیز کم 

می شود و دیگر از خستگی های مفرط جسمی و فکری خبری نیست؛ موفقیت!

لازمه شاد بودن و شاد ماندن 
چرا ما آنقدرها که باید و شاید شاد نیستیم؟ چه چیزهایی مانع شاد بودنمان 

می شوند؟ چه اتفاقی می افتد که نمی توانیم موانع شادی را از راه برداریم؟ 
 در این مطلب چهار مانع بزرگ شادکامی معرفی می شوند. برای شناسایی این چهار 

مانع وقت بگذارید و ببینید چه اتفاقی برایتان می افتد: 
 انتظارات برآورده نشده

همه ما یک سری انتظارات داریم که گاه از وجود آنها آگاهیم و گاه نا آگاه. برای 
مثال ما درباره چگونگی رفتار خودمان و اینکه چقدر »باید« موفق باشیم از خودمان 
انتظاراتی داریم. این انتظارات شامل دیگران هم می شود، مانند این انتظار که فلانی 
چطور »باید« با ما رفتار کند. ما از زندگی هم انتظاراتی داریم و برای آنها هم بایدهایی 

تعیین می کنیم.  
داشتن انتظارات فی نفسه بد نیست و چون در اداره روابط و زندگی به ما کمک می 

کند مفید هم است. 
برای مثال تصور کنید کسی یک روز از خودش انتظار نداشته باشد که از رختخواب بلند 
شود و به کارهایش برسد، چه اتفاقاتی خواهد افتاد؟ یا کسی از هیچ یک از اطرافیانش 
انتظاری نداشته باشد، واقعاً چه می شود؟ پس داشتن انتظارات  چیز بدی نیست. 
مشکل وقتی ایجاد می شود که حتی فکر برآورده نشدن انتظارات برایمان غیر قابل 
تحمل می شود. اینجاست که وقتی انتظاری یا به عبارت بهتر »بایدی« برآورده نمی 

شود، احساس شادی مان هم زیر سوال می رود. 
برای شاد بودن و شاد ماندن لازم است پیوندی را که بین برآورده شدن انتظارات 
و احساس شادی برای خودمان ساخته ایم از میان برداریم و بپذیریم که در تأمین 
انتظارات ما هیچ »بایدی« وجود ندارد. به کلام ساده تر هر قدر بیشتر بتوانیم خودمان 
را از انتظار اینکه چقدر »باید« موفق شویم، دیگران چطور »باید« با ما تا کنند و زندگی 
چه جور »باید« باشد آزاد کنیم بهتر می توانیم در هنگامه نامرادی های روزگار تعادل 

و شادکامی مان را حفظ کنیم.   
نا هماهنگی بین کلام و احساس

گاهی ما از کسی می رنجیم و از این بابت ناراحتیم اما چون دلمان می خواهد حالمان 
بهتر شود، سعی می کنیم با کلماتی حاکی از گذشت با عامل ناراحتی خود رفتار کنیم. 
اما از آنجا که هنوز احساس رنجش از آن فرد در پس ذهنمان وجود دارد، علیرغم 
کلماتی که به کار می بریم در نشان دادن این گذشت و مهربانی در رفتارمان خیلی 
موفق عمل نمی کنیم و به صورت ناخودآگاه آزردگی هایمان را بروز می دهیم و حال 

بدمان را بدتر می کنیم. 
برای آزاد شدن از این احساسات لازم است افکار مان را مشاهده کنیم و فکرهای ناراحت 
کننده را با فکرهایی که وضعیت ذهنی شادتر و سالمتری برایمان به ارمغان می آورند 
جایگزین نماییم. افکار جایگزین، احساس ما را بهتر می کنند و باعث شادتر شدن ما 

می شوند. چند نمونه از این افکار در زیر آورده شده است: 
• رفتارهای این فرد نسبت به من شخصی نبودند. آنها واکنشی بودند به جراحتها و 

آزردگیهای خودش. 
• هر کس برای حفظ جایگاهی که در زندگی دارد سعی می کند به بهترین وجهی که 

می تواند رفتار کند. 
• فکر کردن به فلان مسئله و کنکاش کردن در آن، ارزش این همه رنج را ندارد.

• به جای اینکه بر اشتباهات و نقصهای فلانی تمرکز کنم فکر کنم ببینم چه چیزی 
درباره او وجود دارد که می توانم آن را تحسین کرده و از آن قدردانی کنم؟  

استرس:
ما اغلب فکر می کنیم که استرسورها )عوامل فشار آور( فشارهایی هستند که از یک 
منبع بیرونی ایجاد شده و بر ما تحمیل می شوند. اما واقعیت این است که بسیاری از 
استرس هایی که احساس می کنیم، نتیجه انتظاراتی است که ما در خودمان ایجاد 
می کنیم. بنابراین مدیریت استرس اقدامی مهم در ایجاد و افزایش شادی است. برای 

مدیریت استرس می توانید از چند راهکار زیر استفاده کنید: 
• مدیتیشن: صرف چند دقیقه یا چند ثانیه در روز برای تمرکز کردن بر تنفس، آگاه شدن 
از بدن و ایجاد یک حالت آرامش ذهنی استرس را کم کرده و شادی را افزایش می دهد.  
• ورزش: سی دقیقه ورزش یا یوگا موجی از آندورفین را در بدن آزاد می کند. بنابراین 

خلق را بهبود می بخشد و سطح استرس را کاهش می دهد. 
• بیرون زدن از خانه: طبیعت یک مسکن ضد استرس در دسترس، ارزشمند و قوی 

است. رفتن به طبیعت می تواند فشار خون را کاهش داده و استرس را کم کند. 
 روابط حل نشده 

هر کدام از موارد بالا می تواند شامل یک رابطه حل نشده باشد. روابط حل و فصل نشده 
موجب ایجاد  کدورت و خشم می شود، خشم هم مانع شادی می شود. بنابراین اگر 
می خواهید شاد باشید مشکل روابط تان را حل کنید. برای حل روابط قبلی، توجه به 
نقش خود در ایجاد مسئله و تصمیم گیری برای خارج شدن از این وضعیت مفید است. 
اگر شما هم هوادار شادی در زندگی هستید، برای ارزیابی آگاهانه این چهار مانع وقت 

بگذارید.

حرص به زندگی دنیا؛ امری مفید یا مضر؟! 

 اگر بخواهیم ریشه ای نگاه کنیم دنیا مثل یک 
دانشگاه یا مدرسه است. آیا اینکه انسان به دانشگاه 

علاقمند باشد خوب است یا نه؟
 از جهت تعالی و کسب علم و رسیدن به مدارج علمی خوب 
است ولی از باب اینکه حریص باشد که در آن بماند ، خوب 

نیست. باید ببیند چرا می خواهد بماند؟ 
اگر مهلت بیشتر می خواهد که اندوخته بیشتری داشته 
باشد این خوب و مناسب است اما صرف ماندن در دنیا و 

حرص بر آن مذموم است.
امیرمومنان علی )علیه السلام( تعبیر بسیار جالبی در تعریف 
حرص دارد، هنگامی که از ایشان پرسیدند حرص چیست؟ 
فرمود: حرص آن است که انسان چیز کمی را جست  و جو 

کند در برابر چیز بسیاری که از دست می  دهد!
بارها شده افراد مسنی را دیده ایم که بعد از 8۰-7۰ سال 
عمری که از خدا گرفته اند هنوز که هنوز است حرص مال دنیا 
را می  زنند. شاید میلیارد ها ثروت و دارایی جمع کرده اند اما 
طوری دنبال ریال و دلار به نرخ روزند که شب و روز را نمی 
 شناسند. خواب و خوراک هم ندارند. با اینکه می  دانند چند 
صباحی بیشتر زنده نیستند دست از عطش سیری  ناپذیرشان 
برای دنیا طلبی بر نمی  دارند. آدم را یاد بیماری استسقاء و 
جوع می  اندازند که نه آب و نه خوراک هیچ  کدامشان درد 

تشنگی و گرسنگی مرضشان را چاره نمی  کنند. 
عطشی سیری  ناپذیر برای جمع کردنی کور و بی  هدف. 
مثل تشنگانی که هر چه از آب شور دریا می  خورند تشنه 
 تر می  شوند، نه دریا دریا آب، سیرابشان می  کند نه خوردن 

تمام دنیا.
حرص مانند بسیاری از مشکلات مشابه  اش نخستین 
نقطه ای را که از کار می  اندازد عقل آدمی است. عقل که از کار 

افتاد هدف و منطق از افعال آدم گم می  شود.
این است که شخص از یاد می  برد که پول و مال دنیا را 
برای چه می  خواهد. فقط حرص می  زند. یادش می  رود که 
پول برای آسایش و آرامش زندگی است نه اینکه آسایش و 
آرامش زندگی، فدای پول. بیش از همه خودش را رنج می 
 دهد و حتی بهره  ای از دارایی  ای که دارد هم نمی  برد و غالباً 
آن را برای وراثش به ارث می  گذارد و این از همه بدتر است.

این است که حضرت علی )علیه السلام( فرمود: حرص، 
مرکب خستگی و تعب است. )فهرست غرر، ص 6۰(

و انسان حریص، همواره فقیر و نیازمند است اگرچه مالک 
تمام ثروت  های جهان گردد. )فهرست غرر، ص 6۱(

وابستگی به حیات دنیا برای کسب فرصت برای ازدیاد توشه 
آخرت مثبت است.

به دنیا نیز این گونه نگاه کنیم؛ تنها برای رسیدن به هدف 
اصلی تلاش کنیم و آن را همچو نردبانی بدانیم که عاقبت 
آن را از زیر پای انسان می کشند؛ هر که بالاتر رود و طمع 
بیشتری به آن داشته باشد، به هنگام سقوط آسیب بیشتری 
می بیند، انسان حریص کسی است که از پله های این نردبان 
با شیفتگی و حرص بالا می رود اما نمی داند که عاقبت زین 

نردبان افتادن است
این عبارت دعای مکارم اخلاق است که حضرت از خدا 

می خواهند:
خدایا عمر من را تا موقعی که عمر من تقدیم به طاعت 
تو می شود طولانی کن اما اگر یک موقع عمر من چراگاه و 
مرتع شیطان شود و من را به آن سمت می برد من را قبض 

کن و ببر.
عمر دنیا به استقلال نباید محبوبیتی برای انسان داشته 
باشد انسان باشد، درست مثل اینکه کسی نمی گوید دانشگاه 
بده، صندلی دانشگاه بده! اگر کسی مراقب باشد و از این 
صندلی و موقعیتی که پیدا کرده درست بهره برداری کند 

بسیار هم شایسته و بایسته است.
حرص است که مذموم است و آدمی را از هدف اصلی باز 

می دارد.
به دنیا نیز این گونه نگاه کنیم؛ تنها برای رسیدن به هدف 
اصلی تلاش کنیم و آن را همچون نردبانی بدانیم که عاقبت 
آن را از زیر پای انسان می کشند؛ هر که بالاتر رود و طمع 
بیشتری به آن داشته باشد، به هنگام سقوط آسیب بیشتری 
می بیند، انسان حریص کسی است که از پله های این نردبان 
با شیفتگی و حرص بالا می رود اما نمی داند که عاقبت زین 

نردبان افتادن است.
  به خدا اطمینان کنید

بیان  چنین  را  حرص  ریشه  السلام(  )علیه  علی  امام 
فرموده اند: »بنای آزمندی و بخل بر شک و کم  اعتمادی به 
خدا استوار است.« )میزان الحکمة، ج3، ص 26( گاهی اگر به 
قدر اثر یک داروی مسکن به خدا اطمینان کنیم دچار بسیاری 

از ترس  هایمان نمی  شویم.
زمانی حرص می  زنیم که احساس نیاز به بیشتر و بیشتر 
داشته باشیم یا از کمبودی در ترس و هراس. اما اگر بدانیم 
سهم ما محفوظ و روزی ما مقدر است و با تلاش معقول به 
آن می  رسیم دیگر حرص  زدن الکی، برایمان یک خود آزاری 

بی  معنا می  شود. 
فرمایند: »نه خودداری  السلام( می   )علیه  امام حسین 
از حرام و ناپسند، مانع روزی می  شود و نه حرص، روزی 
بیشتر می  آورد، چرا که روزی تقسیم شده و اجل حتمی 
است و حرص )تنها( به سوی گناه می  کشد.« )اعلام الدین، 

ص 428(
به خدایمان کمی بیشتر اطمینان کنیم.

با حرص لجبازی کنید
امام علی )علیه السلام( فرموده اند: از حرص، با قناعت انتقام 
بگیر، چنان که با قصاص از دشمن انتقام می  گیری. )کافی، 

ج2، ص ۱38، ح3( دوای درد حرص قناعت است. 
وقتی می  دانیم سیر شدن در مرام حرص نیست پس این 
راه را با خوراک دادن به او نمی  شود به آخر رساند. باید در این 

مسیر یک سر و ته کرد و بر عکس راه رفته را پیمود.
باید یک قاعده همیشگی را به یاد داشته باشیم که کلاّاً رفتار 
نفس آدمی مثل رفتار آتش است. هرچه خوراک هیزمش را 

بیشتر فراهم کنی شعله  های تقاضایش بیشتر می  شود. 
سعی نکنید آتش شعله  های حرص را هم را با هیزم بیشتر 
خاموش کنید. هرچه بیشتر به او بدهید بیشتر می  خواهد. اگر 
می  خواهید دست از سرتان بردارد گوش به حرفش ندهید. 
اگر چه لجبازی کردن معمولا کار خوبی نیست اما به  عنوان 
یک فرجه خوشایند، تا دلتان بخواهد می  توانید با نفستان و 
در این مورد با حرص لجبازی کنید. هر چه بیشتر خواست، 
کمتر بهش بدهید. مطمئن باشید اینطور است که مطیع امر 

شما می  شود. 
به قول مولانا: 

تو گاو فربه حرصت به روزه قربان کن
                               که تا بری به تبرک هلال لاغر عید

  آرامش را جایگزین بی  تابی کنید
ثروتمندان زیادی را دیده  ایم که پول دارند اما آرامش ندارند. 
دارایی دارند اما آسایش ندارند. امام صادق )علیه السلام( می 
 فرمایند: حریص از 2خصلت محروم شده و در نتیجه 2 
خصلت را با خود دارد: از قناعت محروم است و در نتیجه 
آسایش را از دست داده است، از راضی بودن محروم است و در 
نتیجه یقین را از دست داده است. )خصال ص 69 - وسایل 

الشیعه ج ۱6، ص 2۰، ح 2۰8۵6(
اگر به  دنبال ثروت واقعی هستید باید آن  را در آرامش و 
آسایش جست  و جو کنید و اگر پول و دارایی، این دو را از شما 

بگیرند نقض غرض کرده اند، پس راه را گم نکنید.

رنگی بر زنگار زمان در بازار کهنه قم
گزارش/ سمانه سادات فقیه سبزواری

به بازار کهنه قم که پا می گذاری، کهنگی و قدمت آن با شگفتی هایی که در هیچ نقطه 
از دنیا یافت نمی شود تو را با خود درگیر می کند و گذشت زمان و یادآوری خاطرات 

گذشته را برایت تداعی می کند.
بوی چوب و صدای خِرخِر اره ای که دندان های تیز آن در تن بی جان چوب فرو می رود در 

بازار کهنه قم توجهت را به خود جلب می کند، بازاری که قدمت آن به دوران صفویه می رسد.
این بازار و مغازه های قدیمی آن، میزبان پیرمردهایی هستند که سیاهی موی سرشان را با 
سپیدی که روزگار نصیبشان کرده است عوض کرده اند و در کارگاه های بزرگ زیر سقف گنبدی 

و قوس های تاریخی بازار مشغول کار هستند.
استاد حسین نجار که موهای سرش بر اثر گذشت زمان ریخته و تنها موهای سفید رنگ کمی 
پشت سرش باقی مانده است مدادش را پشت لاله گوشش جابه جا می کند و از روزگاری که 

بازار نجارها رونق خاصی داشت سخن به میان می آورد.
در حالی که آه و حسرت را در گلو فرو می برد خود را مشغول ساختن صندلی چوبی می کند و 
می گوید: روزگار بدی است و دیگر کمتر کسی سراغ پیرمردهای این بازار را می گیرد و سپس 

صدای زمزمه غریبش در میان صدای چکش هایی که روی سر میخ فرود می آید گم می شود.
در کورسوی کارگاه چند چراغ زرد رنگ روشن است و انتهای کارگاه پر است از الَوارهایی که قرار 
است به دست نجار شکل بگیرند، گویا در اینجا روح مسیحایی دمیده می شود دستان پیرمرد 

نجار معجزه می کند چوب های بی جان را هر یک به شکلی در می آورد.
شاید چوب ها در این بازار نفس می کشند و دوباره خلق می شوند گاهی شکل قفسی می گیرند 
برای حبس نفس یک پرنده و گاهی منبری می شوند برای جلوس مدرسی که قلب انسانی را 

برای پروازی به سوی عرش آماده کند.
هنوز چند قدمی از دنیای چوبی بازار و پیرمردهایش فاصله نگرفتی که آن طرف تر نبش سرای 
ملا حسین پیرمردی لاغر اندام با موهای سیاه و سپید در مغازه ای کوچک نشسته و پالان 

می فروشد. خود را حاج نعمت رمضانی معرفی می کند.
مقابل درب مغازه حاج نعمت، لباس شبانی به رنگ قهوه ای از جنس پشم آویز است، با دیدن 
این لباس تصویر چوپانی که گله ای را هر صبح با امید به خدا برای چرا می برد و با سادگی روزگار 

می گذراند در ذهنت نقش می بندد.
داخل مغازه اشیاء دیگری هم به چشم می خورد، خورجین موتور و کلاه نمدی و ... هنوز 
چشمانت شگفتی های داخل این مغازه که بوی روزگار خوش و خرم قدیم را می دهد کاوش 

می کند که پیرمرد از روزگاری سخن می گوید که فروش اینگونه اشیا رونق داشت.
2۰ سالی می شود که پیرمرد پالان ندوخته است و تکنولوژی موجب شده که رونق پالان دوزی 
در قم از بین برود و تنها شمار کمی هستند که هنوز پالان دوز هستند و به روستائیان پالان 

می فروشند.
راهت را که به سمت کاروانسرای معروف چوب برُها کج کنی با دیدن اعجاز دست استادکاران 
نجار بر اعجاز خالق یکتا درود می فرستی که آدمی را آفرید و از روح خود در آن دمید تا در این 
دنیای خاکی زندگی کند و حالا این انسان خاکی از قطعه چوبی بی جان شمایل می آفریند با 

این تفاوت که این شمایل ها روح ندارند و فقط اطراف را نظاره گر هستند.
سرای ملاحسین پر از چوب های خشکی است که قرار است به دست استادکاران نجار به شکلی 
خاص در بیایند ولی این دنیای چوبی را جرقه ای به ذغال تبدیل می کند و سرمایه مشاغل داخل 

کاروانسرا دود خواهد شد. این تهدیدی جدی است که کمتر کسی به آن توجه دارد.
دنیای خاصی در سرای ملاحسین وجود دارد، نردبانی که به دست استاد نجار ساخته شده تا 
تو را به عرش برساند، دسته بیلی که در دست کارگری قرار بگیرد و در ساختن یک ساختمان 
با استاد بنا همراه شود، عصایی که قرار است تکیه گاه پیرمردان و پیر زنانی شود که روزگار 
جوانی خود را به پای جوانان امروز گذاشتند. اینها همه اشیائی است که در سرای ملاحسین 

ساخته می شود.
بخشی از این کاروانسرا، جاروهای بزرگ فراشی ساخته می شود که مشتریان آن را به صورت 
معمول ادارات تشکیل می دهند ولی این همه جارو تنها سهم استان قم نیست بلکه دیگر 

استان ها نیز از جاروهای دست ساز قم استفاده می کنند.
نگاه کاوشگرانه ات به سمت دیگری در کاروانسرا جلب می شود، مرد بلند قامتی که حدود 4۰ 
ساله می نماید در میان انبوهی چوب ایستاده است و غیر از چوب، اشیائی قدیمی و قیمتی دارد.

در میان اشیاء قدیمی درب چوبی بزرگی نظرت را جلب می کند، دربی که به گفته صاحبش  
قدمت ۵۰۰ ساله دارد و حدود ۵۰ میلیون تومان ارزش آن تخمین زده شده است.

این درب چوبی قدیمی رنگی به رخ ندارد، دو کلون کوچک و بزرگ روی آن خودنمایی می کند 
یکی از آنها صدایی ظریف و دیگری صدایی ضخیم دارد.

هر یک از این کلون ها حکمتی دارد که قدیمی ها برای حفظ حیا و عفت از آن استفاده 

می کردند، کلون با صدای ظریف، مخصوص خانم ها و کلون با صدای ضخیم برای آقایان بود. 
شاید این اندیشه تداعی شود که پسران جوان برای دیدن محبوبشان گاهی کلون با صدای 
ظریف را به صدا در می آوردند تا دختر مورد نظرشان سر از خانه بیرون بیاورد و برای لحظه ای 

دیدار محبوب تازه شود.
هنوز در ذهنت تصویر روزگار قدیم تداعی می شود که دیدن کارگر افغانستانی در این نقطه از 
شهر قم رشته افکارت را پاره می کند، شاید تصورش هم مشکل باشد در نقطه ای از شهر که 
همه بومی هستند و تو ساعت ها در شنیدن لهجه زیبای قمی این مردمان غوطه ور هستی دیدن 

کارگری از اتباع خارجه بیش از پیش تعجبت را بر می انگیزد.
مرد افغانستانی که بازوانی توانمند دارد به سختی مشغول کار است و با استفاده از ترفندی خاص 

چوب ها را حرارت داده و با فشار مناسبی پیچ و خم این چوب ها را می گیرد.
صاحب کارگاه استفاده این چوب ها را برای دسته بیل عنوان می کند و می گوید : بخشی 
از این چوب ها را پوست کنده و برخی دیگر را با پوست طبیعی می فروشیم که هر یک 

قیمتی دارد.
اگر به انبار هم سرک بکشی دسته های کوتاه و سنگین کلنگ و پتک آهنگری را خواهی دید 
و در کنار آن تیغه بیل، کلنگ، چکش و پتک نیز وجود دارد گویا اینجا تنها کارگاه چوب بری 

نیست بلکه وسایل دیگری نیز ساخته می شود.
براساس گفته ها بام بازار نجارها جای جالبی است ولی رفتن به این بام زیبا مشکل است از پشت 
انبوه چوب ها باید از پله های باریکی بالا بروی و زمانی که به بالای بام برسی مناره قدیمی قم که 

در میدان کهنه است به زیبایی مقابلت نمایان است.
بام های کاهگلی و گنبدی شکل زیر پایت قرار گرفته، این پشت بام بوی خاصی دارد بوی 
کاهگل، بوی روزهای خوش و با صفای قدیم که امروزه کمتر کسی با آن آشناست. زمانی که 
روی بام بازار کهنه قم قدم می گذاری، خاطرات کودکی ذهنت را قلقلک می دهد و لبخندی 

کوتاه در نگاهت به دور دست بر روی لبانت می نشیند.
از دنیای چوبی بازار که خارج شوی به راسته بازار کهنه می رسی، بازاری که میراث فرهنگی آن 
را ثبت ملی کرده است ولی فقط زحمت ثبت آن را میراث فرهنگی کشیده و خبری از حفظ 
میراث قدیمی قمی ها در این بازار نیست. سردرب این بازار که نشان از معماری سنتی و باستانی 

اسلامی دارد بر اثر گذشت زمان و کم توجهی مسئولان در حال تخریب است.
کمی آن سوتر صدای زنگوله های مختلفی به گوش می رسد که شاید تصور کنی در این حوالی، 
گله گوسفند، گاو و یا شتر در حرکت هستند، چند قدمی که برداری متوجه می شوی این صداها 

از مغازه هایی به گوش می رسد که کارشان فروش زنگوله است.
در دنیای زنگوله های کوچک و بزرگ گم می شوی، یک لحظه چشمانت را می بندی تا درست 

گوش دهی، قانون زوجیت در اینجا هم حکمفرماست دو زنگوله نر و ماده با صدای بم و رسا در 
هر گله ای آهنگی خوش را به گوشت می رساند.

در این حجره بوی چرم دباغی شده مشامت را با خود همراه می کند، شبیه این بو فقط در 
قصابی ها به مشامت می رسد. در کنار فروش زنگوله حیوانات، برخی افراد نسبت به ساخت 
قلاده با چرم طبیعی اهتمام دارند که برای این کار پیش بندی بسته و با چاقو و ابزارهایی تیز 
و برنده مشغول برش چرم ها هستند. برخی هم خلاقیت به کار بسته و زنگوله ها را با خرمهره 

تزئین کرده اند.
در ادامه این راسته مغازه ای بزرگ  قرار دارد که میراث فرهنگی نام دارد. اگر داخل آن وارد 
شوی خود را در میان اشیاء قدیمی که متعلق به دنیایی دیگر است گم می کنی. تو به این دنیا 
تعلق نداری و از دیدن این همه اشیاء قدیمی به شگفت می آیی. این مغازه موزه فرهنگی قم را 

در آغوش گرفته است.
سماورهای ذغالی، سینی های بزرگ مسی، دارهای گلیم بافی کوچک و بزرگ، کشکول و 
تبرزین درویشان و... همه در این مغازه گردهم آمده اند. انتهای این مغازه ابوالفضل خوشدل 

مشغول قلمزنی است که کار او ثبت ملی شده است.
هنوز ذهنت درگیر اشیاء قدیمی است که صدای یا علی مردانی که در کارگاه رنگرزی مشغول 
کار هستند توجهت را جلب می کند. ذهن کنجکاوت تو را به سمت رنگرزی می کشاند. به گفته 
پیرترین رنگرز قمی مخلوط رناس، پوست گردو و پوست انار رنگ دارچینی می دهد و او به 

همراه پسرانش مشغول رنگ کردن کلاف های نخ و ابریشم است.
بوی تند و تیز رنگ های طبیعی مشامت را آزار نمی دهد و فقط نشان از زحمت بی پایان کسانی 
است که در این کار مشغول هستند. مشکلات امروزی موجب شده بسیاری از رنگرزی های 
سنتی به شغل دیگری تغییر کند، این سخنانی است که »نبی ردکار« پیرترین رنگرز قمی به 

زبان می آورد و این درد است.
در ادامه راه آب انباری قدیمی قرار دارد که دیگر میزبان آب مورد نیاز مردم شهر نیست و این 
روزها به چایخانه ای تبدیل شده است تا برای مردانی که می خواهند استکانی چای داغ نوش 

کنند و قلیانی چاق کنند محفلی گرم باشد تا خیالشان را از غم روزگار لحظه ای رها سازند.
عبور از این بازار قدیمی گذر عمر را برایت تداعی می کند صدای ناقه شتر می آید کاروان آماده 

حرکت است و این آهنگ هر لحظه تداعی می شود...
 کشتی عمر به گرداب خزان می گذرد

عجبا قافله عمر چسان می گذرد
تلخی ایام به مسکین و غنی

بگذرد بر همه حتی به شهان می گذرد
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معاون اول رئیس جمهور ضمن تبریک به مناسبت روز 
خبرنگار گفت: خبرنگاران باید دارای انگیزه بالا، سلامت 
اخلاقی، حقوق شناخته شده صنفی، معیشت مناسب، دانش 

تخصصی و مهارت بالا باشند.
اسحاق جهانگیری در مراسم بزرگداشت روز خبرنگار که در ایسنا 
برگزار شد، ضمن بازدید از بخش های مختلف خبری این رسانه در 
جمع خبرنگاران با تبریک روز خبرنگار به خانواده بزرگ خبری و 
رسانه ای و ارتباطات و اطلاع رسانی اظهار کرد: از شورای فرهنگ 
عمومی کشور که در سال ۱377 برای نامگذاری روز خبرنگار در 
سالگرد شهادت شهید صارمی در مزار شریف افغانستان به دست 
گروه طالبان به همراه تعدادی از دیپلماتهای عزیز تدبیر به خرج دادند، 
تشکر می کنیم و یاد همه کسانی که در حوزه خبری و رسانه در 
دوران های مختلف مشروطه، جنگ و غیره فعالیت داشتند از جمله 
شهید آوینی، دکتر کاظم معتمد نژاد، مرحوم بورقانی و حسین قندی 

را گرامی می داریم.
جهانگیری با بیان این که روز خبرنگار روزی نمادین است که 
نقش مهم تاریخی خبرنگار را مورد توجه قرار می دهد اظهار کرد: 
خبرنگار به عنوان دیده بان جامعه نقش آگاهی رسانی را بر عهده دارد 
و زبان تفاهم و گفت وگوی میان نسلی بین حکومت و مردم و جامعه 

و دولت است.
معاون اول رئیس جمهور با بیان این که خبرنگاران در جامعه مانند 
اعصاب در بدن عمل می کنند، خاطر نشان کرد: ایسنا، که متشکل 
از عده ای جوان فعال و تاثیرگذار بوده و در حال حاضر مجموعه ای 
جوان و پرانگیزه و سخت کوش است، در عمر کوتاه خود خوش 

درخشیده است.
وی در ادامه به سابقه رابطه خوب خود با خبرگزاری دانشجویان 
ایران)ایسنا( در دوران حضور در وزارت صنعت و معدن، دوره ی 
بیکاری و امروز که در دولت حضور دارد اشاره کرد و گفت: ما به 
عنوان مسئولین اجرایی کشور تا آنجا که توان داریم باید سختی کار 
خبرنگاران را کم کنیم و حقوق صنفی و حرفه ای خبرنگاران، که 
میدانی برای درستکاری شما و نقش آفرینی مثبت و موثر خبرنگاران 

است را به درستی بشناسیم و بشناسانیم.
جهانگیری تصریح کرد: خبرنگاران، سردبیران و مدیران رسانه ها، به 
خوبی می دانند روزنامه نگار خوب به چه چیزهایی نیاز دارند و در واقع 
آنچه که یک روزنامه نگار خوب به جامعه تحویل می دهد انگیزه بالا و 
سلامت اخلاق و حقوق شناخته شده صنفی ،معیشت مناسب، دانش 

تخصصی و مهارت بالاست.
جهانگیری با بیان این که روزنامه نگار باید شأن و وظیفه ی خود 
رابه خوبی بداند خاطر نشان کرد:  مدیران رسانه و سیاست گذاران 
حکومت در دولت و همچنین دستگاه قضایی قانون گذاری باید شأن 

و وظیفه و جایگاه خبرنگاران را به خوبی شناسایی کند.
وی با بیان اینکه نظام جامعه، دولت و رسانه های امروز بیش از 
هر زمان دیگر نیازمند بهسازی وضعیت نظام اطلاع رسانی کشور، 
از صدا و سیما تا دیگر رسانه ها و مطبوعات است، گفت: بهسازی 
باید در حوزه ی تولید پیام ، انتقال و توزیع پیام و دریافت پیام مورد 

توجه قرار گیرد.

جهانگیری با بیان این که حاصل کار رسانه ها باید بالا رفتن تفاهم 
باشد، افزود: رسانه ها باید بدانند که چه کار کنند تا جامعه ما منطق 
درست دیدن، درست شنیدن و درست گفتن را پیدا کند. دولت به 
جد طرفدار نقد و تضارب آرا در کشور است. اگر انصاف دهیم به لحاظ 
کمیت و کیفیت در تخطئه و تخریب رسانه های مخالف دولت دست 
بالا را دارند. کاش رسانه ها و خبرنگارانی که التزام خاص به رأی مردم 
و تحقق مصالح ملی دارند نیز سخن دولت را به درستی بشنوند و 

منعکس کنند.
وی ادامه داد: سرمایه و امید ما همین روزنامه نگاران و رسانه هایی 
هستند که دوست دارند زبان مردم و واسطه واقعی باشند و چشم 
بر حق نبندند و تنها نظاره گر نباشند. بلکه حقیقت جو، حقیقت بین 
و حقیقت گو باشند. به رسانه ها توصیه می کنم در گفت وگوی فعال 
و عمل منصفانه لحظه ای تردید نکنید و اطلاع رسانی شما بر مدار 

مصالح و منافع ملی بچرخد.
جهانگیری در ادامه بیان کرد: یکی از مهمترین مسائلی که هر 
جامعه ای را تهدید می کند خروج از قانون است. این دولت خود را 
متعهد می داند تا بازگشت به قانون را در رأس کارهای خود قرار دهد.

وی در بخش دیگری از صحبت های خود پیگیری مدام و عالمانه 
و درست در امر مبارزه با فساد سازمان یافته در کشور را از دیگر 
وظایف رسانه ها دانست و تأکید کرد: متأسفانه این پدیده شوم مثل 
موریانه به تن نظام و کشور افتاده و باید آن را از بین ببریم. سابقه 
نداشته تاکنون این همه مقامات کشور متهم و یا در زندان باشند و 
بعضاً به جای عذرخواهی و پشیمانی طلبکار هم باشند. کسانی که به 
هر نحوی در ایجاد فسادها مقصر بوده اند باید در جامعه و بین مردم 

سر به زیر باشند چون نتوانستند به وظایفشان خوب عمل کنند.
معاون اول رئیس جمهور درباره وظیفه دیگر رسانه ها، گفت: 

دفاع از حق الناس، بیت المال و سرمایه های مادی و اجتماعی از دیگر 
وظایف رسانه هاست. چون سرمایه ها متعلق به یک نسل نیستند. مثلًا 
وقتی گفته می شود در میادین مشترک ما به موقع کار نکرده ایم و 
کشورهای دیگر کار کرده اند و در حال برداشت هستند یعنی سرمایه 
ملی ما جلوی چشممان به غارت می رود، رسانه ها در این مواقع باید 

هشدار بدهند.
عده ای خواسته یا ناخواسته سعی می کنند

 امید و اعتماد مردم را از بین ببرند
وی همچنین یادآور شد: مهمترین سرمایه اجتماعی اعتماد و 
امید مردم است. عده ای خواسته یا ناخواسته سعی می کنند امید و 
اعتماد مردم را از بین ببرند. انتقال نیازها و خواسته های اساسی مردم 
به مسئولین از دیگر وظایف رسانه هاست که همواره باید مورد توجه 

رسانه ها قرار گیرد.
جهانگیری همچنین انتقال درست سیاست ها و عملکرد واقعی 
دستگاه ها و مردم را از وظایف رسانه ها دانست و اضافه کرد: زمانی 
امام )ره( می فرمودند که هر کار کوچکی کردید موظفید به مردم 
بگویید تا مردم بدانند کارها انجام می شود. رسانه هایی که از دولت پول 
دریافت می کنند مهمترین وظیفه شان این است که عملکرد واقعی را 
اطلاع بدهند. چون ما به اندازه کافی دشمن در خارج داریم که تهدید 
می کنند و دیگر نیازی نیست که آنهایی که پول دولت به آنها تزریق 

می شود نقاط ضعف را عمده کنند.
وی با بیان این که توصیف و تبیین دستاوردهایی که کشور را از 
مخاطرات بزرگ دور کرده مثل توافق هسته ای از وظایف رسانه هاست، 
اظهار کرد: متأسفانه یا خوشبختانه ما دوران سخت را زود فراموش 
می کنیم و تا از آن فاصله می گیریم تلاش می کنیم باز دوران سخت 
دیگری به وجود بیاید. به نظر می رسد نان عده ای در التهاب است و 

این که کشور و مردم آرامش کمتری داشته باشند.
معاون اول رئیس جمهور افزود: توافق هسته ای کار بزرگی بود. 
اطلاعات تاریخی نشان نمی دهد که یک کشور به اصطلاح آنها جهان 
سومی مقابل چند قدرت جهانی بنشیند و در مورد موضوع مهمی 
گفت وگو کند. بالاخره ایران مقابل 6 کشور بزرگ دنیا گفت وگو کرد 

و ما از این مذاکره سربلند و موفق بیرون آمدیم.
وی در ادامه تصریح کرد: چه کسی تصور می کرد راجع به یک 
موضوع بین المللی ایران گفت وگو کند و رژیم صهیونیستی احساس 
کند که بزرگترین بازنده آن است. حتی یک دولت در دنیا پیدا نشده 
که اسرائیل را در این زمینه تأیید کند یا چه کسی تصور می کرد 
چنین شرایطی در آمریکا و میان جمهوری خواهان و دموکرات ها به 
وجود بیاید. البته متأسفانه نخبگان و سیاست مداران آمریکایی در 
سال های اخیر خیلی وابسته پول هایی شده اند تا به خاطر آن حرف 

بزنند.
رژیم  همراه  به  منطقه  در  برخی  شد:  یادآور  جهانگیری 
صهیونیستی مبالغ زیادی هزینه می کنند تا علیه توافق هسته ای 
حرف زده شود. چه کسی تصور می کرد در یک موضوع بین آمریکا و 
رژیم صهیونیستی این  همه اختلاف به وجود بیاید یا این که اروپایی ها 

احساس کنند که راهشان را باید از  آمریکا جدا کنند.
وی همچنین عنوان کرد: با وجود همه سروصداهایی که در آمریکا 
به وجود آمده این موجی که در اروپایی ها ایجاد شده و تلاش می کنند 
به ایران بیایند و در مذاکرات خود می گویند چه زمانی وارد مرحله 
اجرای توافق شویم و چقدر سرمایه گذاری و همکاری کنیم نشان 
می دهد که اگر زمانی آمریکایی ها به هر دلیلی با توافق همراهی نکنند 
دنیا با آمریکا همراهی نخواهد کرد و این آمریکا و اسرائیل هستند که 
منزوی می شوند. آنها می خواستند ایران هراسی به راه بیندازند اما در 

جهان ایران دوستی شکل گرفته است.
با اشاره به مطالب بیان شده توسط  این مراسم  ادامه  وی در 
مدیرعامل ایسنا و رییس جهاد دانشگاهی، گفت: محدودیت های 
دولت را هم دوستان می دانند و این که محدودیت های بودجه ای 
دولت به ویژه در سال جاری بسیار جدی است. وی ادامه داد: من 
شنیده ام یکی از مواردی که بر اساس آن شکایت شده این است که 
گفته اند چرا ایشان)جهانگیری( گفته سال9۰ ، ۱۱8 میلیارد درآمد 

وجود داشته و این درآمد چه شده است؟ 
جهانگیری افزود:  ۱۱8 میلیارد دلار درآمد که وجود داشته است 
و در این که ظاهرا تردید ندارند، ما امسال به سختی به 2۵ میلیارد 
دلار درآمد می رسیم. این کشور 2-3 سال پیش ۱۱8 میلیارد دلار 
درآمد نفتی داشته ولی امسال نهایتا با نفت زیر ۵۰ دلار بتوانیم 2۰ 
تا 2۵ میلیارد دلار درآمد داشته باشیم و در همین حالت امیدواریم 
که رشد اقتصادی مثبت و کاهش تورم و ایجاد اشتغال داشته باشیم.

معاون اول رئیس جمهور گفت: وقتی ایسنا را با رسانه های دیگر 
مقایسه می کنیم می بینیم که ایسنا انصافا یک مجموعه مخلص، 
دلسوز و سخت کوش است که با حداقل ها دارند کار می کنند و ما باید 
حتما کمک کنیم. اما اگر کمک نمی کنیم به حساب این نگذارید که 
در جریان نیستیم یا نمی خواهیم کمک کنیم. بلکه محدودیت ها ی 

ما زیاد است. 

و  خبرگزاری ها  مطبوعات،  رسانه ای  فعالان  از   جمعی 
سایت های خبری به مناسبت روز خبرنگار با محمدرضا عارف 

عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی دیدار کردند.
در این دیدار صمیمانه که بیش از دو ساعت به طول انجامید 
اصحاب رسانه ضمن بیان دیدگاه و نکته نظرات خود سوالاتی در 
خصوص مهمترین مسائل سیاسی، اجتماعی و فرهنگی روز کشور 

مطرح کردند.
عدم استفاده ابزاری مسئولان از رسانه ها، ضرورت پاسخگویی 
و تعامل مثبت مدیران با خبرنگاران، ضرورت تقویت تیم رسانه ای 
دولت، لزوم توجه دولت به ارتقاء پایگاه اجتماعی خود، در جریان 
قرار گرفتن رسانه ها از راهبردهای انتخاباتی اصلاح طلبان، نسبت 
اصلاح طلبان و دولت، مسئولیت خطیر عارف در جبهه اصلاحات، 
ضرورت توجه رئیس جمهور به وعده های انتخاباتی از جمله پیگیری 
مساله حصر و گشایش فضای سیاسی و انتقاد از بلاتکلیفی وضعیت 
انجمن صنفی روزنامه نگاران از جمله محوری ترین مباحث صورت 

گرفته از سوی خبرنگاران و روزنامه نگاران بود.
محمدرضا عارف پس از شنیدن دغدغه های فعالان رسانه ای با 
تبریک روز خبرنگار و گرامیداشت یاد و خاطره شهدای اصحاب رسانه 
به ویِژه شهید صارمی گفت: من به یاد ندارم که نشست و دیداری با 
جوانان یا خبرنگاران داشته باشم و مدت ها نشاط و انرژی برای من 

حاصل نشده باشد.
شغل خبرنگاری عرصه ای بسیار دشوار و پر مخاطره است

معاون اول دولت اصلاحات با یادآوری اینکه وی بحث سخت 
بودن شغل خبرنگاری در عرصه مشاغل سخت را  در دولت اصلاحات 
مطرح کرده بود، اظهار داشت: اعتقاد دارم شغل خبرنگاری را از هر 
بعدی مورد بررسی قرار دهیم ، عرصه ای بسیار دشوار و پر مخاطره 
است و اگر عشق نباشد، نمی توان به آن ادامه داد و عشق و انگیزه 
خدمت به مردم و اطلاع رسانی و تنویر افکارعمومی باعث شده است 

تا خبرنگار با نشاط باقی بمانید.
خبرنگاران دقت را فدای سرعت نکنند

وی با بیان اینکه مسئولان باید قدرشناس تلاش های خبرنگاران 
باشند و در رفع مشکلات معیشتی این قشر تلاش بیشتری کنند، 
تاکید کرد: یکی از وظایف مهم خبرنگاران اطلاع رسانی صحیح و 
بدون جهت گیری خاص است در دنیای مدرن و توسعه شبکه های 
اجتماعی که انتشار اخبار لحظه ای و ثانیه ای شده است مطمئنا 
خبرنگاران برای رقابت با شبکه های اجتماعی موبایلی باید سرعت 
عمل خود را افزایش می دهند ولی باید مراقبت شود دقت را فدای 

سرعت نکنند.
عارف در ادامه به ضرورت وجود نقد در جامعه و نقدپذیری 
مسئولان اشاره کرد: رسانه ها باید پیشگام نقد عملکردها باشند 
در زمان دولت اصلاحات توقع داشتم رسانه های همسو با تفکر 
اصلاح طلبی عملکرد اصلاح طلبان به خصوص مدیران اصلاح طلب را 
بیشتر مورد نقد و بررسی قرار دهند و چه بسا اگر اصلاح طلبان مورد 
نقد جدی قرار می گرفتند در انتخابات ریاست جمهوری سال 84 به 

گونه دیکری رفتار می کردند.
رئیس بنیاد امید ایرانیان با اشاره به ضرورت تاثیرگذاری رسانه ها، 
یادآور شد: زمانی رسانه ها می خواهند فقط خود را مطرح کنند  آن 
زمان دیگر برای مطرح شدن فقط حرف تند و حاشیه ساز خواهند زد 
و البته چند روزی هم در سطح افکار عمومی مطرح خواهند بود ولی 
اگر می خواهید تاثیرگذار باشید باید براساس برنامه و واقعیات و دقت 

بالا در اطلاع رسانی عمل کنید.
شب انصراف آرام ترین شب زندگی ام بود

وی با بیان اینکه قصد دارد تا زمانی ماجراهای انتخابات ریاست 

بازگویی قرار دهد، خاطرنشان کرد:  را مورد  جمهوری سال 92 
شرایط در هنگام انتخابات سال 92، بسیار خطیر و مهم بود. صادقانه 
می گویم هنگامی که یک نفر کاندیدای انتخابات می شود و به تبلیغات 
می پردازد اگر بخواهد انصراف بدهد، عموما هوادارنش مانع از اقدام وی 

می شوند و از او می خواهند که در صحنه باقی  بماند.
عارف ادامه داد: تصمیمی که در انتخابات سال 92 گرفته شد 
می توانست درگیری هایی را در کشور ایجاد کند. از طرف دیگر عدم 
اتخاذ این تصمیم می توانست تبعاتی را برای جریان اصلاح طلب و 

کشور ایجادکند.
رئیس بنیاد امید ایرانیان با اشاره به شبی که تصمیم انصراف در 
انتخابات ریاست جمهوری سال 92 گرفته شد، اظهارکرد: خدا را 
شاهد می گیرم که آن اقدام، تصمیم بسیار مهم و در عین حال آسانی 
برای من بود و بعد از اعلام تصمیم آرامترین شب زندگی ام بود. زیرا 
احساس می کردم وظیفه ای داشتم تا روندی که از سال 86 ،87 در 
آن قرار گرفته بودیم و دیگران طراحی کرده بودند تا اصلاح طلبان 
را از صحنه نظام خارج کنند از بین ببرم و همه تلاش های آنها را 

خنثی کنیم.
اصلاح طلبان در پیروزی احمدی نژاد 

در سال 84 سهیم بودند
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با بیان اینکه اصلاح طلبان 
در پیروزی احمدی نژاد در سال 84 سهیم بودند، گفت: فکر می کنم 
برخی عافیت طلبی ها،  مصلحت اندیشی ها و کوتاهی ها در پدید آمدن 
شرایطی که به وجود آمد، موثر بود. شاید برخی ها این سخن را قبول 
نداشته باشند. ولی اصلاح طلبان در به وجود آمدن آن شرایط سهیم 

بودند.
وی با یادآوری شرایط اصلاح طلبان در سال های 89 و 9۰ عنوان 
کرد: آیا اصلاح طلبان می خواستند در همان شرایط یاس و ناامیدی 
باقی بمانند؟ خروج از این مسئله بسیار سخت بود و اگر عافیت طلبی 
صورت می گرفت دیگر من آن همه سختی و دشواری را تحمل 
نمی کردم. می توانستم به عنوان یک معلمی که در دانشگاه جایگاهی 
دارد باقی بمانم و کارم را ادامه بدهم اما چرا باید وارد می شدم و این 

روند را بر هم می زدم.
انتخابات 92 علیرغم برخی  با بیان اینکه در  عارف در ادامه 

بی مهری ها با کمک جوانان وارد میدان انتخابات شدم، خاطرنشان 
کرد: آنچه که در انتخابات 92 صورت گرفت و موجب پیروزی دکتر 
روحانی شد همگرایی و همدلی اصلاح طلبان و عدم تکرار تجریه تلخ 
انتخابات سال 84 بود و اقدامی هم که از سوی من صورت گرفت 

روش و منش تفکر اصلاح طلبی بود.
توقیف یک رسانه نشاط را از جامعه می گیرد

وی در ادامه ایجاد ارتباط تنگاتنگ و مستمر با خبرنگاران را از 
ضروریات جریان اصلاح طلب برشمرد و گفت: مهمترین عامل حفظ 
نشاط، پویایی و ثبات در جامعه ما رسانه ها هستند و توقیف یک 
رسانه نشاط را از جامعه می گیرد. من در یکی از مناظره ها گفتم 
که رسانه ها مانند بزرگراه ها هستند اگر یک نفر در بزرگراه تصادف 
کرد راهش این نیست که آن بزرگراه  را ببندیم. متاسفانه اگر در یک 
رسانه یک نفر اشتباه کند بجای برخورد با آن فرد یا مقام مسئول در 
رسانه، آن رسانه را توقیف می کنند که آسان ترین راه است ولی لزوما 

صحیح ترین کار نیست.
نباید دست خبرنگار هنگام نوشتن بلرزد

عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی با تاکید بر لزوم نقدپذیری و 
تحمل بیشتر از سوی مسئولان تصریح کرد: ما نباید با بالا بردن 
هزینه ها موجب شویم که دست خبرنگار هنگام نوشتن بلرزد. اگر ما 
اجازه ندهیم که یک خبرنگار و نویسنده حداقل تا ۱۰ درصد خطا 
کند شرایط به سمت مناسبی پیش نخواهد رفت، اگر به نویسنده و 
خبرنگار فرصت نوشتن آزادانه را بدهیم تحلیل او نیز به واقعیت بیش 

از پیش نزدیک تر خواهد شد.
مسئولان در برخورد با رسانه ها 
تهدید و ارعاب را کنار بگذارند

عارف با بیان اینکه دولت باید در رابطه با رسانه ها برنامه و راهبرد 
مشخصی داشته باشد که متاسفانه در این خصوص دولت نتوانسته 
است که انتظارات را برآورده سازد، گفت: مهمترین مشکلی که کشور 
با آن روبه روست ادامه یافتن فضای بعضا امنیتی در برخی از بخش ها 
است که کشور تا پیش از انتخابات سال 92 با آن روبه رو بود. باید آن 
فضا شکسته می شد و خبرنگاران سنگینی این مسئله را در بخش 
رسانه بیشتر حس می کنند که امیدوارم مسئولان در برخورد با 

رسانه ها تهدید و ارعاب را کنار بگذارند.

وی با یادآوری دورانی که رسانه های اصلاح طلب با محدودیت 
روبه رو بودند، خاطرنشان کرد: وقتی از توقیف مطبوعات انتقاد می شود 
لزوما به این معنا نیست که فقط توقیف رسانه های اصلاح طلب 
نادرست است بلکه توقیف هر نشریه ای با هر گرایشی مورد پسند 
نیست. اخیرا شنیده ام هفته نامه 9 دی توقیف شده است با اینکه 
روش و سبک و سیاق این رسانه را نمی پسندم ولی توقیف آن را 

هم جایز نمی دانم.
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام در رابطه با سوالی در 
خصوص حوادث سال 88 گفت: من اولین موضع گیری در این رابطه 
را در ایام انتخابات ریاست جمهوری در دانشگاه صنعتی شریف داشتم 
و گفتم که امکان ندارد که کشور بار دیگر ظرفیت مسائل رخ داده در 
سال 88 را داشته باشد مگر آنکه بخواهیم خودزنی داشته باشیم. در 
آن جلسه برخی از دانشجویان می گفتند که »رای ما خوانده نخواهد 
شد« که من در پاسخ به آن اظهارات بیان کردم امکان ندارد که 
اتفاقاتی مانند سال 88 رخ بدهد و خوشبختانه شرایطی پیش آمد که 

تحلیلم با واقعیت همراه بود.
آماده نیستیم که حتی یک نفر 

ناعادلانه و نابحق رد صلاحیت شود
وی در رابطه با مسئله ردصلاحیت ها در انتخابات مجلس اظهار 
داشت: من از دوستان اصلاح طلبم تقاضا دارم وارد مسائلی همچون 
ردصلاحیت نشوند مسئولان دست اندرکار انتخابات اگر فرمایشات 
رهبر معظم انقلاب مبنی بر حق الناس بودن رای مردم را مورد 
توجه قرار دهند مطمئنا نباید فضای انتخابات را محدود به یک نفکر 
خاص کنند. ما آماده نیستیم که حتی یک نفر ناعادلانه و نابحق رد 

صلاحیت شود.
فعالان سیاسی و رسانه ها نباید موجب تند شدن فضا بشوند

عارف با تاکید براینکه باید فضای مبتنی بر آرامش، اعتدال و 
منطق در کشور تا هنگام انتخابات تداوم داشته باشد،  تصریح کرد: 
فعالان سیاسی و رسانه ها نباید موجب تند شدن فضا بشوند فضای 
فکری و روانی جامعه باید آرام و بدون تنش باشد و رسانه ها در آرام 
نگه داشتن این فضا نقش مهمی دارند. متاسفانه مسئولان و فعالان 
سیاسی و حتی نخبگان دعواهای خود را به عرصه رسانه ها می کشانند 
و رسانه را ابزاری برای تخطئه دیگران قرار می دهند. نباید اجازه داد 

هیچ فردی از رسانه برای امیال خود استفاده ابزاری کند.
رسانه ها بیش از حد سیاسی شده اند

وی یکی از ضعف های رسانه ها بویِژه مطبوعات را سیاست زدگی 
دانست و اظهار کرد: رسانه ها بیش از حد سیاسی شده اند. این سخن 
به این معنا نیست که به سیاست پرداخته نشود اما مطمئنا توجه 
بیش از حد به سیاست بدون پرداختن به موضوعات مهم دیگر در 
کشور به خصوص مسائل اجتماعی باعث کاهش مخاطبین می شود.
رسانه هایی که ادعای ارزشی دارند مطالب توهین آمیزی 

علیه شخصیت ها منتشر می کنند
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با تاکید بر اینکه در دنیای 
مدرن امروز نمی توان جلوی انتشار اطلاعات را گرفت، گفت: نمی توان 
به خبرنگار دیکته کرد چه چیز را بنویس و چه چیز را ننویس ایجاد 
محدودیت برای خبرنگاران مطمئنا در درازمدت برای هر نظامی مفید 

نخواهد بود.
وی در پایان با بیان اینکه اهالی رسانه بسیار مظلومند، بر لزوم 
حفط حرمت شخصیت های نظام از سوی رسانه ها تاکید کرد و گفت: 
رسانه های وابسته به نهادهای ارزشی باید مراقبت بیشتری کنند که 
مطالب شان متضمن توهین و تخریب هیچ گروهی نشود که متاسفانه 
بعضا مشاهده می شود رسانه هایی که ادعای ارزشی دارند مطالب 

توهین آمیزی علیه شخصیت ها منتشر می کنند.

گفت و گو

ویژه

ترکان مشاور ارشد رئیس جمهور:

ترسی از شکایت احمدی نژادی ها نداریم

گفت و گو: سعید سیف
می گوید ما نیازمند تغییر ساختار در ادارات دولتی هستیم وگرنه تنظیم مقررات 
تنها تضمینی برای اجرا به وجود نمی آورد. میس گوید همه چیز باید سر جایش 
برگردد، بودجه را باید تنها وزارت اقتصاد و دارایی ببندد، می گوید باید سازمان امور 
استخدامی تحت عنوان سازمان توسعه مدیریت دوباره باید احیاء شود باید برگردیم 
و ساختار اقتصاد ایران را به حالت اول برگردانیم.مشاور ارشد رئیس جمهور راه 
عبور از فساد گذشتگان را در تغییر ساختار اقتصادی می داند»؛ یکسری کارهای 
ساختاری لازم داریم مثلا می خواهیم بودجه جاری کشور را از نفت مستقل کنیم. 
مستقل کردن لازمه اش این است که تنظیم بودجه مانند سال 43 برگردد به وزارت 
اقتصاد و دارایی؛ در آن دوره تنظیم بودجه جاری در اختیار وزارت اقتصاد بوده است 
و سقف آن محدود به درآمدهای گمرکی و مالیاتی می شده است. این یک تغییر 
ساختار است« مشروح گفت و گوی اکبر ترکان مشاور ارشد رئیس جمهور با پایگاه 

خبری و تحلیلی ندای ایرانیان در ذیل آمده است:
چند وقت پیش شنیدیم؛ که آقای بقایی درصدد شکایت از شما به دلیل 
اظهارات تان در خصوص تخلفات مدیران سابق مناطق آزاد است. ایشان و 
همکاران شان معتقدند آنچه شما پیشتر گفته بودید تنها اتهام نادرست بوده 

است. واقعیت تخلفات مناطق آزاد چه بود؟
هر آنچه من پیشتر و اکنون در خصوص تخلفات صورت گرفته برخی از مدیران سابق 
مناطق آزاد گفته ام با اسناد و مدارک بوده است. البته ما تخلفات مدیران مناطق آزاد را 
پیگیری حقوقی انجام دادیم و صرفا مانند برخی از این دوستان در بحث ها حرف نزدیم. 
یک بحث هایی در ارتباط با این شکایت در زمینه قضایی داشتیم که اقداماتش در حال 
طی شدن است از جمله در مورد ساخت و ساز ساختمان ها و خودروهایی که گرفته اند، 
ولی تا کنون پس نداده اند. مناطق آزاد از بقایی شکایت کرده است که این موضوع در قوه 
قضاییه در حال رسیدگی است. امیداریم هر چه سریع تر به نتیجه مطلوب در این موضوع 
برسیم. تمام اظهارات من در خصوص تخلفات دولت گذشته تا کنون مستند و محکم بوده 
است. به هر حال هنوز من خبری از شکایت ایشان دریافت نکرده ام ونشنیده ام اما ترسی 
از شکایت احمدی نژادی ها نداریم. هر آنچه که دولت مطرح کرده است با سند بوده است.
اکنون که توافق هسته ای صورت گرفته و احتمال رفع تحریم ها بسیار زیاد 

است. چه تضمینی وجود دارد دولت روحانی دچار فساد نشود؟
دکتر روحانی برای جلوگیری از تکرار این موضوع سیاست ها و تدبیر های را مشخص کرده 
اند تفاوت اصلی ما در دولت یازدهم با دیگر دولت ها حرکت بر مسیر اقتصاد مقاومتی است. بعد از 
موافقتنامه هسته ای اشخاص تصور می کردند که اقتصاد مقاومتی دیگر تمام شده است. اما نگاه 

و خط مشی دولت یازدهم،تکیه بر توانمندی داخلی و بهره گیری از فرصت های خارجی است.
تمام دولت ها  این شعار را پیش تر هم مطرح می کردند. چه مشکلی وجود 

دارد که فساد همیشه در دولت ها تکرار می شود؟
برای ایجاد اقتصاد مقاومتی؛ یکسری کارهای ساختاری لازم داریم مثلا می خواهیم 
بودجه جاری کشور را از نفت مستقل کنیم. مستقل کردن لازمه اش این است که تنظیم 
بودجه مانند سال 43 برگردد به وزارت اقتصاد و دارایی؛ در آن دوره تنظیم بودجه جاری در 
اختیار وزارت اقتصاد بوده است و سقف آن محدود به درآمدهای گمرکی و مالیاتی  شده 
است. این یک تغییر ساختار است. درست است که حالا با این ترتیب اگر بخواهیم همین 
الان بودجه را به وزارت اقتصاد و دارایی ببریم نمی تواند موازنه ای در هزینه ها و درآمدها 
برقرار کند و به اصطلاح کم خواهد آورد اما در نهایت می توان با کمک بخشی از بودجه 
نفت تا چند سال به بودجه جاری کمک کرد در نهایت باید هدف این باشد که بودجه جاری 
از درآمد نفت مستقل شود و در نهایت تهیه و تنظیم بودجه جاری نباید هیچ طمعی به 
بودجه جاری داشته باشیم. این به صورت ساختاری یک تغییر مهم در وزارتخانه ها است. 
در گذشته سازمان مدیریت و برنامه ریزی و سازمان امور استخدامی وظیفه مدیریت کشور 
را برعهده داشتند متاسفانه بعد از ادغام شدن سازمان برنامه و سازمان امور استخدامی 
وضعیت مدیریت کشور با مشکل روبرو شد باید سازمان توسعه مدیریت را ایجاد کرد. 
این تغییر ساختاری کمک می کند غیر از سیاست گذاری صحیح اجرای سیاست ها در 
وزارتخانه ها مورد توجه قرار گیرد. باید سازمان امور استخدامی تحت عنوان سازمان توسعه 

مدیریت دوباره احیاء شود باید برگردیم و ساختار اقتصاد ایران را به حالت اول برگردانیم.
راه حل مبارزه با فساد مدیران دولتی چیست؟

راه حل مقابله با فساد اقتصادی شفافیت است. این مهمترین ابزاری است که از طریق 
آن می توان با فساد مقابله کرد. فکر نکنید که فساد مختص دولت نهم و دهم بوده؛ هر 
جا شفافیت و پاسخگویی لازم وجود نداشته باشد، در آن فساد پیدا می شود. دولت یا هر 
نهاد دیگری بایستی شفافیت لازم را در ارائه گزارش ها، عملکردها و اطلاع رسانی برای 
جامعه داشته باشد. یکی از چارچوب های نظام، مردم سالاری است. در نظام مردم سالار 
مردم و اعضای جامعه باید حق سوال کردن داشته باشند و دستگاه های حکومتی هم 
وظیفه خودشان را پاسخگویی بدانند. اگر کسی فکر کند در صورتی که حق سئوال کردن 
را از مردم بگیرد، مشکلی حل می شود؛ قطعا باید بداند که تا این رویه موجب افزایش 
فساد می شود و اگر دستگاه های حکومتی و دولتی پاسخگویی را دور از شان خودشان 
بدانند و در پاسخگویی به جامعه تکبر کنند، موجبات رشد فساد را ایجاد خواهند کرد. این 
موضوع خیلی پیچیده نیست؛ چون در همه دنیا سیستم به این شکل است. شما ببینید در 
کشورهای پیشرفته صنعتی اگر یک مقام دولتی یک خطای مالی مرتکب شود همه رسانه 
ها می فهمند و رسانه ها برای احقاق حقوق مردم سوال می کنند و دستگاه ها هم خودشان 
را موظف می دانند که پاسخ بدهند و آن ها این را دور از شان خودشان نمی دانند که به یک 
سوالی که در جامعه پیش آمده، پاسخ بدهند؛ بنابراین نباید دستگاه دولتی و حتی حکومتی 
در پاسخگویی تکبر کند و بگوید شان من اجل از این است که بخواهم به این سوال پاسخ 

بدهم . باید این مسائل شفاف بشود تا فساد به وجود نیاید.
خیلی ها بر این باور هستند که بعضا قانون و قوانین زیادی که ایجاد شده و 
البته بند و تبصره هایی هم در آن قرار گرفته است، باعث ایجاد فساد می شود؟

یکی از مسائلی که دستگاه دموکراسی را دچار بیماری می کند بودن عبور از قانون 
است، عبور از قانون به هر بهانه ای موجب این می شود که یک کارمند دولت یا یک 
کارمند دستگاه دولتی و حکومتی انواع قوانین را در کشوی میزش داشته باشد. اگر کاری 
را بخواهد حل کند آن قانونی را در می آورد که حل کند و اگر بخواهد حل نکند قانونی 
را در می آورد که حل نمی کند و این یکی از اشکالات بزرگ است که متاسفانه بعضا 
شاهد آن هستیم. وجود بهانه برای عبور از قانون ، موجب این می شود که اشخاص وارد 

حوزه فساد بشوند.ما در مناطق آزاد سعی کردیم راه اینگونه نگرش را ببندیم.

تاجرنیا در قم:

حضور لاریجانی در لیست اصلاح طلبان 
امکانپذیر نیست

دولت  طرفداران  می کنیم  تلاش  گفت:  طلب  اصلاح  سیاسی  فعال  یک 
و اصلاح طلبان با یک لیست مشترک به انتخابات ورود کنند که این کار با 

محوریت رئیس دولت اصلاحات در حال انجام است.
 علی تاجرنیا در نشست ماهانه انجمن اسلامی جامعه پزشکی استان قم که با حضور 
جمعی از اصلاح طلبان برگزار شد با اشاره به پیروزی روحانی در انتخابات سال 92 گفت: 
اگر حضور منسجم اصلاح طلبان و حمایت رئیس دولت اصلاحات از آقای دکتر روحانی 
نبود، قطعا این پیروزی محقق نمی شد. وی افزود: با آمدن آقای روحانی در جایگاه 
ریاست جمهوری فضای کشور برای رفتن به سمت عقلانیت آماده تر شد و امیدواریم این 
روند ادامه داشته باشد. این فعال سیاسی در بخش دیگری از سخنان خود با بیان اینکه 
شورای هماهنگی جبهه اصلاحات با حضور گروه های بیست گانه فعالیت خود را دارد، 
گفت: با توجه به حساسیت انتخابات پیش رو تلاش می کنیم مجموعه طرفداران دولت 
و اصلاحات با یک لیست مشترک به انتخابات ورود کنند که البته این کار با محوریت 
رئیس دولت اصلاحات در حال انجام است. تاجرنیا با بیان اینکه شرایط برای اتحاد 
اصلاح طلبان در استان قم بیش از بسیاری از نقاط فراهم است، گفت: در قم، جریانِ 
مقابلِ اصلاح طلبان، با دو لیست در انتخابات شرکت خواهند کرد که این موضوع، شرایط 
را برای اصلاح طلبان فراهم تر می کند؛ قطعا با توجه به شرایط قم، با معرفی نیروهای 
جدید و البته با وحدت و انسجام می توانیم پیروز باشیم. وی در پاسخ به سوالی مبنی بر 
اینکه استراتژی ما در انتخابات پیش رو در برخورد با لیست هایی که فقط نام اصلاح طلبی 
دارند،  اما با مجموعه اصلاحات همراه نیستند چه باید باشد، گفت: اگر ۱۰ لیست هم 
تحت عنوان اصلاح طلب در انتخابات درست شود، مردم به درستی تشخیص می دهند 
کدام لیست، لیست اصلی اصلاح طلبان و لیست مورد حمایت رئیس دولت اصلاحات 
است و از آن حمایت می کنند. به گزارش ایلنا، تاجرنیا با بیان اینکه تعامل با اصولگرایان به 
معنی ائتلاف با آنها نیست، در پاسخ به سوالی در خصوص احتمال حمایت اصلاح طلبان 
قم از کاندیداتوری علی لاریجانی در انتخابات مجلس شورای اسلامی گفت: اینکه آقای 

لاریجانی در لیست متحد اصلاح طلبان باشد،  امکان پذیر نیست.

 جهانگیری: مبارزه با فساد از وظایف رسانه هاست

عاملان فساد به جای سربه زیر بودن طلبکار شده اند

 عارف در دیدار اصحاب رسانه:

حاضر نیستیم حتی یک نفر به ناحق رد صلاحیت شود 

مشاور فرهنگی رییس جمهور:

چرا رسانه ها دشمن انگاشته شده اند
معاون پارلمانی رییس جمهور عنوان کرد

کشورهای بزرگ دنیا در صف ورود به ایران
هزینه های  گفت:  جمهور  رییس  فرهنگی  مشاور   
بسیاری به اسم بودجه دفاعی کشور صرف تاسیس رسانه 
های بسیار گران شده است که کارشان سرکوب رسانه های 
واقعی کشور بوده که متاسفانه باید بسیار اندیشید که چرا 
رسانه ها دشمن انگاشته شده اند و از بودجه دفاعی کشور 

صرف سرکوب رسانه های واقعی شده است.
حسام الدین آشنا در نخستین نشست روزنامه نگاران، نیازهای 
حرفه ای و مسائل اجتماعی که توسط وزارت رفاه، کار و تعاون 
اجتماعی به مناسبت روز خبرنگار در مجموعه تلاش تهران برگزار 
شده بود، گفت: اساسا رسانه ها دو وظیفه نظارت بر قدرت و نظارت 
بر جامعه را بر عهده دارند که قدرت و جامعه هر دو تلاش می کنند 
که بر رسانه ها نظارت کنند که این موضوع باعث شده است که 

نظارت رسانه بر قدرت بسیار دشوار گردد.
وی ادامه داد: تاریخ طولانی از کشمکش ها و چالش های رسانه 

ها برای اعمال نظارت بر قدرت وجود دارد و قدرت های سیاسی 
برای فرار از اعمال نظارت رسانه ها بر خودشان همواره راه های 

مختلفی را تجربه کرده اند.
مشاور فرهنگی رییس جمهور در این راستا تصریح کرد: این راه 
ها از اعمال فشارهای رسمی تا فشارهای غیررسمی، طردها تا جذب 

ها در تعامل میان قدرت سیاسی و رسانه ها گزارش شده است.
از دادگاه ها، دادسراها،  زیادی  داد: گزارش های  ادامه  آشنا 
حراست ها، حفاظت ها و ... برای اعمال نظارت قدرت بر رسانه در 
طول تاریخ ایران وجود دارد. وی ادامه داد: در تاریخ مان از سوزندان 
روزنامه نگاران تا خانه نشین کردن و زندانی کردن آنها سراغ داریم.

مشاور فرهنگی رییس جمهور ادامه داد: اعمال نظارت رسانه 
ها بر قدرت های اقتصادی پیچیده تر و در عمل بسیار دشوارتر 
است زیرا قدرت های اقتصادی توان این را دارند که از مسیرهای 

غیررسمی به رسانه ها فشار وارد کنند.

با   معاون پارلمانی رییس جمهور گفت: خوشبختانه 
اقدامات مدبرانه دولت تدبیر و امید، کشورهای بزرگ دنیا 

در صف ورود به ایران قرار گرفته اند.
ای  توافق هسته  به  اشاره  با  انصاری  الاسلام مجید  حجت 
صورت گرفته بین ایران و ۱+۵ تصریح کرد: با لطف خداوند و 
تدبیر دولت یازدهم و همچنین پایمردی مردان بزرگ حقوقدان 
سیاست خارجی کشور و ایرانیان بزرگی که نزدیک به 22 ماه در 
دشوارترین مصاف دیپلماسی جهان و بی نظیرترین هماورد حقوقی 
و دیپلماتیک، با کمک خداوند و حمایت های بی دریغ مردم ایران 
و حمایت و هدایت های مستمر رهبر معظم انقلاب و مدیریت 
شایسته رییس جمهور، توانستیم مهم ترین گام را در رفع ظلم از 
سر مردم و ارائه چهره ای واقعی از ایران و ایرانی و انقلاب اسلامی 

به جهانیان ارائه کنیم.
انصاری تصریح کرد: در این مصاف دشوار ایران در برابر همه 

قدرت های برتر جهان توانست برتری انقلاب، برتری ایران و منطق 
و ادب ایرانی را به کرسی بنشاند و در پرتو این پیروزی بزرگ ملی 
که دستاورد همه و نتیجه همدلی و همزبانی مردم و مسوولان و 
ارکان نظام بود، زمینه ای فراهم شده که می بینیم کشورهای بزرگ 
جهان در مسابقه و صف آمدن به ایران برای آشنایی با زمینه های 

سرمایه گذاری در ایران هستند.
وی با بیان اینکه امروز کشورهای مختلف در صف میزبانی 
رییس جمهور هستند و آنچه که امروز به دست آمده است نتیجه 
قدرت و عظمت ایران است تصریح کرد: فرصتی پیش آمده که 
برای سرمایه گذاری مولد، ایجاد شغل پایدار و درآمد مکفی برای 
مردم و حرکت به سمت توسعه پایدار گام های بلندتر برداشته 
شود گرچه مردم ایران در دل تحریم ها تسلیم نشده و با رفع 
موانعی که شده، مسیر حرکت هموارتر و امکان حرکت سریع تر 

به دست آمده است.
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هر گاه خداوند، خير بنده اى را اراده كند، او را نسبت 
به دنيا، بى رغبت مى گرداندَ و در دين، دانايش 

مى كند و عيب هايش را به او مى نماياندَ.
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کشوری سرپرست باشگاه صبای قم شد
گفته می شود: روز گذشته عباس جهان بینی از سمت مدیر عامل باشگاه صبای قم برکنار و طی 
حکمی از سوی سید مهدی صادقی استاندار قم، محمد رضا کشوری فرد به عنوان سرپرست باشگاه 

صبای قم منصوب شده است.

شکایت خواننده زن لبنانی از خواننده ایرانی
گفته می شود: روز چهارشنبه چهاردهم مرداد برابر با پنجم آگوست خبری از طریق رسانه های 
عرب زبان منتشر شد مبنی بر اینکه یک خواننده مطرح لبنانی از یک خواننده ایرانی شکایت کرده 
است. وب سایت »المستقبل« در خبری اعلام کرد که »الیسا«، خواننده پرطرفدار دنیای عرب، از 
»پویا بیاتی« شکایت کرده است. به گزارش موسیقی ما، در ادامه، چند رسانه پرمخاطب دیگر هم 
این خبر را به اشکال گوناگون منتشر کردند و حتی از درخواست غرامت یکصد هزار دلاری این 
خواننده لبنانی هم صحبت به میان آمد. دلیل شکایت الیسا از پویا بیاتی، قطعه »نگران توام« این 
خواننده بود که چندی پیش از طریق رسانه های داخلی در اختیار مخاطبان قرار گرفت. بیاتی قطعه 
نگران توام را از قطعه »حب کل حیاتی« کاور کرده بود و در زمان انتشارش فقط از طریق متن 
روی پوستر اثر اعلام کرد که ملودی این قطعه عربی است و جزئیاتی از خواننده و صاحب اصلی 

کار بیان نشد.

۶ برند زعفران تقلبی اعلام شد
گفته می شود: مدیرکل استاندارد استان تهران با اعلام اسامی 6 برند تقلبی زعفران به مردم، 
هشدار داد که این زعفران ها، بیماری زا هستند. به گزارش مهر، مسلم بیات با تاکید بر ضرورت دقت 
در مصرف زعفران های استاندارد، گفت: با توجه به تقلب های گسترده در خصوص فرآورده زعفران که 
مشمول استاندارد اجباری است، بازرسی های جدی در این زمینه از بازار مولوی تهران انجام و منجر 
به کشف 6 برند زعفران تقلبی و غیراستاندارد با نام های تجارتی »ممتاز مادر«، »نمونه قائنات«، »ایران 
زمین«، »ممتاز یاقوت« و »کادوی خراسان« و »بیلُند« شد. مدیرکل استاندارد استان تهران با بیان 
اینکه حتی قسمت قابل توجهی از زعفران های تقلبی منشا گیاهی ندارند، افزود: این زعفران ها عموما 
در کشورهای اطراف و با مواد قندی نشاسته ای و بعضا توسط رنگ های مصنوعی صنعتی و غیرمجاز 

نظیر تارترازین با قدرت رنگدهی بالا و تاثیرات سرطانزایی، تولید می شوند.

درخواست آیت  الله سیستانی از حیدرعبادی
گفته می شود: به گفته یکی از نمایندگان آیت الله سیستانی او از حیدر عبادی، نخست وزیر 
عراق خواسته است که با "مشت آهنین" با فساد برخورد کند. بسیاری از مردم عراق فساد دولتی در 
این کشور را عامل فقدان سرمایه گذاری در تاسیسات زیربنایی می دانند. به همین دلیل در روزهای 
اخیر تطاهرات گسترده ای در شهرهای اصلی عراق از جمله بغداد و بصره در اعتراض به فساد دولتی 

برپا شده است.

داعش، »آنگلا مرکل« را تهدید کرد
گفته می شود: دو تن از تروریست های افراطی آلمانی زبان داعش با انتشار یک ویدئو دست به 
تهدید آلمان و آنگلا مرکل، صدراعظم این کشور زده اند. براساس گزارش مذکور، یکی از آنها محمد 
محمود است که تبار اتریشی دارد. این دو عضو داعش "خواهران و برادران" خود را فرا می خوانند 
تا به آنها بپیوندند و اگر این امکان را ندارند، "کافران در آلمان و اتریش را مورد حمله های مرگبار" 
قرار دهند. در پشت سر این دو عضو داعش ویرانه های شهر باستانی پالمیرا در سوریه دیده می شود. 
محمد محمود در این پیام ویدئویی به زبان آلمانی آنگلا مرکل را خطاب قرار داده و تهدید می کند که 
آلمان تاوان حمایت در جنگ افغانستان و همچنین ارسال اسلحه برای پیشمرگ های کرد در مبارزه با 
داعش را خواهد داد. طبق گزارش اشپیگل آنلاین، فرد دیگر حاضر در این ویدئو ابوعمر الآلمانی است. 
این دو عضو داعش در پایان این ویدئو دو اسیر را که قابل شناسایی نیستند و با دست بسته روی زمین 
نشسته اند، در اقدامی وحشیانه به ضرب گلوله به قتل می رسانند. اعضای داعش در این پیام مدعی 
هستند که این دو اسیر از "دشمنان" داعش هستند. در حال حاضر 72۰ تن از شهروندان آلمانی 

برای مشارکت در جنگ و درگیری راهی سوریه شده اند که بخشی از آنها حامیان داعش هستند.

شروط تمدید جریمه ریالی خدمت سربازی
گفته می شود: به دنبال انتشار خبری در خصوص جریمه ریالی مشمولان سربازی، جانشین 
اداره منابع انسانی ستاد کل نیروهای مسلح به برخی پرسش  ها در این باره پاسخ داد. سردار موسی 
کمالی درباره طرح جریمه مشمولان دارای هشت سال غیبت و بیشتر از آن، گفت: این طرح طبق 
برنامه ریزی های انجام شده پیش رفت و برابر اعلام سازمان وظیفه عمومی رسیدگی و تعیین تکلیف 
درخواست ها تا پایان مرداد ماه به اتمام خواهد رسید. وی با بیان اینکه مراحل واریز پول ها نیز تا نیمه 
دوم شهریور و اواخر این ماه ادامه خواهد داشت اظهار کرد: سازمان وظیفه عمومی در نامه ای که به 
ستاد کل ارسال کرده از آمادگی خود برای اجرای مرحله دوم خبر داده اما تاکنون و درباره احتمال 
تمدید این طرح، تصمیم گیری نشده است. جانشین اداره منابع انسانی ستاد کل نیروهای مسلح 
در توضیح بیشتر در این باره گفت: باید تا زمان پایان واریز مبالغ صبر کرد و پس از آن دولت باید 
بررسی کند که آیا مبالغ واریز شده، میزان کسری بودجه و محل درآمدی که از این طریق پیش 
بینی شده بود را جبران می کند یا خیر. پس از آن و در شهریور ماه درباره تمدید آن تصمیم گیری و 
اطلاع رسانی خواهد شد. کمالی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه آیا این طرح در سال های آینده نیز 
اجرا خواهد شد یا خیر، گفت: ستاد کل برای این طرح برنامه ای نداشته و ما برای امسال هم چنین 
تصمیمی نگرفتیم. این قانون بودجه بود و اجرایی شد. بنابراین فکر نمی کنم که در سال آینده چنین 

طرحی مجددا اجرا شود.

اخرین دفاع سعید مرتضوی در دادگاه
گفته می شود: سعید مرتضوی در خصوص آخرین وضعیت پرونده تامین اجتماعی اظهار کرد: 
روز شنبه ۱7 مرداد لایحه آخرین دفاعیات خود را تقدیم دادگاه کردم و طبق قانون قاضی بعد از 
دریافت لایحه باید طی ۱۰ روز نتیجه را اعلام کند. وی با اشاره به درخواست جلب وزیر کار و مدیر 
عامل سازمان تامین اجتماعی گفت: لایحه احضار گواهان به دادگاه ارسال شده است و قاضی پرونده 
باید تصمیم بگیرد که وزیر کار و مدیر عامل تامین اجتماعی را دوباره به دادگاه دعوت می کند و 
یا خیر؟ که در حال حاضر در این مورد تصمیمی اتخاذ نشده است. مرتضوی گفت: پرونده دارای 3 
قاضی از جمله قاضی محمدرضا محمدی کشکولی بعنوان رئیس و دو مستشار است که باید پرونده 

را بخوانند و درنهایت رای صادر کنند.

تسهیلات جدید برای خبرنگاران
گفته می شود: معاون مطبوعاتی ارشاد گفت: خبرنگارانی که مایل به پیگیری موضوعی خاص 
در داخل یا خارج از کشور هستند، در صورت تائید کمیته  ویژه می توانند تمام یا بخش زیادی از 
هزینه های ماموریتشان را از ما دریافت کنند. انتظامی با بیان اینکه سیاست معاونت مطبوعاتی وزارت 
ارشاد در سال جاری این است که به هیچ رسانه ای چنانچه لیست بیمه ای خبرنگارانش را نداشته 
باشد، هیچ گونه خدماتی ارائه نکند، گفت: این خدمات صرفاً در مقوله یارانه مطبوعات خلاصه نمی 
شود، بلکه مسائل دیگر مانند آرم طرح ترافیک و مواردی نظیر این را هم شامل می شود. وی این اقدام 
را موجب ارتقای روزنامه نگاری در ایران دانست و بر انجام اقداماتی از سوی معاونت متبوعش در جهت 

ارتقای سطح فعالیت حرفه ای روزنامه نگاران تاکید کرد.

مسافرت خارجی ایرانی ها کم شد
گفته می شود: رئیس انجمن دفاتر خدمات مسافرت هوایی و گردشگری گفت: این کاهش در 
خروج مسافران نشان می دهد که بنیه اقتصادی مردم ضعیف است و توان پرداخت هزینه سفرهای 
خارجی نیست. کرمانی افزود: قیمت تورها نسبت به سال گذشته تغییری نکرده اما در برخی از نقاط 
مانند ترکیه قیمت تورهای گردشگری همان قیمت سال های گذشته است در صورتی که قیمت ارز 
نسبت به پارسال تغییر چندانی نداشته و خدمات ترکیه همان خدمات است. هنوز تورهای گردشگری 
ترکیه بین 2.۵ تا ۵ میلیون تومان با تفاوت خدمات فروخته می شود. وی گفت: اکنون به دلیل بالا 
بودن نرخ ارز، دبی بازار ارزانی برای سفرهای خارجی ایرانیان نیست. با این حال هنوز مقاصد جدیدی 
برای سفرهای خارجی تعریف نشده است البته انتخاب مقصد جدید به روابط سیاسی نیز بستگی 
دارد ولی تورهای گردشگری اروپا کماکان همان شرایط را دارند پس تغییر محسوسی در تورهای 

اروپایی نیست.

شرط بشار اسد برای پذیرفتن راه حل سیاسی
گفته می شود: بشار اسد رئیس جمهور سوریه تأکید کرد، تا زمانی که متحدانش و به عبارت 
بهتر ایران و روسیه در قلب راه حل های مطرح شده برای بحران کشورش جا داشته باشند، به این 
راه حل ها پاسخ می دهد. در پرتو چالش های بی شماری که سوریه با آن دست به گریبان است از نظر 
بشار اسد هنوز نبرد نظامی تنها چیزی است که توانسته در برابر شدت حملات معکوس ثمربخش 
باشد. مسافران سوریه حامل پاسخ مثبت سوریه به راه حل های ابتکاری هستند و اعلام کردند که 
به گفته بشار اسد به آمریکا و ناتو اعتمادی نیست، زیرا اگر این دو عملاً به دنبال راه حل بودند، باید فوراً 
منابع تروریسم و تأمین مالی آن را خشک و مرزهای ترکیه را مسدود کرده و عواملی را که هنوز از 

تروریست ها در خاک سوریه حمایت می کنند، تحت کنترل در می آوردند.

   
نامحرمانه

قم  فرمانداری  اجتماعات  سالن  در  گذشته  روز 
سال های  همانند  خبرنگار  بزرگداشت  روز  مراسم 
گذشته برگزار شد و در این مراسم مسئولان پای درد 

دل های خبرنگاران قمی نشستند.
مسئولان به رسانه ها اعتماد کنند

مدیرکل صدا سیمای مرکز قم در این مراسم طی سخنانی 
گفت: اگر کسی با فریاد رسانه ای خودش بیدار نشود، با لگد 
رسانه ای دشمن بیدار می شود و باید بدانیم که بسیاری از 
مشکلات اگر توسط رسانه های داخلی مطرح شود، عرصه 
در اختیار دشمن قرار نمی گیرد. حجت الاسلام لطفی نیاسر 
افزود: کار خبرنگاری کار سخت و طاقت فرساست و به تبع آن 
کار عشق است و اگر خبرنگاری در این عرصه وارد می شود 
همه این مسائل را می دانند. وی اظهار داشت: عرصه خبر و 
اطلاع رسانی واقعا مدیون خون بسیاری از شهدا و جانبازی 
بسیاری از جانبازان و تلاش های طاقت فرسای بسیاری از 
عزیزانی است که آن زحمایت را کشیده اند. مدیرکل صدا  
سیمای مرکز قم تصریح کرد: همیشه گفته می شود که 
خبرنگاری جزو کارهای بسیار مشکل و سخت است و بنده 
هم تجربه این کار را داشته ام و انتظار می رود که مسئولان 
تلاش کنند که این مسائلی که در سال های اخیر ایجاد شده، 
رفع شود. لطفی نیاسر ادامه داد: اداره کل فرهنگ و ارشاد 
اسلامی با تدبیر می توانند به رفع مشکلات بپردازند و ما نیز 
در این حوزه مشاورانی داریم که می توانند به آنها کمک کنند. 
وی گفت: اگر کسی با فریاد رسانه ای خودش بیدار نشود، با 
لگد رسانه ای دشمن بیدار می شود و باید بدانیم که بسیاری 
از مشکلات اگر توسط رسانه های داخلی مطرح شود، عرصه 
در اختیار دشمن قرار نمی گیرد. لطفی نیاسر تاکید کرد: 
امیدوارم که استاندار و مسئولان دیگر به این موضوع اعتماد 
کردن به خبرنگاران اهتمام داشته باشیم و شاهد این نباشیم 
که خبرنگار با ناملایمتی مواجه باشد. وی بیان داشت: یکی 
از مشاغلی که اگر جوانی برای خودش انتخاب کرد و عاقب 
خودش را خراب کند، همین موضوع خبرنگاری است و باید 
بدانیم که این شغل خطرناک و سختی است که انتخاب کرده 
اید. مدیرکل صدا  سیمای مرکز قم عنوان داشت: جامعه از 
طریق شما مسائل را می بیند و اگر جامعه به اشتباه افتاد بر 
گردن ما رسانه ای ها خواهد بود و باید مراقب باشیم. لطفی 
نیاسر خاطر نشان کرد: کسی که در حوزه اطلاع رسانی کار 
می کند هر روز نیازمند یک نصیحت اخلاقی است و باید در 
دوره های اخلاقی شرکت کند و بداند که مسئولیت خطیری 

بر عهده خواهد داشت.
وی گفت: تحمل و تقوای رسانه ای و پناه بردن به خداوند 
از مستی رسانه ای موضوع مهمی است که باید توجه کنیم و 

امیدواریم که بتوانیم با تقوا به کارهای خود بپردازیم.
رسانه ها توان جلوگیری از فساد را دارند 

مسئول خبرگزاری ایلنا در استان قم نیز در این مراسم 
گفت: خبرنگار نباید با استفاده از حق خود که آزادی باشد، 
مورد اهانت و تحت فشار قرار گیرد، چرا که در این صورت 
شاهد آن خواهیم بود که مسئولان رفته رفته از دسترس 
مردم خارج شده و به جای نزدیکی خبرنگاران دلسوز جامعه 
به آن ها، متملقان و چاپلوسان به آن ها نزدیک می شوند و در 

نتیجه از مشکلات مردم تا حد زیادی بی خبر خواهند ماند.
»صادق چهرقانی«  اظهار داشت: خبرنگاری به معنای 
واقعی، یکی از بهترین راه ها برای خدمت به جامعه و مردم 
و یکی از بهترین راه ها برای نزدیکی و عبادت خداوند متعال 
است. وی گفت: گفته می شود خبرنگار، پلی میان مردم و 
صاحبان قدرت سیاسی و یا قدرت اقتصادی است که نقطه 
نظرات صاحبان قدرت را به اطلاع مردم و از آن طرف، دغدغه 
های اجتماعی و خواست های مردم را مطرح می کند، اما 
گاهی و به دلایل متعدد، مشاهده می کنیم این پل یک طرفه 
است و فقط صاحبان قدرت، حق تردد از این پل را دارند و در 

این میان مردم و دغدغه های آنان دیده نمی شود.
دلایل  افزود:  قم،  استان  در  ایلنا  خبرگزاری  مسئول 
متعددی برای این شرایط وجود دارد که نابسامانی وضعیت 
معیشتی خبرنگاران و گاهی نبود آزادی های کافی برای 

خبرنگار، از جمله مهمترین آن ها محسوب می شود.
چهرقانی گفت: اما در این میان نقش رسانه های مستقل 
بسیار قابل توجه و ارزشمند است، چرا که اگر چنین رسانه 
هایی نباشند، شاید انگیزه ای برای بسیاری از روزنامه نگاران 
و خبرنگاران آزاده ای که با نیت خدمت به مردم، ارتقای 
سطح جامعه و پیشرفت کشور، همه سختی ها را به جان 
می خرند و بعضا با سختی و تنگناهای مالی زندگی می کنند، 
وجود نداشته باشد. وی یادآور شد: در دولت تدبیر و امید که 
خبرنگاران نقش عمده ای در روی کارآمدن آن داشتند و به 
نظر می رسد فهم مناسبی از جامعه مطبوعاتی کشور دارد، 
اما مشکلات فراوانی از جمله مشکلات معیشتی و مباحث 
مربوط به بیمه خبرنگاران، به قوت خود باقی است. چهرقانی 
گفت: خبرنگاران واقعی که عاشق کار خود هستند، می دانند 
که وظیفه آن ها در قبال جامعه، روشنگری و جهت دهی 
خیرخواهانه است و البته در کنار انجام این وظیفه، حق 
خبرنگار نیز برخورداری از آزادی، پشتیبانی و تأمین امکاناتی 

است که او را از فساد و انحراف احتمالی مصون بدارد.
چهرقانی در پایان گفت: اگر مسئولین و به ویژه مسئولین 
استان قم و استاندار محترم که حاضر در جلسه هستند، در 
فکر خدمت به مردم هستند، از طرق مختلف به تقویت جامعه 
خبرنگاری و توسعه آزادی های آنان برای انتقاد از خود و 
دیگر مسئولان اقدام کنند، چرا که همه می دانیم، رسانه ها 
با شفاف سازی و آگاهی بخشی به جامعه، توان جلوگیری از 

فساد را دارند؛ رسانه ها توان جلوگیری از فساد را دارند.
گوش شنوایی برای رفع مشکلات خبرنگاران 

وجود ندارد
محمد صادقی سرپرست خبرگزاری دانشجو در استان قم 
نیز در این مراسم گفت: یکی از مسائل موجود این است که 
این جلسات هر ساله برگزار می شود اما کسی اهتمامی به رفع 

مشکلات ندارند. وی گفت: یکی از مشکلات ما موضوع بیمه 
خبرنگاری است که هر ساله بیان می شود اما گوش شنوایی 

برای رفع آنها وجود ندارد.
به  از مسئولان می خواهم که  صادقی عنوان داشت: 
فکر رفع مشکلات خبرنگاران باشند نه ارباب خبر، چرا که 

خبرنگاران همواره در پیگیری مشکلات اهتمام دارند.
 کارگروه رسانه ای استان تشکیل شود

جعفر مسلمی سرپرست خبرگزاری جمهوری اسلامی ایران 
در قم نیز در این مراسم با گرامیداشت یاد و خاطره شهدای 
عرصه خبر گفت: باید بکوشیم تا همواره از این عزیزان درس 
گرفته و در راستای خود سازی بکوشیم. وی بیان داشت: یکی از 
موضوعات که سال ها پیش در قم مطرح شد، موضوع کارگروه 
رسانه ای استان بود که سال ها پیش مطرح اما متاسفانه بر 
روی کاغذ ماند و عملی نشد. مسلمی اذعان داشت: اگر این 
کارگروه تشکیل شود می توان با انجام کار کارشناسی مشکلات 

را برطرف کرد و به رفع مشکلات بپردازیم.
 شورای اطلاع رسانی ادارات در قم تشکیل شود

احمد نامدار مدیر مسئول پایگاه اطلاع رسانی شهر کریمه 
نیز در این مراسم گفت: پایگاه های اطلاع رسانی خوبی در 
استان قم طی چند سال اخیر فعالیت آغاز کردند که باید 
تقویت شوند. وی گفت: شوراهای اطلاع رسانی با دستور 
استاندار در ادارات تشکیل شود که این بسیار ارزشمند است 

و امیدواریم بتوانیم در راه اندازی این شوراها موفق باشیم.
نامدار اذعان داشت: اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی می 
تواند در این زمینه تلاش جدی داشته باشد و با نگاه بلند خود 

باید به رفع مشکلات بپردازد.
عکاسان چشم بینای جامعه

محسن قائمی نماینده عکاسان استان قم با اشاره به 
جایگاه عکاسان گفت: متاسفانه به عکاسان هیچ اهمیتی 
داده نمی شود و عکاسان خبری با مشکلات بسیاری مواجه 
هستند. وی گفت: عکاسان خبری با مجموعه های ملی سر و 
کار دارند و به همین دلیل مشکلات خاصی دارند که هر ساله 
بیان کردیم و امیدواریم امسال برای سال آخر باشد. قائمی 
تصریح کرد: اگر به عکاسان به عنوان چشم بینای جامعه نگاه 
شود می توانند در رفع مشکلات کوشیده و امیدواریم که 

امسال مشکلات برطرف شد تا حس ناامیدی ایجاد شود.
جلسات استان باید اتاق شیشه ای خبرنگاران باشند

مرتضی داستانی مدیرمسئول روزنامه ۱9 دی نیز در این 
مراسم ضمن تبریک به مناسبت روز خبرنگار گفت: به دلیل 
اینکه ثبات مدیریت در قم پایین بوده، خیلی از مباحث برای 
ما تکراری شده است. وی تصریح کرد: آستانه انتقاد در استان 
بسیار پایین است و به همین دلیل گردش آزاد اطلاعات در 

استان از بین می رود.
داستانی با اشاره به موارد قانونی گفت: طبق قانون باید 
همه مسائل توسط ادارات به رسانه ها بیان شود و سئوال من 
این است که چرا رسانه ها نمی توانند در شوراهای تصمیم 
گیری استان شرکت کنند؟ وی  تصریح کرد: اخیرا شورای 
شهر اقدام به دعوت از رسانه ها برای حضور در برگزاری 
جلسات می کنند که این بسیار خوب است و ما انتظار داریم 
دیگر جلسات برنامه ریزی استان نیز حالت اتاق شیشه ای 

گرفته و از رسانه ها دعوت کنند.
رسانه ها اقتصاد مقاومتی را فرهنگ سازی کنند

حسین محمدرضایی نماینده روزنامه قدس در قم گفت: 
بیان این مسائل همواره در این جلسات بوده اما بازگو کردن 
آن خوب است که امیدواریم با حضور مدیرکل جدید فرهنگ 

و ارشاد اسلامی استان قم این مشکلات برطرف شود.
وی با اشاره به جایگاه هویت و حوزه خبر در قم گفت:  
حوزه خبر در قم با هیچ جای کشور حتی در تهران قابل 

قیاس نیست و باید این موضوع همواره مطرح شود.
محمدرضایی در خصوص موضوع اقتصاد مقاومتی گفت: 
باید این موضوع ابتدا از طریق رسانه ها فرهنگ سازی شود و 

در این زمینه نیازمند فکر و تدبیر هستیم.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم:
مسائل و مشکلات جامعه رسانه ای را می دانم

در  نیز  قم  استان  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  مدیرکل 
این مراسم طی سخنانی گفت: نگاه نقد خبرنگاران را باید 
مسئولان قبول کنند و بدانند که خبرنگاران چشم بیدار 

جامعه است و به فکر رفع مشکلات خواهد بود.
حجت الاسلام عباس دانشی اظهار داشت: ما در این اداره 
کل خادم شما هستم و دغدغه ها را برطرف کنیم که با همه 

توان در این زمینه اهتمام خواهیم داشت.
وی افزود: مسائل و مشکلات جامعه رسانه ای را می دانم 
و رفع بخشی از اینها به همت خود رسانه ها و خبرنگاران رقم 
خواهد خورد. مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم در 

خصوص بیمه خبرنگاران تصریح کرد: ما آمادگی کامل در این 
زمینه داریم و وزارت فرهنگ و ارشاد در خصوص این موضوع 
یارانه را تخصیص داده است. حجت الاسلام دانشی ادامه داد: 
امیدوارم که مدیران دستگاه های مختلف به رسانه ها توجه 
کنند و اعتماد با رسانه ها کنند. وی اضافه کرد: نقد خبرنگاران 
را باید مسئولان قبول کنند و بدانند که خبرنگاران چشم بیدار 

جامعه است و به فکر رفع مشکلات خواهد بود.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم با اشاره به 
اهمیت فعالیت خانه مطبوعات افزود: این خانه امیدوارم که 
شکل بگیرد و تلاش خواهیم کرد که این خانه با ترکیب 
جدید ایجاد شود و نقش ما یک نقش نظارتی است که در این 
زمینه اهتمام خواهیم داشت. حجت الاسلام دانشی گفت: 
دولت نگاه جدی به موضوع رسانه ها دارد و باید از این فرصت 
استفاده کرده و در راستای رفع مشکلات موجود گام برداریم.

وی عنوان داشت: این اداره کل در کنار دیگر ادارات تلاش 
خواهد کرد که در رفع مشکلات کوشیده و تلاش خواهیم 

کرد بهترین خدمات رسانی را انجام دهیم.
قم  نماینده  فراهانی  احمدامیرآبادی  آیین که  این  در 
در مجلس شورای اسلامی، رضا سیار فرماندار قم، معاونان 
استانداری، حجت الاسلام والمسلمین عباس دانشی مدیر 
کل فرهنگ و ارشاد اسلامی و جمعی از خبرنگاران استان قم 
حضور داشتند، تعدادی از اصحاب رسانه به بیان نقطه نظرات 

و مشکلات خود در عرصه های مختلف پرداختند.
استاندار قم:

نقد رسانه ها همراه با راهکار باشد
مشکلات  و  مسائل  شنیدن  از  بعد  نیز  قم  استاندار 
خبرنگاران با اشاره به وظیفه خطیر اصحاب رسانه، گفت: 
رسانه ها باید با رعایت اصل بی طرفی، صادقانه و شفاف اطلاع 
رسانی کنند. سید مهدی صادقی با تبریک فرارسیدن این روز، 
افزود: بی طرفی رسانه ها اصلی است که همگان درخصوص 
آن صحبت می کنند، ولی باید در این راه مداومت کنیم تا 
این اصل عملی شود. وی با اشاره به مسوولیت خبرنگاران، بر 
ارائه نظریه های صحیح و عدم تکیه بر ظن و گمان تاکید و 
اضافه کرد: خبرنگاران در عرصه خبری با بسیاری از اخبار و 
گزارشات مواجه هستند و باید دقت کنند تا نظریه هایی که بر 
مبنای اینگونه مسائل به شما می رسد، درست و صحیح باشد.

وی نقد منصفانه و ارائه راه حل پیشنهادی را از دیگر 
رسالت های عرصه خبررسانی عنوان و بیان کرد: اگر تنها به 
انتقاد بسنده کنیم، کفایت نمی کند، بلکه باید کمک کنیم و 
راه حل های مناسب در این عرصه ارائه دهیم. صادقی با تاکید 
بر جلب اعتماد افکار عمومی از طریق اجرای اخلاق رسانه، 
ادامه داد: اعتماد مخاطبان مهمترین سرمایه است و برای 
حفظ آن باید اصل صداقت، امانتداری، پایبندی به تعهدات در 
حوزه کاری رعایت شود که بنده نیز در عمل پایبندی خود 
را به این اصول نشان خواهم داد. وی گفت: حفظ حرمت و 
حریم خصوصی افراد باید سرلوحه کار اصحاب رسانه باشد و 
باید مراقبت شود که حد و مرز خودمان را بشناسیم. صادقی 
هوشیاری و مراقبت های مستمر را نیز از وظایف محوله 
خبرنگاران عنوان و بیان کرد: باید یادمان باشد که درکجا و 
با چه وظیفه ای کار می کنیم که نیازمند مراقبت همیشگی 
است. استاندار قم به خبرنگاران توصیه کرد: به حوزه سیاست 
بازی ها وارد نشوند تا آلت دست سیاست بازی هایی که 

ممکن است در جامعه وجود داشته باشد، قرار نگیرند.
وی در ادامه گفت: پایبندی به اصول اخلاقی از ضروری 
ترین پایه هایی است که در شکل گیری جامعه خوب، انسانی 
و اسلامی موثر است و هر کدام از ما باید در مسیری که 
مسوولیت داریم، رعایت این اصول را سرلوحه کارمان قرار 
دهیم. وی به مشکلات اصحاب رسانه اشاره کرد و گفت: 
بنده در چارچوب قانون و تا جایی که در توان دارم با کمک 
خبرنگاران، به حل مشکلات این قشر فرهیخته اقدام خواهم 
کرد. صادقی با اشاره به سخنان امام راحل، گفت: تلاش ما بر 
این است که در حد وسعمان نسبت به حرمت گذاری نسبت 
به جایگاه خبرنگاران تلاش کنیم و امیدوارم مسوولان درک 
صحیحی از رسالت خطیر خبرنگاران پیدا کنند و با ایجاد یک 
رابطه دوستانه و صمیمی در جهت اعتلا و ارتقاء سطح آگاهی 

های عمومی قدم های بیشتری برداریم. 
وی در پایان خطاب به خبرنگاران، تاکید کرد: قول می 
دهم بنده و همه مدیران مجموعه استان درخدمت شما 
باشیم و روز به روز به امید شرایط محیطی، فرهنگی و 

اعتقادی استان افزوده شود.
تقدیر از دو تن از پیشکسوتان عرصه خبر نیز از دیگر 

برنامه های این آیین بود.
این مراسم به همت خانه مطبوعات، استانداری قم، اداره 
کل فرهنگ و ارشاد اسلامی و مشارکت شرکت آریاپردیس 

برگزار شد.

اخبار
رییس شورای اسلامی استان قم:

نقش خبرنگاران در توسعه و پیشرفت 
جامعه غیرقابل انکار است

رییس شورای اسلامی استان با صدور پیامی به مناسبت روز 
خبرنگار گفت: خبرنگاران با اطلاع رسانی و آگاهی بخشی نقش 
خود را در جامعه ایفا می کنند و به طور یقیق نقش آنها در توسعه 

و پیشرفت هر جامعه غیرقابل انکار است.

در پیام علی اصغر ابوالحسنی که نسخه ای از آن روز شنبه در اختیار 
ایمان قرار گرفت، ضمن گرامیداشت سالروز شهادت خبرنگار شهید محمود 
صارمی، ۱7 مرداد که به نام روز خبرنگار نام گذاری شده، این روز را به همه 
تلاش گران عرصه خبر و اطلاع رسانی درکشور تبریک و به این جامعه بزرگ، 
فعال و تاثیر گذار خدا قوت و دست مریزاد گفته است. وی در این پیام نقش 
این قشر زحمتکش جامعه را بسیار برجسته خوانده و افزوده است: این روز در 
حقیقت روز پاسداشت کوشش های صادقانه خبرنگاران آزاده ای است که برای 

دسترسی ، تولید، توزیع و انتشار اطلاعات از هیچ کوششی دریغ نمی ورزند.
رییس شورای اسلامی استان قم در ادامه اظهار داشته است: هدف از ورود 
به امر تجلیل از خبرنگاران به عنوان کسانی که در شرایطی کارهای بسیار 
مشکلی را پذیرا می شوند و به دلیل ماهیت برخی از اخبار گاه مورد غضب 
واقع می شوند، می باشد تا قدر آنها در جامعه به خوبی شناخته شده و ارزش 
وجودی آنها برای همگان عیان شود. پیام حاکیست: در دنیای امروز وجود 
خبرنگار یکی از ضروریات تامین محتوای رسانه ها محسوب می باشد. توصیه 
می شود که روز خبرنگار در شان این قشر مهم برگزار شود و گروهها از آن 
به عنوان وسیله تبلیغ خود و رسیدن به اهداف خاص گروهی و سیاسی بهره 
برداری نکنند تا این روز به عنوان یک ارزش باقی بماند. وی در پایان ضمن 
تاکید مجدد بر اهمیت نقش خبرنگاران برای این عزیزان آروزی موفقیت و ابرزا 
داشته است: این اینجانب، مجددا روز خبرنگار، روز حق گویی و حق جویی و 
روز پاسداشت قلم را به همه روزنامه نگاران، صاحبان اندیشه و قلم و مجاهدان 
عرصه اطلاع رسانی کشور و خصوصا خبرنگاران پر تلاش کشور، بخصوص 
استان مقدس قم تبریک گفته و برای آن مجاهدان بی ادعای این عرصه، 

آرزوی سرافرازی و تداوم فعالیت و توفیق دارم.

معاون امور جوانان  استان قم:

عموم مردم از امکانات اتاق سلامت  
هلال احمر بهرمند می شوند 

همزمان با اجرای طرح غنی سازی اوقات فراغت، اعضای جوان 
هلال احمر قم از امکانات ورزشی "اتاق سلامت" با حضور مربی 

مجرب بهرمند می شوند .
محمد مصباحی به اشاره به نقش مهم ورزش در حفظ سلامتی جوانان اظهار 
کرد: یکی از اهداف چهارگانه ما حمایت از سلامت و زندگی انسانهاست و جمعیت 
هلال احمر قم در همین راستا با ایجاد فضایی مناسب، با نام اتاق سلامت در مرکز 
امور جوانان قم امکانات ورزشی و تفریحی را با هزینه اندک در اختیار عموم مردم 
و اعضا قرار داده است . وی با بیان اینکه در اتاق سلامت اعضا می توانند از وسایل 
و دستگاه های ورزشی پیشرفته استفاده کنند افزود: با توجه به اهمیت مسئله 
سلامتی عمومی و با رویکرد ترویج فرهنگ ورزش همگانی و ایجاد شور و نشاط، 
وسایل اتاق سلامت را با حمایت و مساعدت مسئولین تامین کردیم .معاون امور 
جوانان جمعیت هلال احمر قم در ادامه تصریح کرد: این اتاق که شامل امکانات 
مختلف وسایل بازی و تجهیزات ورزشی شامل)تردمیل، دوچرخه، پرس سینه 
و...( می باشد با هدف افزایش توانمندی و حفظ سلامتی جوانان در آستانه آغاز 
طرح غنی سازی اوقات فراغت مجددا تجهیز شده است .مصباحی گفت: همزمان 
با اوقات فراغت، استقبال از کلاس های ورزشی و همچنین اتاق سلامت به صورت 
چشمگیری افزایش یافته و روازنه عموم مردم می توانند با حضور در مرکز امور 
جوانان هلال احمر قم از امکانات این اتاق بهرمند شوند .وی در ادامه  افزود: با توجه به 
سابقه عضویت افراد در هلال احمر، اعضای فعال کانون ها می توانند جهت استفاده 
از امکانات اتاق سلامت از تخفیف 2۰ درصدی برخوردار شوند . گفتنی است؛ اتاق 
سلامت مرکز امور جوانان قم با توجه به اهمیت سلامت افزایی اعضای هلال احمر 

با همت مسئولین هلال احمر در سال 9۱ تاسیس شده است

شهریور برگزار می شود :

رقابت ورزشی 1300دانشجوی پسر 
دانشگاه های پیام نور کشور در قم 

هفتمین المپیاد ورزشی دانشجویان پسر دانشگاه های پیام نور 
کشور با شرکت 1300نفردر 11رشته ورزشی شهریور سال جاری در 

استان قم برگزار می شود.
دبیراجرایی این المپیاد در حاشیه مراسم امضای قرار داد برگزاری مراسم 
افتتاحیه و اختتامیه و امور فرهنگی رقابت ها با شرکت آریا پردیس قم با اعلام 
خبرفوق افزود:این مسابقات از هشتم تا دوازدهم شهریور در ۱۱رشته شامل: 
فوتسال، والیبال، بسکتبال، بدمینتون، تنیس روی میز، دو و میدانی ، شنا، کشتی 
آزاد و فرنگی، کاراته و تکواندو در ورزشگاه های استان قم برگزار می شود . علی 
کریمی با بیان آمادگی کامل استان قم در برگزاری این المپیاد افزود :همانگی 
های لازم با کلیه سازمان های زیربط شامل استانداری ،اداره کل ورزش و جوانان 
،هیئت های ورزشی ،هلال احمر،نیروی انتظامی و ... انجام شد و انشاالله استان 
قم میزبانی شایسته برای دانشجویان ورزشکار از سراسر کشور خواهد بود . وی از 
برگزاری مراسم افتتاحیه و اختتامیه با شکوه و پر نشاط در سالن شهید حیدریان 
با همکاری شرکت آریا پردیس قم و اجرای برنامه های هنری و فرهنگی مختلف 
در طول مسابقات خبر داد و گفت :در مراسم افتتاحیه همچنین از تمبر ویژه 
المپیاد و تندیس آن رونمایی خواهد شد. کریمی از جمله برنامه های فرهنگی 
پیش بینی شده این المپیاد را حضور هر روزه ورزشکاران در حرم مطهر حضرت 
فاطمه معصومه )س( و مسجد مقدس جمکران ، برگزاری نمایشگاه کتاب با 
تخفیف ویژه و برپایی نمایگاه با موضوع مواد مخدر و داروهای نیرو زا توسط 
نیروی انتظامی ذکر کرد و گفت :دانشجویان دانشگاه پیام نور قم با 28نفر در 
رشته های فوتسال ،کارته،تکواندو ،کشتی آزاد و فرهنگی در این رقابت ها 
حضور خواهند داشت و در رشته فوتسال مدعی قهرمانی هستند. دبیر اجرایی 
المپیاد ورزشسی دانشجویان پسر دانشگاه های پیام نور کشور با بیان این که 
این دانشگاه فراگیر ترین دانشگاه کشور باشد افزود :به همین دلیل برگزاری این 
المپیاد اهمیت ویژه ای دارد و ورزشکاران شرکت کننده شامل تیم های برتر 
و نفرات اول رشته های افرادی در مسابقات قهرمانی کشور می باشند که به 
المپیاد راه یاقته اند. وی گفت:مسولین فنی المپیاد از نخبه ها و ملی پوشان 
مطرح کشور در رشته های مختلف ورزشی هستند به گفته کریمی المپیاد ویژه 
دختران این دانشگاه نیز به میزبانی استان همدان برگزار می شود و شعار هر دو 
المپیاد»معنویت،نشاط،همدلی«خواهد بود. گفتی است در این مراسم تفاهم نامه 
ی امور فرهنگی و برگزاری برنامه های افتتاحیه و اختتامیه توسط دبیر اجرایی 

المپیاد و سلطانی مدیر عامل شرکت آریا پردیس قم به امضا رسید.

در 4 ماهه نخست امسال:

مردم قم 32میلیارد ریال صدقه دادند
مدیرکل کمیته امداد امام خمیني )ره( استان قم  گفت :مردم 
خیر ، نوعدوست و نیکوکار قم در چهار ماهه نخست امسال مبلغ 32 

میلیارد و 120 میلیون ریال صدقه پرداخت نموده اند.
عبداله جلالي اظهارداشت : طي 4 ماهه سالجاري صدقات مردم نسبت 
به مدت مشابه سال قبل ۱6 درصد رشد داشته که حاکي از توجه ویژه مردم 
به فقرا و ایتام مي باشد.وي با اشاره به ۱4۵ هزار صندوق کوچک و بزرگ 
نصب و توزیع شده در معابر و منازل گفت : صدقات مردم ضمن تجمیع 
صرفا در سطح استان قم در امر ساخت و تعمیر مسکن، هزینه درمان، تأمین 
جهیزیه نوعروسان، و تحصیل دانش آموزان و دانشجویان تحت حمایت 

مصرف مي گردد.

از مشکلات معیشتی خبرنگاران تا ارتقاء جایگاه عکاسان

مسئولان پای درد دل های خبرنگاران قمی

با هدایت دانش آموزان مستعد و توانا  به شاخه فنی و حرفه ای 
کشور در پیشرفت کشورمان سهیم باشیم . 

در این راستا

 هنرستان غیردولتی 
خواجه نصرالدین طوسی
 از دانش آموزان سال دوم در رشته های  

حسابداری –  معماری- کامپیوتر 
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آدرس: انتهای خیابان دورشهر،  بلوار سمیه 
جنب قنادی آرش پلاک 12

تلفن: 37747612- 37743451
09127496844  

جواد قاسمی ورجانی ضمن خیرمقدم 
انتصاب سید مهدی صادقی  و تبریک 
به رغم  گفت:  قم،  استاندار  به عنوان 
مرکز  ملی،  سطح  در  پررنگ  حضور 

فعالیت خود را شهر قم قرار داده ایم.
روز  گرامیداشت  مراسم  در  که  وی 
نمایندگی  به  قم  استانداری  در  خبرنگاران 
از روزنامه آرمان، هفته نامه سراسری آهنگ 
جوانی و روزنامه ایمان سخن می گفت، اظهار 
مقام معظم رهبری  فرمایش  بر  بنا  داشت: 
به  قم خدمت  به  »خدمت  اینکه  بر  مبنی 
یک شهر نیست، بلکه خدمت به آبروی نظام 
است«، به رغم اینکه فعالیت گسترده و حضور 
پررنگی در سطح ملی داریم، مرکز فعالیت 

خود را شهر مقدس قم قرار داده ایم تا بتوانیم به ارتقاء 
سطح حرفه ای حوزه رسانه استان قم خدمت کنیم.

وی در ادامه به تشریح سوابق و فعالیت روزنامه ایمان 
در استان قم پرداخت و افزود: روزنامه ایمان اولین روزنامه 
استان قم است که بیش از ۱7 سال سابقه انتشار مداوم و 
مستمر دارد و حتی یک روز هم این روزنامه در مسیر انتشار 
خود توقف نداشته و به رغم وجود مشکلات و موانع پیش 

رو، هرروز منتشرشده است.
قاسمی ورجانی تصریح کرد: مشی روزنامه ایمان از 
ابتدای فعالیت خود مشی اعتدالی بوده و انتشار صحیح 

و به موقع اخبار همیشه برای دست اندرکاران این روزنامه 
است،  داشته  ارجحیت  جناحی  و  حزبی  گرایشات  بر 
روزنامه  این  انتشار  از  که  سالی   ۱7 طی  به طوری که 
می گذرد، حتی یک مورد هم شکایت در مراجع قضایی 

از این روزنامه صورت نگرفته است.
وی در ادامه سخنان خود ضمن انتقاد از نحوه برخورد 
ادارات با رسانه ها، بیان داشت: متأسفانه در برخی از ادارات 
استان قم، نگاهی که به خبرنگاران دارند، به عنوان یک 
و  اخبار  انتشار  است، که وظیفه  روابط عمومی  کارمند 

عملکرد آنان را دارد.
وی ادامه داد: چنین برخوردی با اصحاب رسانه باعث 

مسائل  به  نسبت  آنان  منفعلانه  عملکرد 
موضوع  این  که  شد  خواهد  خود  پیرامون 

می تواند برای جامعه مخاطره آمیز باشد.
از  دیگری  بخش  در  ورجانی  قاسمی 
آگهی نامه  انتشار  موضوع  به  خود  سخنان 
قم  استان  در  روزنامه های سراسری  توسط 
اشاره کرد و گفت: یکی از مواردی که باعث 
ایجاد مشکلات مالی برای رسانه های محلی 
انتشار آگهی نامه  استان قم شده است،  در 
قم  استان  در  روزنامه های سراسری  توسط 

است.
محلی  نشریات  و  روزنامه ها  گفت:  وی 
استان قم با انتشار این آگهی نامه ها تقریباً 
از جذب منابع مالی بخش خصوصی محروم 
هستند و این منابع در اختیار دفاتر نمایندگی روزنامه های 
سراسری قرار می گیرد که نقش بسیار کم رنگی در انتشار 

اخبار و رویدادها قم در سطح ملی و بین المللی دارند.
وی تصریح کرد: به رغم تأکیدات صورت گرفته از سوی 
معاونت مطبوعاتی وزارت ارشاد و دیگر مسئولان مبنی بر 
جلوگیری از انتشار این آگهی نامه در سطح استان، متأسفانه 
تاکنون اقدام قابل توجهی برای جلوگیری از این موضوع در 
استان قم صورت نگرفته که از مدیرکل محترم فرهنگ 
و ارشاد اسلامی استان قم تقاضا داریم در این خصوص 

اقدامات لازم را مبذول فرمایند. 

نماینده روزنامه ایمان در مراسم روز خبرنگار:

به رغم حضور پررنگ در سطح ملی، مرکز فعالیت خود را قم قرار داده ایم


